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I. — PENSIOENEN

2022 wordt een belangrijk jaar in de verdere uitvoering 
van de pensioenhervorming.

Op 1 januari is er de tweede verhoging van het mini-
mumpensioen. Deze legislatuur zijn er vier significante 
verhogingen van het minimumpensioen voorzien. Het 
minimumpensioen zal op die manier geleidelijk opge-
trokken worden richting euro 1 500 euro netto voor wie 
een loopbaan van 45 jaar heeft.

Deze verhoging van het minimumpensioen, die de 
solidariteit binnen ons pensioenstelsel versterkt, gaat 
gepaard met een gelijke verhoging van het berekenings-
plafond. Op die manier wordt ook het verzekeringska-
rakter bewaakt.

Deze investeringen in de pensioenbescherming zul-
len de toekomstige pensioenen anders en beter maken 
dan vandaag. Werknemers zullen opnieuw vertrouwen 
kunnen opbouwen. Het inkomen voor de oude dag is 
verzekerd. De budgetten voor de versterking van onze 
wettelijke pensioenen zijn gegarandeerd.

Dat vertrouwen terug opbouwen zal natuurlijk niet 
zomaar gaan. Daarom is het nodig dat we als regering 
blijven inzetten op het sociaal overleg, het informeren 
van de burger en het verstevigen van de fundamenten 
voor de toekomst.

In 2022 wil ik, als minister van Pensioenen, alvast 
inzetten op die zaken waar de burger van wakker ligt: 
wanneer kan ik met pensioen, hoeveel pensioen zal ik 
krijgen en hoe wordt het samengesteld?

In 2022 wordt de focus gelegd op:

1. Het ontwikkelen en moderniseren van een betere 
informatieverstrekking naar de burger.

2. De verdere uitvoering van de structurele pensioen- 
hervorming.

3. Een beter omkaderd en transparanter aanvullend 
pensioen.

4. Het monitoren van de gender pension gap en het 
ontwikkelen van de nodige voorstellen om deze te dichten.

5. De nodige stappen zetten om te komen tot een 
duurzaam gesolidariseerd pensioenfonds.

6. Het onderzoek naar het ziektepensioen

I. — PENSIONS

L’année 2022 sera une année importante pour la pour-
suite de la mise en œuvre de la réforme des pensions.

Au 1er janvier, il y aura la deuxième augmentation de la 
pension minimum. Quatre augmentations significatives 
de la pension minimum sont prévues au cours de cette 
législature. La pension minimum sera ainsi progressi-
vement relevée vers 1 500 euros nets pour qui a une 
carrière de 45 ans.

Cette augmentation quant à la pension minimum, 
qui renforce la solidarité au sein de notre système de 
pension, s’accompagne également d’une augmentation 
du plafond de calcul.

De cette manière, nous préservons aussi le caractère 
assurantiel. Ces investissements dans la protection 
des pensions rendront les futures pensions différentes 
et meilleures qu’aujourd’hui. D’une part, la confiance 
des travailleurs dans le système de pension pourra se 
rétablir car le revenu pour leur retraite est assuré, d’autre 
part, les budgets pour le renforcement de nos pensions 
légales sont garantis.

Bien entendu, le rétablissement de cette confiance 
ne se fera pas du jour au lendemain. C’est pourquoi le 
gouvernement doit continuer à miser pleinement sur 
la concertation sociale, l’information des citoyens et la 
consolidation des bases pour l’avenir.

En 2022, en tant que ministre des Pensions, je veux 
me concentrer sur les questions qui préoccupent les 
citoyens: quand puis-je prendre ma retraite, quel sera le 
montant de ma pension et comment sera-t-elle composée?

En 2022, l’accent sera mis sur:

1. Développer, améliorer et moderniser le service 
d’information aux citoyens.

2. La poursuite de la mise en œuvre de la réforme 
des pensions.

3. Une pension complémentaire mieux encadrée et 
plus transparente.

4. Faire le suivi du gender pension gap et élaborer 
les propositions nécessaires pour le combler.

5. Prendre les mesures nécessaires pour un fonds 
de pension solidarisé durable.

6. L’examen de la pension pour inaptitude physique
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7. De controleprocedure voor de IGO-verblijfs-
voorwaarde

1. Betere informatie

De burger maakt steeds meer gebruik van het internet 
in zijn zoektocht naar informatie en in zijn contacten met 
de overheid. Zo hebben al meer dan 3 miljoen burgers 
zich de voorbije 2 jaar ingelogd op mypension.be.

Een gecoördineerde online dienstverlening, zowel 
voor de algemene basisinformatie rond pensioenen 
(website, newsletters en sociale media) als voor de 
geïndividualiseerde informatie (mypension.be), kan de 
burger helpen zich een beter beeld te vormen.

Daartoe zal de pensioendienst projecten met repre-
sentatieve burgerpanels opzetten om de communicatie-
behoeften van bepaalde focusgroepen vast te stellen. 
De nadruk zal liggen op jongeren, maar ook op mensen 
die moeilijk toegang hebben tot de pensioenlijn (1765), 
zoals slechthorenden.

Bovendien willen we ook inzetten op sensibilisering. 
De burgers, waaronder ook de jongeren, moeten zich 
bewust zijn van de impact op hun pensioen van beslis-
singen die ze zouden kunnen nemen of gebeurtenissen 
tijdens hun loopbaan. Deze bewustmaking, in lijn met 
de geldende pensioenwetgeving en wetswijzigingen, 
zal uitgevoerd worden via de meest geschikte kanalen 
(mypension.be, sociale media, didactische filmpjes, 
livestreams, klassieke promotiecampagne…).

1.1. Betrouwbare en correcte informatie

We willen de burger in mypension.be de tools aan-
reiken om geïnformeerde keuzes te maken door een 
volledig zicht op zijn pensioenrechten te bieden. Dit 
ondersteunt ook de ambities van de regering op het vlak 
van de eindeloopbaanproblematiek door de gevolgen van 
loopbaankeuzes voor het pensioen inzichtelijk te maken.

In de eerste plaats realiseren we een unieke pensi-
oenaanvraag over de verschillende stelsels en pijlers 
heen. Dit moet vooral zorgen voor een administratieve 
vereenvoudiging van de pensioenaanvraag in de 2e 
pijler, alsook voor het verminderen van de non-take up 
in deze pensioenpijlers.

Voor de wettelijke pensioenen mondt de unieke 
pensioenaanvraag uit in een automatische, online en 
real-time gezamenlijke pensioentoekenning over de 
stelsels heen. Het doel is een geleidelijke integratie van 

7. La procédure de contrôle de la condition de rési-
dence de la GRAPA

1. Une meilleure information

Les citoyens utilisent de plus en plus Internet pour 
rechercher des informations et prendre contact avec 
les pouvoirs publics. Plus de 3 millions de personnes 
se sont connectées à mypension.be au cours des deux 
dernières années.

Un service en ligne coordonné peut aider les citoyens 
à se faire une meilleure idée de leur pension, tant pour 
les informations générales de base (site web, lettres 
d’information et réseaux sociaux) que pour les informa-
tions individualisées (mypension.be).

Pour ce faire, le service des pensions va mettre en 
place des projets de “groupe focus” afin de déterminer 
avec un panel de citoyens représentatif les besoins de 
ceux-ci en termes de communication. Un focus sera 
fait sur les jeunes mais aussi sur les personnes ayant 
moins facilement accès au numéro de téléphone (gratuit) 
1765 comme les personnes malentendantes.

D’autre part, nous souhaitons également sensibiliser 
le public. Les citoyens, y compris les jeunes, doivent 
pouvoir savoir au préalable, s’ils prennent telle ou telle 
décision au cours de leur carrière, quel impact cela peut 
avoir sur leur pension. Cette sensibilisation, conforme 
à la législation actuelle en matière de pensions et aux 
modifications de la loi, sera réalisée par les canaux les 
plus appropriés (mypension.be, médias sociaux, vidéos 
éducatives, livestreams, campagne promotionnelle 
traditionnelle, etc.).

1.1. Des informations fiables et correctes

Sur mypension.be, nous voulons donner aux citoyens 
les outils nécessaires pour faire des choix éclairés en 
leur fournissant un aperçu complet de leurs droits à la 
pension. Cela soutient également les ambitions du gou-
vernement dans le cadre des fins de carrière et cela rend 
transparentes les conséquences des choix de carrière.

Tout d’abord, nous réalisons une demande de pension 
unique à travers les différents régimes et piliers. Cela 
devrait principalement permettre une simplification admi-
nistrative de la demande de pension dans le deuxième 
pilier, ainsi qu’une réduction du non-recours dans ces 
piliers de pension.

La demande unique de pension pour les pensions 
légales donne lieu à une attribution conjointe automatique 
en ligne et en temps réel de la pension dans tous les 
régimes. L’objectif est de générer électroniquement un 
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de toepassingen die gebruikt worden voor het beheer 
van de pensioendossiers van ambtenaren in het uniek 
elektronisch dossier, zodat de burgers met gemengde 
loopbaan werknemer-ambtenaar één formulier ontvangen 
(wanneer dit nodig blijft) om inlichtingen te vragen in het 
kader van het bepalen van hun rechten en één kennisge-
ving ontvangen in verband met de pensioenbeslissingen.

Om correcte informatie te kunnen verschaffen, is er ook 
een proactief beheer nodig inzake het verzamelen van 
ontbrekende loopbaangegevens. Zo kunnen periodes dat 
de burgers in het buitenland gewerkt hebben geïntegreerd 
worden. We streven naar een maximale integratie van 
buitenlandse pensioenen. Ook via Europese initiatieven 
als EESSI, bilaterale gegevensuitwisseling of initiatieven 
als het European Tracking System on Pensions kan het 
buitenlands beeld vervolledigd worden.

1.2. Leesbare informatie

Het volstaat niet om de informatie ter beschikking 
te stellen. Het is ook noodzakelijk dat de leesbaar-
heid ervan maximaal gegarandeerd wordt. Op basis 
van studies van gebruikersprofielen, analyses van de 
contacten met de klanten, frequente feedback (dankzij 
panelgroepen met burgers en professionals) wordt dit 
voortdurend verbeterd.

Het is noodzakelijk de informatie gemakkelijker te pre-
senteren zonder een overdaad aan informatie te creëren 
en verschillende visualisatie-middelen te gebruiken om de 
verschillende doelgroepen zo veel mogelijk te bereiken.

In de mate van het mogelijke zal de informatie van 
mypension.be worden gepersonaliseerd afhankelijk van 
de periode in het leven waarin de betrokken persoon 
zich bevindt of de gebeurtenissen die hij of zij meemaakt 
(begin loopbaan, overlijden van de huwelijkspartner/
samenwonende, eindeloopbaan).

Daarnaast zullen we de burgers verder simulatiemo-
dules in loopbaankeuzes aanbieden. Hierdoor geven we 
de burger de mogelijkheid om de impact van loopbaan-
keuzes op de toekomstige pensioenopbouw te simuleren. 
De stapsgewijze uitbouw van deze functionaliteit werd 
intussen gestart.

Op langere termijn streven we naar een overkoepelend 
en geïntegreerd beeld van pensioenrechten in opbouw – 
1e en 2e pijler. Op basis van dit volledig beeld willen we 
de burger de nodige tools aanreiken om zelf te kunnen 
inschatten of zijn pensioen toereikend is en hem een 
volledig en neutraal overzicht geven.

seul formulaire et une seule notification pour la décision 
de pension. Cela se fera en intégrant progressivement 
les données des citoyens qui ont une carrière mixte de 
fonctionnaire dans le dossier unique par des applications 
utilisées pour la gestion des dossiers de pension des 
fonctionnaires.

Afin de fournir des informations précises, une gestion 
proactive est également nécessaire en ce qui concerne la 
collecte des données de carrière manquantes. De cette 
manière, les périodes pendant lesquelles les citoyens ont 
travaillé à l’étranger peuvent être intégrées. Nous nous 
efforçons d’intégrer au maximum les pensions étran-
gères. Des initiatives européennes telles que l’EESSI, 
l’échange bilatéral de données ou des initiatives telles 
que le système européen de suivi des pensions peuvent 
également contribuer à une vue d’ensemble complète 
des pensions étrangères.

1.2. Informations lisibles

Il ne suffit pas de rendre l’information disponible. Il est 
également nécessaire d’assurer une lisibilité maximale. 
Sur la base d’études des profils d’utilisateurs, d’analyses 
des contacts avec les usagers, de retours d’information 
fréquents (grâce à des panels avec des citoyens et des 
professionnels), la lisibilité est continuellement améliorée.

Il est nécessaire de présenter les informations plus 
facilement sans créer de surcharge et d’utiliser diffé-
rents outils de visualisation afin d’atteindre au mieux 
les différents groupes cibles.

Dans la mesure du possible, les informations de 
mypension.be seront personnalisées en fonction de 
la période de vie dans laquelle se trouve la personne 
concernée ou des événements qu’elle vit (début de 
carrière, décès du conjoint/cohabitant, fin de carrière).

De surcroît, nous continuerons à proposer aux citoyens 
des modules de simulation en matière de choix de 
carrière. Cela permet aux citoyens de simuler l’impact 
des choix de carrière sur la constitution future de la 
pension. Entre-temps, le développement progressif de 
cette fonctionnalité a été lancé.

À plus long terme, nous visons une image globale et 
intégrée des droits à la pension qui sont constitués – 
premier et deuxième piliers. Sur la base de ce tableau 
complet, nous voulons fournir aux citoyens les outils  
nécessaires pour évaluer eux-mêmes si leur pension est 
adéquate et leur donner un aperçu complet et neutre.
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1.3. Toegankelijke informatie

We hebben ook aandacht voor de toegankelijkheid van 
de informatie. Zo hebben we speciale aandacht voor 
de meer kwetsbare groepen. Het principe van “digital by 
default, but not digital only” wordt verder gehanteerd. Dit 
betekent enerzijds dat mypension.be de referentietoepas-
sing van de burger wordt. Anderzijds is het essentieel 
dat we blijven investeren in telefonie, briefwisseling en 
onthaal, terwijl de synergie tussen deze verschillende 
kanalen bevorderd wordt.

We doen er alles aan om het aantal vragen en cor-
recties op het moment van pensionering of er net voor, 
te verminderen door het voeren van een proactieve 
communicatie.

Om de burger beter te ondersteunen, als aanvulling op 
zijn eigen communicatiekanalen, en hem naar MyPension 
te leiden, sturen we een pensioenoverzicht vanaf de 
leeftijd van 45 jaar. Dit is vandaag al ingeschreven in 
de wet, maar het werd nooit uitgevoerd. Deze gemiste 
kans grijpen we nu om verder te sensibiliseren en te 
informeren.

We zetten ook in op een gemeenschappelijk afge-
stemde nabijheidspolitiek ter ontwikkeling van de rol van 
en samenwerking met tal van partners zoals de FPD, 
die zelf in contact staat met professionele dienstverle-
ners die dicht bij de burger staan. Op die manier kan 
de burger bijgestaan worden in het gebruik van digitale 
toepassingen en kunnen vragen over de pensioenen in 
eerste lijn worden beantwoord.

Bovendien verkleinen we de digitale kloof via bege-
leidende diensten.

Deze bijstand van de burger komt in een stroomversnel-
ling door de introductie van de zogeheten API-economy.

Basisgegevens kunnen in de toekomst ontsloten 
worden via toepassingen van andere overheidsorgani-
saties en betrouwbare partners uit het netwerk van de 
sociale zekerheid.

Door een professional-toegang tot mypension.be kan 
de maatschappelijk werker of sociaal assistent bij de mid-
denveldorganisatie of andere, … de burger/hulpzoekende 
begeleiden in alle stappen van zijn informatieverzame-
ling en interactie met de sociale zekerheid. Zo wordt hij 
een brugpersoon die de digitale kloof helpt te dichten 
en die garandeert dat de niet-digitale persoon een even 
hoogstaand overheidsaanbod krijgt.

1.3. Informations accessibles

Nous sommes également attentifs à l’accessibilité de 
l’information. Par exemple, nous accordons une attention 
particulière aux groupes les plus vulnérables. Le principe 
“digital by default, but not digital only” continue d’être 
appliqué. D’une part, cela signifie que mypension.be 
devient l’application de référence du citoyen. D’autre 
part, il est essentiel de continuer à investir dans la 
téléphonie, le courrier et l’accueil, tout en favorisant la 
synergie entre ces différents canaux.

Nous faisons tout notre possible pour réduire le nombre 
de questions et de corrections au moment de la pen-
sion ou juste avant, en engageant une communication 
proactive.

Afin de mieux soutenir les citoyens, en complément 
de leurs propres canaux de communication, et de les 
orienter vers mypension, nous leur envoyons un relevé 
de pension à partir de l’âge de 45 ans. Cela a déjà été 
inscrit dans la loi aujourd’hui mais cela n’a jamais été 
mis en œuvre. Nous saisissons aujourd’hui cette occa-
sion manquée pour sensibiliser et informer davantage.

Par ailleurs, nous nous sommes engagés dans une 
politique de proximité convenue conjointement qui 
développe le rôle et la coopération avec de nombreux 
partenaires comme le SFPD qui a des interactions 
avec les professionnels proches des citoyens. De cette 
façon, les citoyens peuvent être aidés dans l’utilisation 
des applications numériques. Enfin, les réponses aux 
questions relatives aux pensions peuvent être données 
en première ligne.

En outre, nous réduisons la fracture numérique grâce 
à des services d’accompagnement.

Cette assistance aux citoyens est accélérée par 
l’introduction de ce que l’on appelle API economy.

À l’avenir, les données de base pourront être consul-
tées via les applications d’autres organisations gou-
vernementales et de partenaires fiables du réseau de 
sécurité sociale.

L’accès professionnel à mypension.be permet au 
travailleur social ou à l’assistant social de l’organisation 
de la société civile ou autre d’accompagner le citoyen/
demandeur d’aide dans toutes les étapes de sa collecte 
d’informations et de son interaction avec la sécurité 
sociale. Il devient ainsi une personne-relais qui aide à 
combler la fracture numérique et veille à ce que les per-
sonnes sans accès numérique bénéficient d’un service 
public de qualité égale.
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Via een nog te ontwikkelen (generiek) mandaatsys-
teem voor burgers (op niveau platform sociale zekerheid) 
wordt gewerkt aan de mogelijkheid om een beveiligde 
toegang te geven via een andere persoon tot het per-
soonlijk pensioendossier, zodat burgers die moeilijker 
of niet overweg kunnen met digitale toepassingen vlot 
toegang krijgen tot hun dossier.

Last but not least zetten we in op de publicatie en 
actualisatie van overzichtelijke, duidelijke, interactie-
ve en gemakkelijke consulteerbare sleutelcijfers op 
PensionStat.be, waarmee onder andere de impact van 
bepaalde hervormingen of maatschappelijke evoluties 
kan worden opgevolgd.

2. Structurele hervorming

De structurele pensioenhervorming is gebaseerd op 
de principes die zijn opgenomen in het regeerakkoord:

— Als sociale verzekering vormt het pensioensysteem 
een sociaal contract dat houvast moet bieden voor 
iedereen, jongeren zowel als ouderen, actieven zowel 
als gepensioneerden;

— Pensioenbeleid en werkgelegenheidsbeleid vullen 
elkaar aan en zijn afhankelijk van elkaar;

— Voorbereiding op basis van berekeningen op kruis-
snelheid, waarbij de impact op micro- en macroniveau 
in kaart wordt gebracht;

— Behoud van de opgebouwde rechten van de huidige 
gepensioneerden;

— De spelregels die voor de ingang van de hervorming 
van toepassing waren, kunnen niet aangepast worden 
met betrekking tot de reeds opgebouwde rechten;

— De nodige overgangsmaatregelen om voldoende 
voorzienbaarheid te garanderen;

— Rekening houden met de ongelijkheden tussen 
mannen en vrouwen en deze – in de mate van het mo-
gelijke – verminderen;

— Overleg met de sociale partners in de verschil-
lende systemen;

— Een grotere convergentie tussen en binnen de 
stelsels.

Tegen 2040 zal de kost van de vergrijzing, in het bij-
zonder met betrekking tot pensioenen, verder stijgen. 
De regering bekijkt welke hervormingen doorgevoerd 

Via à un système de mandat (générique) pour les 
citoyens (sur la plate-forme de sécurité sociale), qui doit 
encore être développé, des travaux seront entamés en 
vue de donner à une autre personne un accès sécurisé 
au dossier de pension personnel. De cette manière, les 
citoyens qui éprouvent des difficultés ou qui ne sont pas 
en mesure de manipuler des applications numériques, 
pourront plus facilement avoir accès à leur dossier.

Enfin, nous nous engageons à publier et à mettre à jour 
des chiffres clés, interactifs, clairs et faciles à consulter 
sur PensionStat.be. Ceux-ci peuvent être utilisés, entre 
autres, pour suivre l’impact de certaines réformes ou 
évolutions sociales.

2. Réforme structurelle

La réforme structurelle des pensions, repose sur les 
principes entérinés dans l’accord du gouvernement:

— En tant qu’assurance sociale, le système de retraite 
forme un contrat social qui doit servir de base à tous, 
jeunes comme personnes âgées, actifs comme retraités;

— La politique des pensions et la politique de l’emploi 
se complètent et dépendent l’une de l’autre;

— La préparation basée sur des calculs de vitesse 
de croisière, cartographie de l’impact au niveau micro 
et macro;

— La garantie des droits acquis des pensionnés 
actuels;

— Les règles qui s’appliquaient avant le début de la 
réforme ne peuvent être ajustées au regard des droits 
déjà acquis;

— Les mesures transitoires nécessaires pour garantir 
une prévisibilité suffisante;

— La prise en compte des inégalités entre hommes 
et femmes et leur réduction autant que possible;

— La consultation des partenaires sociaux des dif-
férents systèmes;

— Une plus grande convergence entre et au sein des 
différents systèmes.

D’ici 2040, le coût du vieillissement, notamment en 
ce qui concerne les pensions, augmentera encore. Le 
gouvernement examine quelles réformes peuvent être 
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kunnen worden om de financiële en sociale houdbaar-
heid te garanderen.

Ik stel voor dat de hervorming in drie fasen zal verlopen.

De eerste fase bestond uit een nooit geziene verho-
ging van de minimumpensioenen van bij het begin van 
de legislatuur.

De tweede en derde fase zijn het onderwerp van het 
voorstel dat ik overeenkomstig het regeerakkoord in 
september heb gedaan aan de regering en dat na de 
begroting zal worden besproken binnen de regering.

Fase 1:

De eerste fase bestond dus uit een forse investering 
in een betere minimale bescherming voor onze burgers. 
Deze fase is ingegaan in 2021 en loopt tot 2024. Voor 
de verhoging van de minimumpensioenen is een budget 
van bijna 1,2 miljard euro uitgetrokken. Deze toename 
met 11 % tegen 2024 komt boven op de wettelijk bepaalde 
stijgingen via enerzijds de automatische indexering van de 
sociale uitkeringen en anderzijds de welvaartsenveloppe. 
Dat zal voor werknemers met een volledige loopbaan 
bijna 300 euro per maand of 3 500 euro per jaar extra 
opleveren.

Naast de minimumpensioenen zal ook de inkomens-
garantie voor ouderen tijdens deze legislatuur worden 
opgetrokken met 10,75 %. Ook deze verhoging staat 
los van de indexeringen en welvaartsaanpassingen. 
Hiervoor is een budget van 194 miljoen euro voorzien. 
Het basisbedrag, dat 770 euro per maand bedroeg, zal 
zo geleidelijk worden verhoogd naar 960 euro per maand 
in 2024, goed voor een stijging van 190 euro per maand 
of 2 280 euro per jaar. Voor alleenstaanden zal het ver-
hoogde basisbedrag worden opgetrokken van 1 154 euro 
in 2020 naar 1 440 euro in 2024, goed voor een stijging 
van 286 euro per maand of 3 432 euro per jaar.

Om het verzekeringsprincipe van de pensioenen te 
waarborgen, werd besloten om het loonplafond voor de 
berekening van het wettelijk pensioen van werknemers 
en zelfstandigen in dezelfde mate op te trekken als de 
verhoging van het minimumpensioen. Het loonplafond 
zal tegen 2024 met 9,86 % worden verhoogd, boven 
op de indexeringen en welvaartsaanpassingen, om het 
verzekeringskarakter van de pensioenen te vrijwaren.

Ten slotte is, in uitvoering van het regeerakkoord, de 
correctiecoëfficiënt van het zelfstandigenpensioen afge-
schaft voor alle loopbaanjaren na 31 december 2020. 
Dat betekent dat het pensioen van zelfstandigen voort-
aan op dezelfde manier wordt berekend als dat van de 

mises en œuvre pour garantir la soutenabilité financière 
et sociale.

Je propose que la réforme se déroule en trois phases:

La première phase qui a constitué notamment en une 
revalorisation sans précédent des pensions minimums 
dès le début de la législature.

La deuxième et la troisième phase qui sont l’objet de la 
proposition que j’ai déposée sur la table du gouvernement 
en septembre conformément à l’accord de majorité et 
qui sera négociée en son sein après le budget.

Phase 1:

La première phase a donc consisté en un investisse-
ment massif dans une meilleure protection minimale pour 
nos citoyens. Cette phase est réalisée de 2021 à 2024. 
Presque 1,2 milliards d’euros ont été accordés au relè-
vement de ces pensions minimales. Cette augmentation 
de 11 % d’ici 2024 s’opère en plus de ce qui est prévu 
légalement via l’indexation automatique des allocations 
sociales, d’une part, et l’enveloppe pour la liaison au 
bien-être, d’autre part. Cela amènera à une augmentation 
de presque 300 euros par mois pour le salarié avec une 
carrière complète, ou encore de 3 500 euros par an.

À côté du relèvement des pensions minimums, la 
GRAPA sera, là encore en plus des indexations et des 
adaptations au bien-être, relevée de 10,75 % durant 
cette législature. Un budget de 194 millions d’euros y 
est consacré. Ceci veut dire que le montant de base, 
qui était de 770 euros par mois, sera progressivement 
porté à 960 euros par mois en 2024, soit plus 190 euros 
par mois, ou encore plus 2 280 euros par an. Pour les 
isolés, le montant de base majoré sera porté à 1 440 eu-
ros par mois en 2024 (de 1 154 euros en 2020), soit 
plus 286 euros par mois ou 3 432 euros par an.

Le relèvement du plafond salarial pour le calcul de 
la pension légale des travailleurs salariés et des tra-
vailleurs indépendants a été décidé pour garantir le 
principe assurantiel des pensions. Et ce, dans la même 
proportion d’augmentation que la pension minimum. Ce 
plafond sera relevé d’ici 2024 de 9,86 % au-delà des 
indexations et adaptations au bien-être pour préserver 
le caractère assurantiel des pensions.

Enfin, et en exécution de l’accord du gouvernement, le 
coefficient de correction des pensions des indépendants 
est supprimé pour toute année de carrière située après 
le 31 décembre 2020. Ceci amènera au calcul identique 
de la pension des salariés et des indépendants, et donc 
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werknemers. Zelfstandigen zullen hierdoor een hoger 
wettelijk pensioen ontvangen.

De uitvoering van de verschillende maatregelen 
van de eerste fase van deze structurele hervorming is 
goedgekeurd door de pas aangetreden regering op de 
Ministerraad van 30 oktober 2020.

Fase 2:

De tweede fase omvat een reeks van specifieke 
maatregelen gebaseerd op het regeerakkoord. Het 
omvat enerzijds maatregelen die de eindeloopbaan op 
een positieve manier ondersteunen en anderzijds maat-
regelen inzake de toegang tot het minimumpensioen.

Bij het nemen van concrete maatregelen is het nood-
zakelijk om dat met de nodige omzichtigheid te doen. 
Loopbanen zijn niet gelijk en bepaalde beslissingen kun-
nen dan ook verregaande gevolgen hebben. Daarom zal 
ik in de komende hervormingen in elk geval bijzondere 
aandacht hebben voor de loopbaan van de vrouw, die nog 
in grote mate deeltijds is, alsook voor de loopbaan van de 
jongeren, die steeds later toetreden tot de arbeidsmarkt.

Deze tweede fase zal eerst besproken worden binnen 
de regering en daarna voor advies worden voorgelegd 
aan de betrokken adviesorganen.

Fase 3:

De derde fase van deze hervorming zal meer struc-
turerende thema’s behandelen en dat binnen de schoot 
van het Nationaal Pensioencomité.

3. Het aanvullend pensioen

3.1. Veralgemening van het aanvullend pensioen

Het aanvullend pensioen, dat een aanvulling is op het 
wettelijk pensioen, moet toegankelijker worden gemaakt. 
Wij stellen vast dat sinds de invoering van de wet op 
de aanvullende pensioenen in 2003 het beoogde doel 
maar gedeeltelijk werd bereikt. Het doel was immers de 
aanvullende pensioenen te veralgemenen door een kader 
te creëren op het niveau van de bedrijfssectoren. Maar 
een groot aantal werknemers is nog niet aangesloten 
of bouwt slechts kleine rechten op.

Om een beter inzicht te krijgen in de opbouw van 
rechten binnen de tweede pijler werd aan Sigedis ge-
vraagd een analyse te maken van de bijdrageniveaus 
binnen de tweede pijler, zodat duidelijk wordt hoeveel 
werknemers al het referentieniveau van 3 % van het loon 
bereiken. Uit deze cijfers blijkt dat (in 2019) maar 1 op 
de 4 werknemers een pensioenbijdrage geniet van 3 % 

à une augmentation conséquente des pensions légales 
des indépendants.

L’exécution des différentes mesures liées à la première 
phase de cette réforme structurelle a été approuvée par 
le gouvernement, dès son entrée en fonction, lors du 
Conseil des ministres du 30 octobre 2020.

Phase 2:

La deuxième phase comprend une série de mesures 
spécifiques basées sur l’accord de gouvernement. Elle 
comprend, d’une part, des mesures visant à soutenir la 
fin de carrière d’une manière positive et, d’autre part, 
des mesures concernant l’accès à la pension minimum.

Lorsque l’on prend des mesures concrètes, il est 
nécessaire de le faire avec prudence. Les carrières ne 
sont pas égales et certaines décisions peuvent avoir 
de lourdes conséquences. C’est pourquoi, dans les 
prochaines réformes, j’accorderai une attention parti-
culière à la carrière des femmes, qui travaillent encore 
largement à temps partiel et à la carrière des jeunes, 
qui entrent de plus en plus tard sur le marché du travail.

Cette deuxième phase sera d’abord discutée au sein 
du gouvernement, puis soumise à l’avis des organes 
consultatifs compétents.

Phase 3:

La troisième phase de cette réforme portera sur des 
questions plus structurantes et cela dans le cadre du 
Comité national des pensions.

3. La pension complémentaire

3.1. La généralisation de la pension complémentaire

Les pensions complémentaires, qui s’ajoutent à la 
pension légale, doivent être rendues plus accessibles. 
Nous constatons que depuis l’introduction de la loi sur 
les pensions complémentaires en 2003, l’objectif visé 
n’a été que partiellement atteint. En effet, l’objectif était 
de généraliser les pensions complémentaires en créant 
un cadre au niveau des secteurs d’activité. Cependant, 
un grand nombre de travailleurs ne sont pas encore 
affiliés ou ne constituent que de petits droits.

Afin de mieux comprendre l’accumulation des droits au 
sein du deuxième pilier, Sigedis a été invité à analyser les 
niveaux de cotisation au sein du deuxième pilier, afin de 
savoir combien de salariés atteignent déjà le niveau de 
référence de 3 % du salaire. Ces chiffres montrent que 
(en 2019) seul 1 salarié sur 4 bénéficie d’une contribution 
de 3 % ou plus. Un tiers des salariés ne se constituent 
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of meer. Een derde van de werknemers bouwt in het 
kader van zijn huidige tewerkstelling geen aanvullend 
pensioen op. 40 % bouwt een aanvullend pensioen op, 
maar op basis van een pensioenbijdrage kleiner dan 3 %.

Om een betekenisvolle aanvulling op het wettelijk 
pensioen te zijn, moeten er dus nog stappen worden 
gezet. Daarom vragen wij aan de sociale partners om 
zich in het kader van de derde fase van de pensioen-
hervorming over deze uitdaging in haar geheel te buigen 
en concrete voorstellen te doen zodat alle werknemers 
een aanvullend pensioen kunnen genieten op basis van 
een bijdrage van minstens 3 %.

3.2. Harmonisering van de aanvullende pensioenen 
voor arbeiders en bedienden

Aanvullende pensioenen zijn het resultaat van col-
lectief overleg binnen sectoren en ondernemingen en 
volgden daarbij vaak het traditionele onderscheid tussen 
arbeiders en bedienden. In 2014 werd in de Wet op de 
Aanvullende Pensioenen een kalender ingeschreven 
met het oog op de geleidelijke afschaffing van het on-
derscheid tussen arbeiders en bedienden binnen de 
aanvullende pensioenen tegen 2023 voor de sectoren 
en 2025 voor de ondernemingen. In hun afsprakenkader 
van 8 juni 2021 hebben de sociale partners aan de rege-
ring gevraagd om de eindtermijn voor de harmonisering 
met 5 jaar te verlengen.

We zullen dit akkoord tussen de sociale partners 
nauwgezet uitvoeren. We stellen inderdaad vast dat 
ondanks de voortuitgang die de sociale partners had-
den geboekt, vooral op het niveau van de sectoren, een 
volledige harmonisering binnen de resterende tijd weinig 
realistisch was, rekening houdend met de gevolgen van 
de COVID-crisis en de uiterst beperkte loonmarge.

Daarnaast zullen we de sociale partners de vol-
gende jaren ondersteunen bij het harmoniseringsproces 
door de vooruitgang van nabij te monitoren. Een ana-
lyse van de resterende verschillen op sectoraal niveau 
werd dit jaar al gemaakt. Die wees uit dat verschillen 
op sectoraal niveau ondertussen relatief beperkt waren 
geworden en dat het grootste deel van de inspanning 
zich situeert op het niveau van de ondernemingen. 
Sigedis zal deze analyse verrijken met de gegevens op 
het niveau van de ondernemingen. Deze oefening zal 
periodiek worden herhaald, teneinde een juist beeld te 
hebben van de vooruitgang van het proces.

3.3. Een transparante tweede pijler

Een herstel van het vertrouwen vereist een trans-
parant pensioenstelsel. Dat geldt ook voor de tweede 
pensioenpijler.

pas de pension complémentaire dans leur emploi actuel. 
40 % se constituent une pension complémentaire, mais 
sur la base d’une contribution inférieure à 3 %.

Par conséquent, pour constituer un complément signi-
ficatif à la pension légale, il reste des étapes à franchir. 
Nous demandons donc aux partenaires sociaux, dans le 
cadre de la troisième phase de la réforme des pensions, 
de relever ce défi dans son ensemble et de faire des 
propositions concrètes pour que tous les travailleurs 
puissent bénéficier d’une pension complémentaire basée 
sur une contribution d’au moins 3 %.

3.2. Harmonisation des pensions complémentaires 
des ouvriers et des employés

Les pensions complémentaires sont le résultat de 
négociations collectives au sein des secteurs et des 
entreprises, souvent selon la distinction traditionnelle 
entre ouvriers et employés. En 2014, un calendrier a été 
introduit dans la loi sur les pensions complémentaires 
pour la suppression progressive de la distinction entre 
ouvriers et employés dans les pensions complémentaires, 
d’ici 2023 pour les secteurs et 2025 pour les entreprises. 
Dans leur cadre d’accords du 8 juin 2021, les partenaires 
sociaux ont demandé au gouvernement de prolonger 
de 5 ans le délai d’harmonisation.

Nous mettrons soigneusement en œuvre cet accord 
entre les partenaires sociaux. En effet, nous constatons 
qu’en dépit des progrès réalisés par les partenaires 
sociaux, notamment au niveau sectoriel, une harmo-
nisation complète dans le temps restant était irréaliste, 
compte tenu des effets de la crise sanitaire et de la 
marge salariale extrêmement limitée.

En outre, nous soutiendrons les partenaires sociaux 
dans le processus d’harmonisation au cours des pro-
chaines années en suivant de près les progrès réalisés. 
Une analyse des différences restantes au niveau sectoriel 
a déjà été effectuée cette année. Elle a montré que les 
différences au niveau sectoriel étaient devenues relati-
vement limitées et que la plupart des efforts se situaient 
au niveau des entreprises. Sigedis enrichira cette ana-
lyse avec les données au niveau des entreprises. Cet 
exercice sera répété périodiquement afin d’avoir une 
image précise de l’avancement du processus.

3.3. Un deuxième pilier transparent

Pour rétablir la confiance, il faut un système de pen-
sion transparent. Cela vaut également pour le deuxième 
pilier de pension.
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De huidige wetgeving bevat al tal van informatiever-
plichtingen. Toch kan het beter. Voor de aangeslotenen 
is het allesbehalve eenvoudig om een duidelijk overzicht 
te krijgen van hun aanvullend pensioen. Uit onderzoeken 
van de FSMA is gebleken dat, naast een gebrek aan 
uniformiteit, de informatie over aanvullende pensioenen 
vaak moeilijk te begrijpen is, bijvoorbeeld door het veel-
vuldige gebruik van jargon, een overdaad aan informatie, 
of nog, doordat relevante informatie niet wordt vermeld.

Opdat de burgers een duidelijk beeld zouden hebben 
van hun pensioenrechten, maar ook om de prestaties 
van de pensioeninstellingen, bijvoorbeeld wat de kosten 
betreft, correct te kunnen inschatten, is het noodzakelijk 
dat voor alle spelers dezelfde regels gelden. Daarom 
zullen bepaalde regels inzake informatieverstrekking die 
vandaag alleen van toepassing zijn in de wetgeving voor 
de pensioenfondsen (op basis van de IORP II-richtlijn) 
ook worden opgenomen in de sociale wetgeving. Zo 
zullen alle aangeslotenen recht hebben op dezelfde 
informatie. Dit zal tevens de gelegenheid bieden om de 
informatieverstrekking over de aanvullende pensioenen 
ook inhoudelijk te verbeteren. Uitgaande van een principle-
based wetgeving is het de bedoeling om in overleg met 
de sociale partners en de pensioeninstellingen uniforme, 
eenvoudige en begrijpelijke informatiestandaarden vast 
te stellen, onder meer voor de jaarlijkse pensioenfiche. 
De manier waarop de informatie over aanvullende pen-
sioenen wordt voorgesteld op mypension.be zal worden 
aangepast volgens dezelfde principes.

3.4. Kosten

Een belangrijke factor bij de bepaling van het rende-
ment van aanvullende pensioenen zijn de kosten. Dit 
geldt des te meer in een omgeving waarbij de financiële 
rendementen aanhoudend laag zijn. Kosten leiden tot 
een lager pensioenbedrag voor de aangeslotene of 
pensioenspaarder. Bij pensioenplannen van de tweede 
pijler verhogen excessieve kosten daarnaast het risico 
dat de werkgever moet tussenkomen in het kader van 
de wettelijke rendementsgarantie.

Om die reden vormt de transparantie over de kosten 
en de reductie van excessieve kosten een belangrijk 
aandachtspunt. In overeenstemming met het regeer-
akkoord, en in samenwerking met de ministers van 
Zelfstandigen en Financiën, heb ik aan de FSMA de 
opdracht gegeven om een analyse te maken van de 
door pensioeninstellingen aangerekende kosten. Dit 
onderzoek moet de verschillende kostensoorten in kaart 
brengen en de globale omvang van de kosten vergelijken, 
met een focus op uitschieters. De FSMA wordt tevens 
om advies gevraagd over mechanismen om de trans-
parantie over kosten te verbeteren en om excessieve 

La législation actuelle contient déjà de nombreuses 
obligations d’information. Mais cela pourrait être amélioré. 
Pour les affiliés, il est tout sauf facile d’avoir un aperçu 
clair de leur pension complémentaire. Les enquêtes de 
la FSMA ont montré qu’en plus d’un manque d’unifor-
mité, les informations sur les pensions complémentaires 
sont souvent difficiles à comprendre, par exemple en 
raison de l’utilisation fréquente de jargon, d’un excès 
d’informations, ou même parce que les informations 
pertinentes ne sont pas mentionnées.

Pour que les citoyens aient une idée claire de leurs 
droits de pension, mais aussi pour qu’ils puissent éva-
luer correctement les performances des institutions 
de pension, par exemple en termes de coûts, il est 
nécessaire que les mêmes règles s’appliquent à tous 
les acteurs. Par conséquent, certaines règles de divul-
gation d’informations qui ne s’appliquent aujourd’hui 
qu’à la législation sur les fonds de pension (sur la base 
de la directive IORP II) seront également incluses dans 
la législation sociale. Ainsi, tous les affiliés auront droit 
aux mêmes informations. Ce sera également l’occasion 
d’améliorer le contenu des informations sur les pensions 
complémentaires. Sur la base d’une législation fondée 
sur des principes, l’intention est d’établir, en consulta-
tion avec les partenaires sociaux et les institutions de 
pension, des normes d’information uniformes, simples 
et compréhensibles. Et cela, y compris pour la fiche 
de pension annuelle. La manière dont les informations 
sur les pensions complémentaires sont présentées sur 
mypension.be sera adaptée selon les mêmes principes.

3.4. Coûts

Le coût est un facteur important pour déterminer 
le rendement des pensions complémentaires. Cela 
est d’autant plus vrai dans un environnement où les 
rendements financiers sont durablement faibles. Les 
coûts entraînent une baisse du montant de la pension 
pour l’affilié ou l’épargnant. Dans les plans de pension 
du deuxième pilier, les coûts excessifs augmentent 
également le risque que l’employeur doive intervenir 
au titre de la garantie de rendement légale.

C’est pourquoi la transparence des coûts et la réduc-
tion des coûts excessifs est une question importante. 
Conformément à l’accord de gouvernement, et en col-
laboration avec les ministres des Indépendants et le 
ministre des Finances, j’ai chargé la FSMA de procéder 
à une analyse des coûts facturés par les institutions de 
pension. Cette étude doit identifier les différents types 
de coûts et comparer l’importance globale des coûts, en 
mettant l’accent sur les excès. La FSMA est également 
invitée à donner son avis sur les mécanismes permet-
tant d’améliorer la transparence des coûts et d’éviter 
ou de limiter les niveaux excessifs, le cas échéant. Les 
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niveaus te vermijden of waar nodig te beteugelen. De 
eerste resultaten van dit onderzoek worden verwacht 
in de loop van 2022.

Naast dit onderzoek naar de aangerekende kosten 
zullen we binnenkort een consultatie van de stakeholders 
opstarten ter identificatie van de mogelijke maatregelen 
van administratieve en regelgevende vereenvoudiging 
die kunnen bijdragen tot een vermindering van de ad-
ministratiekosten binnen de tweede pijler.

3.5. Naar een duurzame tweede pijler

Met een bedrag van bijna 100 miljard euro aan opge-
bouwde pensioenrechten zijn de pensioeninstellingen 
in het kader van de tweede pensioenpijler belangrijke 
institutionele investeerders. De tweede pensioenpijler 
heeft dan ook een rol te vervullen in de transitie naar een 
duurzame samenleving, door enerzijds investeringen in 
schadelijke activiteiten zo veel mogelijk af te bouwen en 
anderzijds om investeringen in de energietransitie van 
onze economie aan te moedigen.

De federale regering zal naar het voorbeeld van an-
dere Europese lidstaten een eigen sustainable finance 
strategie uittekenen. De verduurzaming van de tweede 
pensioenpijler maakt daarvan onderdeel uit. In een 
eerste fase zal een externe consultant, aangeboden 
door de Europese Commissie via het Technical Support 
Instrument (TSI), de regering bijstaan om beleidsopties 
voor deze strategie te identificeren. Deze studie zal 
verlopen via een breed participatief proces waarbij alle 
relevante stakeholders, zoals de financiële toezichthou-
ders, de sociale partners en de pensioeninstellingen, 
betrokken zullen worden.

4. Gender pension gap

Het verschil in loopbaan tussen mannen en vrouwen 
blijft groot.

De pensioenbescherming, gestoeld op een kostwin-
nersmodel, versterkt die verschillen.

Ik wil deze in kaart brengen én aanpakken.

Er moet rekening gehouden worden met de ongelijk-
heid tussen mannen en vrouwen, die in de mate van het 
mogelijke moet worden weggewerkt.

Bij elke hervorming die op tafel ligt voer ik een gender-
toets uit. Ik wil absoluut voorkomen dat er onverwachte 
of onrechtstreekse gevolgen zijn die de waargenomen 
verschillen bestendigen of versterken.

premiers résultats de cette étude sont attendus dans le 
courant de l’année 2022.

En plus de cette étude sur les coûts facturés, nous 
lancerons bientôt une consultation des parties prenantes 
afin d’identifier les éventuelles mesures de simplification 
administrative et réglementaire qui pourraient contribuer 
à une réduction des coûts administratifs dans le cadre 
du deuxième pilier.

3.5. Vers un deuxième pilier durable

Avec près de 100 milliards d’euros de droits de pension 
constitués, les institutions de pension sont d’importants 
investisseurs institutionnels dans le cadre du deuxième 
pilier des pensions. Le deuxième pilier des pensions a 
donc un rôle à jouer dans la transition vers une société 
durable, d’une part en réduisant autant que possible les 
investissements dans les activités nuisibles et, d’autre 
part, en encourageant les investissements dans la 
transition énergétique de notre économie.

Le gouvernement fédéral élaborera sa propre straté-
gie de financement durable, en suivant l’exemple des 
autres États membres européens. Rendre le deuxième 
pilier des pensions plus durable en fait partie. Dans une 
première phase, un consultant externe, proposé par la 
Commission européenne par le biais de l’instrument 
d’appui technique (TSI), aidera le gouvernement à 
identifier les options politiques pour cette stratégie. Cette 
étude sera menée dans le cadre d’un vaste processus 
participatif impliquant tous les acteurs concernés, tels 
que les autorités de surveillance financière, les parte-
naires sociaux et les institutions de pension.

4. Gender pension gap

L’écart de carrière entre les hommes et les femmes 
reste important.

La protection de pension, fondée sur le modèle du 
soutien de famille, renforce ces différences.

Je veux les identifier et m’y attaquer.

Les inégalités entre les hommes et les femmes doivent 
être prises en compte et réduites autant que possible.

Avec chaque réforme sur la table, je procède à un test 
de genre. Je veux absolument éviter toute conséquence 
inattendue ou indirecte qui perpétue ou intensifie les 
différences observées.
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Het huidig pensioensysteem is gebaseerd op het oude 
kostwinnersmodel waarbij de man als enige kostwinnaar 
financieel voor het gezin zorgt en de vrouw alle andere 
taken in het gezin en de familie op zich neemt. Dit stemt 
niet meer overeen met de realiteit. Toch mogen we 
niet uit het oog verliezen dat vrouwen nog steeds het 
merendeel van de zorgtaken op zich nemen. Zowel de 
zorg voor kinderen en ouderen in de familie als voor het 
huishouden zelf. Zo vallen ze bijvoorbeeld meer terug 
op periodes van tijdskrediet en andere gelijkgestelden 
perioden maar ook werken ze vaker deeltijds. Daarom 
zal er in de discussies over de pensioenhervorming 
bijzondere aandacht gaan naar de situatie van de vrouw.

Afgeleide rechten zoals het overlevingspensioen 
werden ingevoerd om huisvrouwen een vangnet te 
geven indien de kostwinnaar waarvan zij afhankelijk 
zijn, wegvalt.

Vrouwen treden echter steeds meer zelf toe tot de 
arbeidsmarkt, waardoor ze minder financieel afhankelijk 
worden van hun partner en meer eigen rechten opbou-
wen. Ze bouwen echter nog niet evenveel rechten op 
als mannen.

De overgangsuitkering wordt reeds hervormd.

De in 2015 ingevoerde overgangsuitkering zal doel-
gerichter zijn en beter op de realiteit zijn afgestemd. 
Er is voorzien in een verlenging van de duur en een 
differentiatie in functie van de leeftijd van het kind om 
beter aan te sluiten bij de realiteit die door deze mensen 
wordt ervaren. Een minimumbedrag wordt ingevoerd.

De werkende vrouw bevindt zich te vaak in een slech-
tere situatie dan de werkende man. De ongelijkheid be-
gint al op de werkvloer, waar vrouwen vaker in slechter 
betaalde sectoren werken en vaker deeltijds werken 
dan mannen, en waar er op uurbasis nog steeds een 
loonkloof van 9,2 % bestaat. In typisch “vrouwelijke” 
sectoren is die loonkloof vaak veel groter.

De ongelijkheid gedurende het arbeidsleven ver-
taalt zich op latere leeftijd in een genderpensioenkloof. 
Vrouwen bouwen namelijk pensioen op op basis van 
een lager loon en een kortere loopbaan. De gemiddelde 
loopbaan van een vrouw bedraagt 36,6 jaar. Die van 
een man bedraagt 42,2 jaar. Dit leidt ertoe dat vrouwen 
een lager pensioenbedrag krijgen dan mannen. De gen-
derpensioenkloof bedraagt in België 33,4 %. In België 
hebben vrouwen die vandaag met pensioen zijn een 
gemiddeld wettelijk pensioen van 1 114,9 euro, terwijl het 

Le système de pension actuel est basé sur l’ancien 
modèle du soutien de famille, où l’homme, en tant que 
seul soutien de famille, prend en charge financièrement 
la famille, et la femme s’occupe de toutes les autres 
tâches de la famille. Cela ne correspond plus à la réalité. 
Cependant, nous ne devons pas perdre de vue que les 
femmes assument toujours la majorité des responsabilités 
en matière de soins. Il s’agit aussi bien des soins aux 
enfants et aux personnes âgées de la famille que des 
tâches ménagères. Par exemple, elles optent davantage 
pour des périodes de crédit-temps et autres périodes 
assimilées mais elles travaillent aussi plus souvent à 
temps partiel. Par conséquent, une attention particu-
lière sera accordée à la situation des femmes dans les 
discussions sur la réforme des pensions.

Des droits dérivés, tels que la pension de survie, ont 
été introduits pour offrir aux femmes au foyer un filet de 
sécurité si le soutien de famille dont elles dépendent 
venait à disparaître.

Les femmes arrivent de plus en plus sur le marché 
du travail, ce qui les rend moins dépendantes financiè-
rement de leur partenaire et leur donne plus de droits 
propres. Pourtant, elles ne bénéficient pas encore des 
mêmes droits que les hommes.

L’allocation de transition sera déjà réformée.

L’allocation de transition, introduite en 2015, sera 
plus ciblée et adaptée à la réalité. Une prolongation de 
la durée et une différenciation en fonction de l’âge de 
l’enfant est prévue et ce en vue d’une meilleure adé-
quation avec la réalité vécue par ces personnes. Un 
montant minimum sera introduit.

Les femmes qui travaillent sont encore trop souvent 
dans une situation plus défavorable que les hommes qui 
travaillent. L’inégalité commence sur le lieu de travail, où 
les femmes sont plus susceptibles de travailler dans des 
secteurs moins bien rémunérés, plus susceptibles de 
travailler à temps partiel que les hommes, et où l’écart 
de rémunération horaire est encore de 9,2 %. Dans les 
secteurs typiquement “féminins”, l’écart de rémunération 
est souvent beaucoup plus important.

L’inégalité au cours de la vie professionnelle se traduit 
par un écart de pension entre les sexes. Les femmes 
se constituent une pension sur la base de salaires plus 
faibles et de carrières plus courtes. La carrière moyenne 
d’une femme est de 36,6 ans. Celle d’un homme est 
de 42,2 ans. De ce fait, les femmes perçoivent une pen-
sion inférieure à celle des hommes. L’écart de pension 
entre les genres en Belgique est de 33,4 %. En Belgique, 
les femmes pensionnées aujourd’hui ont une pension 
légale moyenne de 1 114,9 euros, tandis que la pension 
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gemiddeld wettelijk pensioen van mannen 1 488,7 euro 
bedraagt. De genderpensioenkloof is dus nog groter 
dan de loonkloof.

Het verminderen van de pension gender gap is voor 
mij een must.

De discussie in het Nationaal Pensioencomité over 
de modernisering van de gezinsdimensie en het daar-
aan gekoppelde stappenplan zijn voor mij essentieel 
en dringend.

De modernisering van de gezinsdimensie heeft betrek-
king op het overlevingspensioen, het gezinspensioen, 
het echtscheidingspensioen en de pensioensplit.

De vrouwen die het best beschermd zijn door de 
afgeleide rechten zijn vaak de vrouwen met het kleinste 
eigen pensioen. De armoede onder gepensioneerde 
vrouwen zou dan ook toenemen in geval van een pure 
individualisering van de rechten zonder meer. Een her-
vorming van de gezinsdimensie moet gepaard gaan 
met specifieke maatregelen die vrouwen beschermen.

Deze principiële bespreking van de langetermijnvisie 
moet gebaseerd zijn op een analyse van de bestaande 
realiteit.

De hervormingen dienen goed onderbouwd te worden 
met micro- en macro-studies. We moeten immers de 
potentiële impact van maatregelen, zowel op de soci-
ale doelmatigheid als op de budgettaire houdbaarheid, 
vooraf grondig evalueren.

Voor de doelmatigheid vragen we een micro-ana-
lyse aan de bevoegde administraties (FPD, RSVZ, 
FOD Sociale Zekerheid, Sigedis) om een overzicht te 
krijgen van de begunstigden van de huidige afgeleide 
rechten. Het is belangrijk om te weten wie gebruik maakt 
van afgeleide rechten, hoe hun loopbanen eruitzien etc. 
Het is ook belangrijk om te kunnen inschatten op wie 
eventuele wijzigingen positieve of nadelige effecten 
zouden kunnen hebben.

Om de impact op macroniveau in kaart te brengen 
zal op Pensionstat een monitoring vrouw en pensioen 
ingevoerd worden.

5. De hervorming van het Gesolidariseerd 
pensioenfonds

De wet van 24 oktober 2011 heeft de financiering 
van de pensioenen van het statutaire personeel van de 
provinciale en plaatselijke besturen en van de lokale po-
litiezones hervormd door een nieuw systeem in te voeren 
dat als doel heeft een jaarlijks financieel evenwicht te 

légale moyenne des hommes est de 1 488,7 euros. 
L’écart de pension entre les genres est donc encore 
plus important que l’écart de rémunération.

Réduire l’écart entre les hommes et les femmes en 
matière de pensions est un impératif pour moi.

Je considère que la discussion au sein du Comité 
national des pensions sur la modernisation de la di-
mension familiale et la feuille de route y afférente sont 
essentielles et urgentes.

La modernisation de la dimension familiale concerne 
la pension de survie, la pension au taux de ménage, la 
pension de conjoint divorcé et le splitting.

Les femmes qui sont le plus protégées par les droits 
dérivés sont celles qui ont souvent le moins de pension 
propre. Par conséquent, la pauvreté des femmes pen-
sionnées augmenterait en cas d’individualisation pure 
et simple. Une réforme de la dimension familiale doit 
s’accompagner de mesures spécifiques de protection 
des femmes.

Cette discussion principielle de vision à long terme 
ne pourra se faire sans une analyse de la réalité.

Les réformes doivent être bien étayées par des études 
micro et macro. En effet, nous devons évaluer au préalable 
de manière approfondie l’impact potentiel des mesures, 
tant sur l’efficacité sociale que sur la viabilité budgétaire.

Par souci d’efficacité, nous demandons une micro-
analyse aux administrations compétentes (SFP, INASTI, 
SPF Sécurité sociale, Sigedis) pour avoir un aperçu des 
bénéficiaires des droits dérivés actuels. Il est important 
de savoir qui fait usage des droits dérivés, à quoi res-
semblent leurs carrières, etc. Il est également important 
de pouvoir évaluer sur qui tout changement pourrait avoir 
des effets positifs ou négatifs.

Afin de cartographier l’impact au niveau macro, un 
suivi femmes et pensions sera introduit dans Pensionstat.

5. La réforme du fonds de pension solidarisé

La loi du 24 octobre 2011 a réformé le financement 
des pensions du personnel statutaire des administrations 
provinciales et locales, ainsi que des zones de police 
locales, en introduisant un nouveau système visant à 
atteindre et à maintenir un équilibre financier annuel par 
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bereiken en te behouden aan de hand van twee principes: 
solidariteit en individuele responsabilisering.

Het rapport van het Rekenhof van 2 juni 2021 en 
het arrest van het Grondwettelijk Hof van 31 augus-
tus 2020 zullen als element dienen om vooruit te gaan 
met een hervorming van het fonds tijdens deze legisla-
tuur in overleg met de regio’s en de lokale besturen.

De regering heeft al overeenstemming bereikt over 
een maatregel die essentieel is voor de financiële houd-
baarheid van het fonds, namelijk de structuralisering 
van de overdracht van een deel van de inkomsten van 
de loonmatigingsbijdrage van het Globaal Beheer RSZ 
werknemers naar het Fonds. Daarnaast, en om de lasten 
voor het fonds te verlichten, werd de financiering van 
een deel van de NAVAP (eindeloopbaanregeling voor 
politieagenten) overdragen naar het algemeen budget.

Maar gezien de uitdagingen gaat de hervorming uiter-
aard verder dan deze aanpassingen.

De voorgestelde hervorming bestaat uit twee fasen.

In de eerste fase zijn bepaalde wetteksten voorgelegd 
aan de minsterraad. Het doel van deze teksten is, op 
korte termijn, de sociale en financiële houdbaarheid te 
waarborgen, op verzoek van het beheerscomité.

In de tweede fase zal er binnenkort worden overlegd 
met de gewesten, de verenigingen van steden en ge-
meenten en de vertegenwoordigers van de werknemers, 
om het begrotingsevenwicht van het Gesolidariseerd 
pensioenfonds te bestendigen en de solidariteit tussen 
de aangesloten besturen te versterken.

6. Het onderzoek naar het ziektepensioen

Het ziektepensioen wordt onderzocht. Er moet abso-
luut vermeden worden dat jonge mensen af geschreven 
worden. Er moet een oplossing worden gezocht die 
zowel voor de persoon in kwestie als de maatschap-
pij een meerwaarde kan bieden. In navolging van het 
regeerakkoord zal samen met mijn collega’s bevoegd 
voor Sociale Zaken en Ambtenarenzaken en bekeken 
worden hoe we hierin stappen kunnen zetten, evenwel 
steeds met aandacht voor een menselijke en oplos-
singsgerichte aanpak.

7.  De controleprocedure voor de IGO - 
verblijfsvoorwaarde

De procedure voor de controle op de naleving van de 
verblijfsvoorwaarde door de begunstigden van de inko-
mensgarantie voor ouderen geëvalueerd in overleg met 
de sociale partners. Het beheercomité van de Federale 

le biais de deux principes: la solidarité et la responsa-
bilisation individuelle.

Un rapport de la Cour des comptes du 2 juin 2021 et 
un arrêt de la Cour Constitutionnelle du 31 aout 2020 ser-
viront comme éléments pour avancer avec une réforme 
du fonds sous cette législature en concertation avec les 
régions et les pouvoirs locaux.

Le gouvernement s’est déjà accordé sur une mesure 
essentielle afin de veiller à la soutenabilité financière du 
fonds à savoir la structuration du transfert d’une partie 
des recettes de la cotisation de modération salariale du 
budget de la gestion globale ONSS salariés vers le Fonds. 
De plus et en vue de soulager le fonds, le financement 
d’une partie de la NAPAP (régime de fin de carrière des 
policiers) a été transféré au budget général.

Mais au regard des enjeux, la réforme va au-delà, 
bien évidemment.

La réforme proposée est décomposée en deux phases.

Dans un premier temps, certains textes réglementaires 
sont soumis au Conseil des ministres. Ceux-ci visent à 
garantir, à court terme, la viabilité sociale et financière 
dudit fonds et ce, à la demande du comité de gestion.

Dans un deuxième temps, une concertation sera pro-
chainement organisée avec les Régions, les Unions des 
villes et des communes du Royaume et les représentants 
des travailleurs, afin de pérenniser l’équilibre budgétaire 
du Fonds de pension solidarisé, tout en renforçant la 
solidarité entre les administrations affiliées.

6. L’examen de la pension pour inaptitude physique

La pension pour inaptitude physique sera examinée. 
Nous devons absolument éviter que des fonctionnaires 
encore loin de l’âge de la pension soient écartés. Il 
convient de trouver une solution pouvant apporter une 
valeur ajoutée tant pour la personne concernée que pour 
la société. Conformément à l’accord de gouvernement, 
nous examinerons, avec mes collègues en charge de 
la Santé publique et de la Fonction publique, comment 
nous pouvons progresser dans ce domaine, en veillant 
toujours à adopter une approche humaine et axée solution.

7. Contrôle de résidence GRAPA

La procédure de contrôle du respect de la condition de 
résidence par les bénéficiaires de la garantie de revenus 
aux personnes âgées a été évaluée en concertation avec 
les partenaires sociaux. Le comité de gestion du Service 
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Pensioendienst formuleerde aanbevelingen die aan de 
basis liggen van een eerste fase in de hervorming.

In een tweede fase, wordt nu gewerkt, in overleg, 
aan een meer proportioneel controlemechanisme, zoals 
voorzien in het regeerakkoord.

II. — MAATSCHAPPELIJKE INTEGRATIE EN 
ARMOEDEBESTRIJDING

Het afgelopen jaar stond nog in het teken van de 
coronacrisis en de gevolgen daarvan op sociaal, eco-
nomisch en gezondheidsvlak.

Bovendien werd ons land in de zomer van 2021 getrof-
fen door zware overstromingen, die vooral in het Waalse 
gewest een enorme ravage hebben aangericht. Deze 
ramp heeft niet alleen mensenlevens geëist. Veel mensen 
die hun huis, hun bezittingen en hun inkomen verloren, 
maken zich nog altijd grote zorgen over de toekomst.

Zelfs vóór deze crisissen was de toestand inzake ar-
moede en sociale uitsluiting al zorgwekkend. De gevolgen 
van de pandemie en natuurramp vragen vandaag onze 
volle aandacht. De cijfers zijn immers verontrustend:

— het aantal aanvragen voor sociale bijstand (alle 
soorten) neemt toe: 220 000 aanvragen op maandbasis 
sinds juli 2021. Het aantal verzoeken om sociale bijstand 
blijft dan ook bijzonder hoog en ligt vooral veel hoger dan 
vóór de crisis: tussen januari 2020 en april 2021 was er 
een toename van 40 %.

In detail:

— er is een onophoudelijke, sterke stijging van de 
verzoeken om schuldbemiddeling. Elk kwartaal worden 
nieuwe drempels overschreden.

— in mei 2021 waren er 53 561 jongeren met een 
leefloon per maand, tegenover 48 041 in januari 2019;

— he t  to ta le  aan ta l  l ee f l oongerec h t i g -
den bedroeg in mei 2021 157 932 per maand, 
tegenover 148 286 in januari 2019;

— de vraag naar voedselhulp bereikte een hoogte-
punt in maart 2021, gevolgd door een kleine daling in 
de daaropvolgende maanden, maar op een veel hoger 
niveau dan voordien.

Fédéral des Pensions a formulé des recommandations 
qui sont à la base d’une première phase dans la réforme.

Dans une deuxième phase, nous travaillons en concer-
tation sur un mécanisme de contrôle plus proportionnel, 
tel que prévu par l’accord du gouvernement.

II. — INTÉGRATION SOCIALE ET 
LUTTE CONTRE LA PAUVRETÉ

L’année écoulée a encore été marquée par la crise du 
COVID-19 et ses conséquences sociales, économiques 
et sanitaires.

Par ailleurs, notre pays a été frappé par de graves 
inondations au cours de l’été 2021 causant d’énormes 
dégâts, notamment en Région wallonne. Des gens ont 
perdu la vie, leurs maisons, leurs biens ou encore leur 
sécurité d’existence et connaissent de grandes inquié-
tudes pour l’avenir.

Avant même ces crises, la situation en matière de 
pauvreté et d’exclusion sociale était déjà préoccupante. 
Aujourd’hui, les conséquences de cette pandémie et 
de cette catastrophe naturelle requièrent toute notre 
attention. Car les chiffres sont inquiétants:

— les demandes d’aide sociale (toutes confondues) 
augmentent: 220 000 demandes sur base mensuelle 
depuis juillet 2021. Le niveau des demandes d’aide 
sociale reste donc particulièrement élevé et surtout 
beaucoup plus élevé qu’avant la crise: on constate une 
augmentation de 40 % entre janvier 2020 et avril 2021.

Dans le détail, cela donne ceci:

— les demandes de médiation de dettes sont en forte 
augmentation, de manière continue. Chaque trimestre, 
de nouveaux seuils sont atteints.

— au  mo is  de   ma i   2021,  le  nombre  de 
RIS jeunes  s ’é leva i t  sur  base mensue l le 
à 53 561 contre 48 041 en janvier 2019;

— le  nombre de RIS en  mai   2021  éta i t 
de 157 932 contre 148 286 en janvier 2019;

— les demandes en aides alimentaires ont atteint le 
plus haut niveau en mars 2021, un pic suivi d’une petite 
diminution au cours des mois suivants, mais à un niveau 
largement supérieur à ce qui prévalait jusqu’alors.
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De coronacrisis en de overstromingen tonen aan dat 
de samenleving, maar vooral het beleid dat wordt ge-
voerd, innovatief, reactief en ondersteunend moet zijn. 
De grootste slachtoffers zijn vaak de mensen zijn die 
het al moeilijk hebben en die niet kunnen terugvallen 
op een sociaal netwerk of de middelen om onverwachte 
gebeurtenissen op te vangen, zich snel aan te passen, 
het alleen te redden…

En deze regering heeft een sterk sociaal antwoord 
geboden op deze crisissen.

In 2021 was het mijn topprioriteit om de sociale ge-
volgen van de gezondheidscrisis op te volgen en zoveel 
mogelijk te verzachten binnen mijn bevoegdheden. In 
het kader van de coronacrisis heb ik, zoals beloofd, de 
Task Force kwetsbare groepen nieuw leven ingeblazen 
en samen met de organisaties op het terrein gewerkt aan 
belangrijke bijkomende maatregelen. Zo zijn er specifieke 
fondsen voor jongeren en studenten van 18 tot 25 jaar 
beschikbaar gesteld nadat deskundigen en studenten-
vertegenwoordigers aandacht hadden gevraagd voor 
de sociale en psychologische situatie van jongeren. 
De OCMW’s kregen 24 miljoen euro voor de maatregel 
Zoom 18-25, en de federale tussenkomst werd met 10 % 
verhoogd voor GPMI-trajecten van jongeren onder 25 jaar. 
Naarmate de crisis vorderde, werd ook de impact ervan 
op de mentale gezondheid en het welzijn van onze 
burgers en kwetsbare groepen duidelijk. Daarom heb 
ik ook voor psychologische steun een extra enveloppe 
vrijgemaakt van 10 miljoen euro. Deze dimensie is een 
prioriteit. De minister van Volksgezondheid heeft hier 
al forse inspanningen voor geleverd en blijft dat ook 
doen. De psychologische gevolgen van deze crisis-
sen zullen op middellange en zelfs lange termijn nog 
voelbaar zijn. De geestelijke gezondheidszorg wordt 
overstelpt met aanvragen die ze op korte termijn niet 
kan beantwoorden. Mijn prioriteit zal dus zijn om ons 
beleid in 2022 voort te zetten.

Om de OCMW’s te ondersteunen, die uitstekend 
werk hebben geleverd tijdens deze crisis, heb ik ook de 
tussenkomst in de personeelskosten tijdelijk verhoogd 
van 515 naar 560 euro per dossier.

Dit jaar kon ik een aantal belangrijke maatregelen 
verlengen tot 30 september, zoals de maandelijkse 
premie van 50 euro voor meer dan 500 000 mensen, 
de verhoging met 15 % van de terugbetaling aan de 
OCMW’s en de vrijstellingen voor beursstudenten en 
seizoenarbeiders. De sociale crisis eindigt echter niet 
samen met de gezondheidscrisis. Daarom zullen de be-
gunstigden van de sociale bijstand nog tot het einde van 
het jaar een premie van 25 euro ontvangen. De middelen 
die aan de OCMW’s worden toegekend om hen in staat 
te stellen de gevolgen van deze crisis, zowel financieel 

La crise du COVID-19 et les inondations démontrent 
que la société mais surtout les politiques mises en 
place doivent être innovantes, réactives et solidaires. 
Les premières victimes sont souvent celles qui sont 
déjà en difficulté, celles qui n’ont pas de réseau social, 
pas les moyens de faire face à un imprévu, de s’adapter 
rapidement, de se débrouiller seules, …

Et ce gouvernement a montré une approche sociale 
forte lors de ces crises.

En 2021, ma priorité absolue était de monitorer et 
d’atténuer au maximum, par l’exercice de mes com-
pétences, l’impact social de la crise sanitaire. Dans le 
contexte de la crise du COVID-19, comme je m’y étais 
engagée, j’ai relancé la Task Force groupes vulnérables 
et travaillé avec les acteurs de terrain sur d’impor-
tantes mesures complémentaires. Par exemple, des 
fonds spécifiques pour les jeunes et les étudiants âgés 
de 18 à 25 ans ont été dégagés et ce après avoir entendu 
les experts et représentants étudiants nous interpeler 
sur la situation sociale et psychologique des jeunes. Une 
enveloppe spécifique de 24 millions d’euros a donc été 
allouée aux CPAS – c’est la mesure Zoom 18-25 ans – 
et l’intervention du fédéral a été majorée de 10 % pour 
les trajectoires PIIS des jeunes de moins de 25 ans. À 
mesure que la crise progressait, son impact sur la santé 
mentale et le bien-être de nos citoyens et des groupes 
vulnérables est devenu évident. C’est pourquoi, j’ai éga-
lement mis à disposition une enveloppe supplémentaire 
de 10 millions d’euros pour le soutien psychologique. 
Cette dimension est prioritaire. Le ministre de la santé 
y a déjà beaucoup travaillé et poursuit son action. Les 
conséquences psychologiques de ces crises vont se 
faire ressentir sur le moyen voire le long terme. Les 
professionnels de la santé mentale sont débordés de 
demandes qu’ils ne peuvent traiter à court terme. Aussi, 
ma priorité sera de poursuivre nos politiques en 2022.

Pour soutenir les CPAS, qui ont fait un travail remar-
quable pendant cette crise, j’ai également augmenté 
temporairement la contribution aux frais de personnel 
de 515 à 560 euros par dossier.

Cette année 2021, j’ai pu prolonger un certain nombre 
de mesures importantes et ce jusqu’au 30 septembre, 
comme la prime mensuelle de 50 euros bénéficiant à 
plus de 500 000 personnes, l’augmentation de 15 % du 
taux de remboursement aux CPAS, les exemptions pour 
les étudiants boursiers et les travailleurs saisonniers. La 
crise sociale ne s’arrêtera pas en même temps que la 
crise sanitaire. Par conséquent, jusqu’à la fin de l’année, 
les bénéficiaires de l’aide sociale recevront encore une 
prime de 25 euros. Les moyens dédiés aux CPAS pour 
leur permettre de lutter contre les conséquences de cette 
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als psychologisch, aan te pakken, worden eveneens 
gehandhaafd tot het einde van 2021. Het gaat om drie 
subsidies: de COVID-subsidie, de enveloppe voor psy-
chologisch welzijn en de enveloppe Zoom 18-25 jaar.

De voedselhulp werd eveneens verlengd en uitgebreid 
met nieuwe middelen, namelijk 7,2 miljoen om tegemoet 
te komen aan de vraag naar menstruatieproducten, hy-
giënekits en babyluiers. In 2021 heb ik ook een akkoord 
bereikt met de deelstaten om bijna 40 miljoen euro van 
het REACT EU-fonds te besteden aan voedselhulp.

Om ervoor te zorgen dat mensen de weg naar het 
OCMW vinden en zo snel mogelijk kunnen profiteren 
van deze steunmaatregelen, heb ik samen met mijn 
administratie ook geïnvesteerd in gerichte communicatie, 
onder andere via folders en een campagne via de soci-
ale media voor jongeren. Dit brengt mij tot de gedachte 
dat het imago van de OCMW’s grondig moet worden 
aangepakt. Mensen mogen geen schrik hebben om 
naar het OCMW te stappen wanneer hun persoonlijke 
situatie dat vereist.

Gezien de omvang van de schade, heb ik snel gerea-
geerd na de overstromingen. Daarom heb ik onmiddellijk 
met de OCMW’s van de getroffen gemeenten afgesproken 
om samen met hen vast te stellen wat zij precies nodig 
hadden. Op mijn voorstel heeft de Ministerraad een 
enveloppe van 20 miljoen euro vrijgemaakt voor de hulp 
die ze toekennen aan de getroffen burgers. Daarnaast 
kreeg het Rode Kruis een toelage van 1 miljoen euro 
voor dringende interventies op het terrein.

We moeten dus anticiperen op het feit dat de gevolgen 
van deze crisissen in 2022 nog altijd voelbaar zullen zijn. 
Voor sommige bevolkingsgroepen zullen de sociale en 
economische gevolgen immers pas na de gezondheids-
crisis ten volle beginnen te spelen. Het is van belang om 
op de lange termijn te werken en duurzame, structurele 
oplossingen te vinden om armoede te bestrijden. We 
mogen ons niet beperken tot noodmaatregelen en een 
one shot-beleid. We moeten consolideren, bouwen 
en innoveren. We moeten naar de toekomst kijken en 
investeren in de strijd tegen armoede, zonder dit als 
een kost te zien.

De armoedecontext verandert voortdurend en is verre 
van een vaststaand feit. De pandemie heeft aangetoond 
hoe fragiel iemands situatie kan zijn: ook velen van ons 
kunnen hier ooit mee geconfronteerd worden. In volle 
gezondheids-, economische en sociale crisis een nieuw 
federaal plan tegen armoede en ongelijkheid opstellen 
is een grote uitdaging, maar een die bovenal van cruci-
aal belang is. Armoede bestrijden is essentieel om de 

crise, qu’elles soient financières ou psychologiques, sont 
également maintenus jusqu’à la fin 2021. Il s’agit pour 
rappel de trois subsides: le subside COVID, l’enveloppe 
bien-être psychologique et l’enveloppe zoom 18-25ans.

L’aide alimentaire a également été étendue et de nou-
velles ressources y ont été injectées, à savoir 7,2 millions 
pour notamment répondre à la demande en matière de 
précarité menstruelle, de kits hygiéniques et langes pour 
bébés. En 2021, j’ai également conclu un accord avec 
les entités fédérées pour que près de 40 millions issus 
du fonds REACT-EU soient dédiés à l’aide alimentaire.

Pour faire en sorte que les gens trouvent le chemin 
des CPAS et bénéficient de ces aides le plus rapidement 
possible, j’ai également investi, avec mon administra-
tion, dans une communication ciblée, notamment par 
le biais de dépliants et d’une campagne sur les médias 
sociaux destinée aux jeunes. Ceci m’amène d’ailleurs à 
partager avec vous une réflexion sur le fait qu’un travail 
en profondeur sur l’image des CPAS doit se faire. Il faut, 
oser pousser la porte des CPAS quand une situation 
personnelle le nécessite.

Concernant les inondations, vu l’ampleur des dégâts, 
j’ai réagi rapidement. Ainsi, j’ai immédiatement rencontré 
les CPAS des communes touchées pour identifier avec 
eux leurs besoins exacts. Sur ma proposition, le Conseil 
des ministres a accepté de mobiliser une enveloppe 
de 20 millions d’euros pour les assister dans l’aide qu’ils 
accordent aux citoyens touchés. De plus, une subvention 
d’1 million d’euros a été versée à la Croix-Rouge dans 
le cadre de ses interventions urgentes sur le terrain.

Nous devons donc anticiper le fait que l’année 2022 soit 
marquée par les effets de ces crises. En effet, pour 
certains groupes de la population les effets sociaux et 
économiques ne se feront pleinement sentir que plus 
tard. Il est important de travailler sur le long terme et 
de trouver des solutions durables et structurelles pour 
lutter contre la pauvreté. Nous ne pouvons nous limiter à 
une politique ponctuelle, une politique d’urgence. Nous 
devons consolider, construire et innover. Nous devons 
nous tourner vers l’avenir et investir dans la lutte contre 
la pauvreté, sans la considérer comme un coût.

Le contexte de la pauvreté est en constante évolution 
et est loin d’être une donnée fixe. La pandémie a mon-
tré à quel point la situation d’une personne peut être 
fragile: beaucoup d’entre nous, aussi, pourraient y être 
confrontés un jour. En pleine crise sanitaire, économique 
et sociale, l’élaboration d’un nouveau Plan fédéral de 
lutte contre la pauvreté et contre les inégalités est un 
défi majeur et surtout crucial. La lutte contre la pauvreté 
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gelijkheid tussen burgers en vrijheid voor iedereen te 
kunnen waarborgen.

Daarom heb ik de steigers opgezet van het vierde 
federale plan, dat ik nu aan het uitwerken ben samen 
met de actoren op het terrein, zodat we een ambitieus 
armoedebeleid kunnen voeren. Het overleg is aan de 
gang en ik hoop binnenkort over alle conclusies te 
beschikken.

Armoede aanpakken is een opdracht voor alle betrok-
ken partijen en de hele regering. De strijd tegen armoede 
heeft een belangrijke plaats in het regeerakkoord, met 
als een van de belangrijkste maatregelen de historische 
verhoging van de sociale minima.

Dit plan zal tevens kaderen binnen de Europese enga-
gementen zoals de Europese Pijler van Sociale Rechten.

Ook het Europese relanceplan zal voor nieuwe impul-
sen zorgen vanaf 2022. In het kader van mijn bevoegd-
heden inzake maatschappelijke integratie, zal ik binnen 
dat plan een ambitieus project “e-Inclusion for Belgium” 
lanceren in de strijd tegen de digitale kloof.

Op Europees niveau kondigt zich in 2024 ook het 
Belgische voorzitterschap van de Raad van de Europese 
Unie aan. Ik voer in nauw overleg met mijn collega’s voor 
Sociale Zaken en Werkgelegenheid, en onder coördina-
tie van de minister van Buitenlandse Zaken, de eerste 
verkennende gesprekken om er een ambitieuze sociale 
agenda voor uit te werken. De door België aangegane 
engagementen voor de realisatie van het actieplan van 
de Europese Pijler van Sociale Rechten vormen hiervoor 
de leidraad.

A. Maatschappelijke Integratie

1. De sociale situatie monitoren

We hebben nood aan betrouwbare indicatoren die 
regelmatig worden bijgewerkt om ons in staat te stel-
len te reageren en efficiënt te handelen, in overleg met 
de mensen werkzaam op het terrein, maar ook om te 
anticiperen en te voorkomen.

Na de sterke stijging in 2015 en 2017 was de stijging 
van het aantal leefloongerechtigden in 2018 en 2019 af-
genomen in vergelijking met de vorige jaren. Deze 
periode van stabilisatie van de cijfers is echter van-
af maart 2020 geëindigd, als gevolg van de coronacrisis. 
Wanneer we de eerste drie maanden van 2021 vergelij-
ken met dezelfde periode in 2020, blijkt uit de analyse 
dat het gemiddelde aantal begunstigden per maand 

est essentielle pour garantir l’égalité entre les citoyens, 
la liberté de chacun.

C’est pourquoi j’ai mis en chantier le 4e plan fédéral, 
que j’élabore actuellement avec les acteurs de terrain, 
afin que nous puissions disposer d’une politique de lutte 
contre la pauvreté ambitieuse. Les concertations sont en 
cours et je souhaite en réunir les premières conclusions.

S’attaquer à la pauvreté est une tâche qui incombe 
à toutes les parties concernées et à l’ensemble du 
gouvernement. La lutte contre la pauvreté occupe une 
place importante dans l’accord gouvernemental, l’une 
des mesures les plus importantes étant l’augmentation 
historique des minima sociaux.

Ce plan s’inscrira également dans le cadre des enga-
gements européens tels que le Pilier européen des 
droits sociaux.

Le plan de relance européen donnera également 
un nouvel élan à partir de 2022. Dans le cadre de mes 
compétences en matière d’intégration sociale, je lancerai 
dans le cadre de ce plan un ambitieux projet “e-Inclusion 
for Belgium” dans la lutte contre la fracture numérique.

Au niveau européen, la Présidence belge du Conseil 
de l’Union européenne s’annonce également en 2024. 
Je mène les premiers entretiens exploratoires en étroite 
concertation avec mes collègues ministres des Affaires 
sociales et de l’Emploi, et sous la coordination de la 
ministre des Affaires étrangères, afin d’élaborer un 
agenda social ambitieux à cet égard. Les engage-
ments pris par la Belgique pour la réalisation du plan 
d’action du Pilier européen des droits sociaux en sont 
le fil conducteur.

A. Intégration sociale

1. Monitorer la situation sociale

Nous avons besoin d’indicateurs fiables, régulièrement 
actualisés afin de nous permettre de réagir et d’agir avec 
efficacité, en concertation avec les acteurs de terrain 
mais aussi d’anticiper et de prévenir.

Après la forte augmentation en 2015 et 2017, la crois-
sance du nombre de bénéficiaires du revenu d’intégration 
en 2018 et 2019 avait diminué par rapport aux années 
précédentes. Cependant, cette période de stabilisation 
des chiffres a pris fin à partir de mars 2020, en raison 
de la crise du coronavirus. Ainsi, en comparant les trois 
premiers mois de 2021 par rapport à la même période 
en 2020, l’analyse révèle une croissance de 6,7 % du 
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met 6,7 % is gestegen. Voor de eerste drie maanden 
van 2021 waren er maandelijks 159 523 begunstigden, 
ofwel ongeveer 10 000 begunstigden extra. Wat het 
equivalent leefloon betreft, waren er 11 219 begunstig-
den per maand bij de start van het jaar 2021. Dit is een 
stijging met 1,7 % ten opzichte van dezelfde periode 
in 2020, terwijl dit cijfer eerder gestaag was gedaald.

Hoewel de grootste stijgingen zich voordeden tijdens 
de golven van de gezondheidscrisis, blijft de algemene 
trend boven de gemiddelde seizoen trends. In een raming 
voor 2021 van het aantal leefloongerechtigden (goed-
gekeurd door het Planbureau) wordt uitgegaan van een 
toename van 5,4 % op een jaar tijd. Bovendien weten 
we uit eerdere economische crisissen dat de gevolgen 
op het niveau van de maatschappelijke hulp zich altijd 
met een zekere vertraging manifesteren.

De monitoring die bij het begin van de crisis is inge-
voerd met de hulp van de OCMW’s die door de drie ver-
enigingen van het land worden vertegenwoordigd, heeft 
ons in staat gesteld onze kwantitatieve visie aan te vullen 
met waardevolle gegevens betreffende de aanvullende 
maatschappelijke hulp. De belangrijkste vaststelling is 
dat de andere maatschappelijke hulp- en dienstverle-
ning zich op een veel hoger niveau bevindt dan voor 
de crisis. In het bijzonder de niet-dringende medische 
hulp, financiële hulp, voedselhulp en schuldbemiddeling 
stegen sterk. Het kennen van deze behoeften liet me toe 
erop in te spelen en extra middelen te voorzien voor de 
OCMW’s, bijvoorbeeld voor voedselhulp.

De crisis heeft aangetoond hoe belangrijk het is over 
gekwantificeerde en nauwkeurige gegevens te beschik-
ken. Hoe meer informatie wij uit de cijfers kunnen halen, 
hoe beter wij het beleid op alle niveaus kunnen contro-
leren en bijsturen. De barometer van maatschappelijke 
integratie, die voor iedereen online toegankelijk is, maakt 
een dynamische raadpleging mogelijk van de cijfers over 
het leefloon en de evolutie ervan in de tijd op Belgisch, 
gewestelijk en gemeentelijk niveau. Deze barometer 
zal in de komende jaren verder worden aangevuld met 
nieuwe gegevens.

De crisismonitoring van de OCMW’s loopt door tot 
eind 2021 en ik bekijk samen met de federaties in welke 
mate het aangewezen is om dit soort regelmatige “rap-
portering” voort te zetten zonder de werklast van de 
OCMW’s te verhogen. 

2. De verhoging van het leefloon

Het verhogen van de laagste uitkeringen tot de ar-
moedegrens is een van mijn belangrijkste doelstellingen. 
Hiervoor werden de nodige budgetten ter beschikking 

nombre moyen mensuel de bénéficiaires. Pour les trois 
premiers mois de 2021, il y a eu 159 523 bénéficiaires 
mensuellement, soit environ 10 000 bénéficiaires en 
plus. En ce qui concerne l’équivalent du revenu d’inté-
gration, il y avait 11 219 bénéficiaires par mois au début 
de l’année 2021. Il s’agit d’une augmentation de 1,7 % 
par rapport à la même période en 2020, alors que ce 
chiffre était auparavant en diminution constante.

Bien que les augmentations les plus importantes aient 
eu lieu durant les vagues de la crise sanitaire, la tendance 
générale reste au-dessus des tendances moyennes 
saisonnières. Une estimation pour 2021 du nombre de 
bénéficiaires du revenu d’intégration (avalisée par le 
bureau du Plan) prévoit un taux de croissance à un an 
d’écart de 5,4 %. En outre, nous savons, compte tenu 
des crises économiques précédentes, que l’impact sur 
l’aide sociale a lieu toujours avec un certain décalage.

Le monitoring mis en place en début de crise grâce au 
concours des CPAS représentés par les trois Fédérations 
du pays a permis de compléter notre vision quantitative 
par de précieuses données relatives aux aides sociales 
complémentaires. Le constat le plus important est que 
les autres aides et services sociaux se situent à un 
niveau bien plus élevé qu’avant la crise. En particulier, 
l’aide médicale non urgente, l’aide financière, l’aide 
alimentaire et la médiation de dettes ont fortement aug-
menté. Connaître ces besoins m’a permis d’anticiper et 
de fournir des ressources supplémentaires aux CPAS, 
par exemple pour l’aide alimentaire.

La crise a montré à quel point il est important de 
disposer de données quantifiées et précises. En effet, 
plus nous pouvons extraire des informations à partir 
des chiffres, plus nous pouvons monitorer et ajuster 
la politique à tous les niveaux. Le baromètre de l’inté-
gration sociale, accessible en ligne à tous, permet de 
consulter de manière dynamique les chiffres concernant 
le revenu d’intégration et son évolution dans le temps 
au niveau belge, régional et communal. Ce baromètre 
continuera à être complété par de nouvelles données 
dans les années à venir.

Le monitoring de crise des CPAS est maintenu jusqu’en 
fin d’année 2021 et je travaille avec les fédérations pour 
voir dans quelle mesure il serait opportun de poursuivre 
ce genre de “rapportage” régulier, sans toutefois alourdir 
la tâche de travail des CPAS.

2. L’augmentation du revenu d’intégration

L’un de mes principaux objectifs est d’élever les pres-
tations les plus faibles au niveau du seuil de pauvreté. 
Les budgets nécessaires ont été mis à disposition à 
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gesteld. Het is van essentieel belang ons systeem van 
sociale bescherming te versterken, met name om de 
schade als gevolg van de hierboven genoemde crisis-
sen voor onze medeburgers te beperken.

Op 1 januari 2021 steeg het bedrag van het (equi-
valente) leefloon met 2,67875 %, net zoals dat van de 
andere laagste bijstandsuitkeringen. In de periode 2021-
2024 zal het bedrag via jaarlijkse verhogingen met in 
totaal 10,75 % verhoogd worden om deze uitkeringen 
dichter bij de armoedegrens te brengen. Deze bedra-
gen komen bovenop de verhogingen in verband met 
de welvaartsenveloppe en de indexering. Zo werden 
de laagste uitkeringen in juli 2021 nog eens verhoogd 
met 2 % dankzij de welvaartsaanpassing, en recent nog 
door de indexering.

Deze verhoging van het leefloon komt ten goede aan 
bijna 190 000 mensen en vertegenwoordigt een budget-
taire inspanning van 452 miljoen, waarvan bijna 97 mil-
joen in 2022.

Om de armoede en bestaansonzekerheid onder leef-
loongerechtigden te bestrijden, heb ik de regering voorge-
steld de bestaande discriminatie tussen beursstudenten 
en niet-beursstudenten inzake de socio-professionele 
vrijstelling op te heffen. Dankzij het systeem van de socio-
professionele vrijstelling wordt een forfaitair maandelijks 
bedrag niet meegeteld in de berekening van de middelen 
voor de toekenning van het leefloon. Het maandelijkse 
vrijstellingsbedrag is 253,88 euro, ongeacht de categorie 
van het leefloon waartoe de rechthebbende behoort. Voor 
studenten met een studiebeurs wordt de maandelijkse 
vrijstelling echter verlaagd tot 70,81 euro per maand. 
Deze regeling benadeelt de meest kwetsbare studen-
ten, de beursstudenten, die tot meer dan 180 euro van 
hun inkomen verliezen. In 2022 zal deze discriminatie 
verdwijnen.

Vanaf 1 januari zullen ook de begunstigden van het 
leefloon met een handicap hun integratietegemoetko-
ming kunnen cumuleren met hun leefloon. Het gaat hier 
over een belangrijke vooruitgang in de richting van een 
inclusieve maatschappij.

3. De toegang tot de sociale rechten versterken 

3.1. De non take-up van rechten

De non take-up van rechten treft niet alleen individuen, 
maar ook, in meer theoretische zin, de geloofwaardigheid 
van onze instellingen en ons beleid. Het is uiteindelijk 
een deel van de uitoefening van de rechten in een de-
mocratie die in gevaar wordt gebracht. Als een recht 

cet effet. Il est essentiel de renforcer notre système de 
protection sociale, notamment pour limiter les dommages 
pour nos concitoyens, engendrés par les crises que je 
viens d’évoquer.

Au 1er janvier 2021, le montant de la prestation pour 
les bénéficiaires du revenu d’intégration (équivalent) a 
augmenté de 2,67875 %, tout comme celui des autres 
allocations les plus faibles. Au cours de la période 2021-
2024, le montant sera augmenté par paliers annuels 
jusqu’à un total de 10,75 % afin de les rapprocher du seuil 
de pauvreté. Ces montants s’ajoutent aux augmentations 
liées à l’enveloppe bien-être et à l’indexation. Ainsi, les 
prestations les plus faibles ont encore été augmentées 
de 2 % en juillet 2021 grâce à l’adaptation au bien-être 
et dernièrement encore en raison de l’indexation.

Cette revalorisation du RIS concerne donc près 
de 190 000 personnes et représente un effort budgé-
taire de 452 M dont près de 97M en 2022.

Pour lutter contre la pauvreté et la précarité des 
bénéficiaires du RIS, j’ai proposé au gouvernement de 
supprimer la discrimination actuellement existante entre 
étudiants boursiers et non-boursiers dans le domaine 
de l’exonération socio-professionnelle. Le système 
d’exonération socio-professionnelle permet de ne pas 
prendre en compte un montant mensuel forfaitaire dans 
le cadre du calcul des ressources pour octroyer le revenu 
d’intégration. Le montant mensuel de l’exonération est 
de 253,88 euros quelle que soit la catégorie du revenu 
d’intégration à laquelle appartient le bénéficiaire. Pour les 
étudiants boursiers, le montant mensuel de l’exonération 
est ramené à 70,81 euros par mois. Cette disposition 
pénalise l’étudiant le plus vulnérable – le boursier en 
l’amputant possiblement de plus de 180 euros de revenu. 
En 2022, cette discrimination disparaîtra

De même, les bénéficiaires du RIS porteurs d’un 
handicap pourront à compter du 1er janvier le cumuler 
avec leur allocation d’intégration. C’est une avancée 
importante vers une société inclusive.

3. Renforcer l’accès aux droits sociaux

3.1. Le non-recours aux droits

Le non-recours aux droits affecte inutilement les 
individus et plus théoriquement la crédibilité de nos 
institutions et politiques. C’est en définitive une partie 
de l’exercice des droits en démocratie qui s’en trouve 
compromis. En effet, si un droit est inscrit dans un texte, 
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in een tekst is verankerd, is het immers onze plicht dit 
effectief te maken. Het gaat om niet meer of minder dan 
de doeltreffendheid van ons sociaal beleid.

De gezondheidscrisis heeft ook een tijdelijk maar 
blijvend effect gehad op de economische situatie van 
veel burgers. Sommige burgers hadden nog nooit een 
beroep gedaan op een OCMW en velen wisten niet dat 
ze een sociaal recht konden genieten. Het is essentieel 
om verder te gaan met de inspanningen die zijn gedaan 
om de non take-up van sociale rechten te beperken, 
waarvan de doeltreffendheid ook al was beïnvloed door 
de toegenomen digitalisering als gevolg van COVID-19.

Daarom ben ik van plan actie te ondernemen met 
betrekking tot de verschillende aspecten van de non 
take-up door een NTU-programma in het armoedebe-
strijdingsplan op te nemen.

Daartoe zullen verschillende instrumenten worden 
ontwikkeld: datastromen tussen de OCMW’s en de 
Kruispuntbank, het “OCMW online”-project en Nova+.

Vervolgens wil ik werk maken van de vereenvoudiging 
van de regelgeving en van de verschillende sociale 
statuten en de daaraan verbonden rechten. De talrijke 
statuten en de complexiteit van de regels leiden tot non 
take-up. Dit heeft verschillende dimensies: rekening hou-
den met de berekening van het inkomen in het kader van 
stelsels van maatschappelijke hulp, drempeleffecten en 
de individualisering van de rechten. Binnen de stelsels 
van maatschappelijke hulp zijn er immers aanzienlijke 
verschillen in de manier waarop het inkomen in aanmer-
king wordt genomen.

Een intrafederale werkgroep, geleid door de admi-
nistratie en samengesteld uit vertegenwoordigers van 
de openbare instellingen voor sociale zekerheid (RIZIV, 
RSVZ, RSZ, SFdP, HVW, RVA, KSZ, HZIV, FEDRIS, 
RJV), van DAVO (FOD Financiën) en van de ziekenfond-
sen, heeft transversale actievoorstellen gedaan om de 
toegang tot de sociale uitkeringen en tot de afgeleide 
sociale rechten te vergemakkelijken.

Ik zal mij in eerste instantie concentreren op de pri-
oritaire acties van dit verslag. Ik denk, onder andere, 
aan de invoering van een sociale Wiki over de federale 
sociale rechten die zo toegankelijk mogelijk is, zowel 
qua vorm als qua inhoud (visueel, aangepaste taal, …) 
voor de meest kwetsbaren.

In dezelfde geest zou ik de methodologie van de er-
varingsdeskundigen verder willen ontwikkelen. Dit jaar 
heeft mijn administratie gewerkt aan een project om die 
bij de OCMW’s in te voeren. In het kader van het federaal 
plan tegen armoede en ongelijkheid en in overleg met 

il est de notre devoir qu’il soit effectif. Il s’agit ni plus ni 
moins de l’effectivité de nos politiques sociales.

Aussi, la crise sanitaire a impacté, temporairement 
mais aussi durablement, la situation économique de 
nombreux citoyens. Certains n’avaient jamais franchi la 
porte d’un CPAS et beaucoup ignoraient qu’ils pouvaient 
bénéficier d’un droit social. Il est essentiel de poursuivre 
les efforts entrepris pour limiter le non-recours aux droits 
sociaux, dont l’effectivité a également été impactée par 
la digitalisation accrue causée par la COVID-19.

C’est pourquoi je compte agir sur différents aspects 
du non-recours en intégrant un programme “NTU” au 
plan de lutte contre la pauvreté.

Différents outils seront développés pour cela: les flux 
entre les CPAS et la Banque carrefour, le projet CPAS 
online de même que Nova+.

Ensuite, je souhaite mener un travail de simplification 
de la réglementation et des différents statuts sociaux 
et des droits y afférents. La multitude des statuts et la 
complexité des règles engendrent du non-recours. Cela 
recoupe plusieurs dimensions: la prise en compte du 
calcul des revenus au sein des régimes d’aide sociale, 
les effets de seuils, ainsi que l’individualisation des 
droits. Au sein des régimes de l’aide sociale, la prise en 
compte des revenus diffère en effet considérablement.

Un groupe de travail intra-fédéral animé par l’admi-
nistration et composé de représentants des institutions 
publiques de la sécurité sociale (INAMI, INASTI, ONSS, 
SFdP, CAPAC, ONEM, BCSS, CAAMI, FEDRIS, ONVA), 
du SECAL (SPF Finances) et des mutualités a formulé 
des propositions d’actions transversales afin de faciliter 
l’accès aux prestations sociales et aux droits sociaux 
dérivés.

Je veillerai à cibler dans un premier temps les actions 
prioritaires de ce rapport. Je pense, entre autres, à la 
création d’un Wiki social relatif aux droits sociaux fédé-
raux qui soit le plus accessible, tant par la forme que 
par le contenu (visuel, langage adapté…) aux publics 
les plus fragilisés.

Dans le même ordre d’idées, je souhaite développer 
la méthodologie des experts du vécu. Cette année, mon 
administration a travaillé sur un projet visant à l’inclure 
dans les CPAS. Dans le cadre du plan fédéral de lutte 
contre la pauvreté et contre les inégalités, en concertation 
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de OCMW-federaties, zal dit project verder uitgediept 
worden.

Ik zal ook het project “Geharmoniseerde sociale 
statuten” (GSS) van de KSZ blijven ondersteunen, dat 
organisaties die sociale tarieven, vrijstellingen of andere 
rechten aanbieden, toegang geeft tot gegevens over de 
statuten van personen. 

3.2. Automatisering van de rechten

Zoals hierboven vermeld, zal ik ook de werkzaam-
heden op het gebied van de automatisering van de 
rechten voortzetten. De verrijking van de bestaande 
KSZ-gegevensstromen en de ontwikkeling van nieuwe 
stromen worden voortgezet. De werkzaamheden die 
worden uitgevoerd om de OCMW’s toegang te geven 
tot nieuwe gegevens hebben betrekking op arbeidson-
geschiktheid, fiscale gegevens, het rijksregister, gedeti-
neerden, beroepsziekten, gegevens van de gewestelijke 
diensten voor arbeidsbemiddeling, enz. Hiervoor is een 
budget van euro 180 000 euro voorzien. Bovendien zal 
de vereenvoudiging van de subsidieaanvragen door de 
OCMW’s worden voortgezet met de voltooiing van het 
project Nova+. De OCMW’s zullen voortaan toegang 
krijgen tot een voorstel van statuut van de begunstigde 
alvorens een subsidieaanvraag in te dienen.

De digitale toegankelijkheid van bepaalde procedures 
en diensten van de OCMW’s zal worden voortgezet 
dankzij het project “OCMW online”. In overleg met de 
OCMW’s wordt momenteel gewerkt aan een ontwerp 
van intakeformulier. Dit formulier zal een steunaanvrager 
in staat stellen elektronisch een eerste contact met een 
OCMW te leggen om een steunaanvraag in te dienen. 

3.3. Het begrip van het referentiebudget

Bovendien zijn er bijkomende middelen voorzien om 
de OCMW’s in staat te stellen op een meer uniforme 
landelijke manier maar ook in functie van de reële be-
hoeften van de begunstigden, te kunnen antwoorden op 
hulpvragen. Via het instrument van het referentiebudget 
voor een waardig inkomen zoals REMI, kan de maatschap-
pelijk werker van het OCMW de gezinsinkomsten en de 
werkelijke levenskost nagaan en het verschil bijpassen 
door een bijkomende financiële steun.

Deze maatregel is niet in werking kunnen treden 
in 2021 aangezien het noodzakelijk was om een grondige 
analyse te maken van de mogelijkheden om dit instru-
ment gratis ter beschikking te stellen aan de OCMW’s 
overeenkomstig de wet op de overheidsopdrachten. 
Zonder dit instrument verplicht te stellen en teneinde 
de beoogde doelstelling te bereiken: de harmonisering 

avec les fédérations des CPAS, la mise en place de ce 
projet pourra être approfondie.

Je continuerai également de soutenir le projet “Statuts 
sociaux harmonisés” (SSH) de la BCSS, qui permet 
l’accès aux données relatives aux statuts des personnes 
aux organisations proposant des tarifs sociaux, exoné-
rations ou autres droits.

3.2. Automatisation des droits

Comme évoqué ci-dessus, je continuerai également les 
travaux sur l’automatisation des droits. L’enrichissement 
des flux de données de la BCSS existants et le dévelop-
pement de nouveaux flux se poursuivent. Le travail en 
cours devant permettre l’accès à de nouvelles données 
par les CPAS concerne les incapacités de travail, les 
données fiscales, le registre national, les personnes 
incarcérées, les maladies professionnelles ou encore 
les données des services régionaux de l’emploi… Un 
budget de 180 000 euros est prévu à cette fin. Par ail-
leurs, la simplification des demandes de subsides par 
les CPAS se poursuivra avec la finalisation du projet 
Nova+. Les CPAS pourront désormais accéder à une 
proposition de statut du bénéficiaire avant l’introduction 
d’une demande de subside.

L’accessibilité numérique de certaines procédures 
et services des CPAS sera poursuivie grâce au pro-
jet CPAS online. En concertation avec des CPAS, les 
contours d’un projet de formulaire intake est en cours. 
Ce formulaire permettra à un demandeur d’aide d’établir 
électroniquement un premier contact avec un CPAS en 
vue d’introduire une demande d’aide.

3.3. La notion de budget de référence

En outre, des moyens supplémentaires sont prévus 
pour permettre aux CPAS de répondre de manière plus 
uniforme à travers le pays mais aussi plus en adéqua-
tion avec les besoins réels des bénéficiaires. Via l’outil 
qu’est le budget de référence pour un revenu décent tel 
que REMI, l’assistant social du CPAS peut, vérifier les 
revenus du ménage mis en parallèle avec le coût de la 
vie réel et ajuster la différence par un soutien financier 
complémentaire.

Cette mesure n’a pu entrer en vigueur en 2021 car il 
était nécessaire de procéder à une analyse approfondie, 
conformément à la loi sur les marchés publics, des pos-
sibilités de mettre gratuitement à disposition des CPAS 
un instrument aux CPAS. Sans la rendre obligatoire, 
afin d’atteindre l’objectif recherché: l’harmonisation de 
la fourniture d’aides complémentaires au bénéfice de 
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van de toekenning van bijkomende steun aan de begun-
stigde, waarbij zijn/haar behoeften in hun globaliteit in 
aanmerking genomen zullen worden. 

3.4. Begeleiding van de begunstigden

Om het sociale isolement van sommige mensen te 
doorbreken en hun emancipatie te ondersteunen, is een 
proces van participatie en sociale activering ingevoerd 
met als doel mensen aan het werk te krijgen. Participatie, 
activering en tewerkstelling zijn inderdaad de beste 
remedies om de armoedecirkel te doorbreken. Maar dit 
traject moet gebeuren in functie van de persoon, omdat 
sociale uitsluiting multidimensionaal en multifactorieel 
is. Het is essentieel om de persoon weer in het centrum 
van het systeem te plaatsen.

De gezondheidscrisis en de maatregelen die daaruit 
voortvloeien, hebben de facto het isolement en de sociale 
uitsluiting versterkt, met alle psychologische gevolgen 
van dien. Ik vond het van essentieel belang ons beleid 
ter zake aan te passen.

Zo werd een subsidie toegekend om de OCMW’s aan 
te moedigen nieuwe acties te ontwikkelen of bestaande 
projecten te versterken, enerzijds op het gebied van 
geestelijke gezondheid, psychologisch welzijn en pe-
dagogische ondersteuning en anderzijds om ervoor te 
zorgen dat de preventieve gezondheidsmaatregelen door 
iedereen gekend zijn, begrepen en aanvaard worden.

Pedagogische ondersteuning en hulp op het gebied 
van de geestelijke gezondheid zijn weliswaar van essen-
tieel belang, maar gezien de moeilijkheden die jongeren 
onder de 25 jaar ondervinden in het kader van de COVID-
pandemie, werd in het kader van de maatregel Zoom 
een subsidie toegekend aan de OCMW’s, zodat zij de 
jongere of student gerichte eenmalige financiële steun 
of meer structurele financiële steun kunnen verlenen, 
afhankelijk van de behoeften van de betrokkene. Om de 
OCMW’s te ondersteunen in de begeleiding van jongeren 
van minder dan 25 jaar of studenten, heb ik beslist om 
de subsidie in verband met het GPMI te verdubbelen 
van 1 april tot 30 september 2021.

Speciale aandacht ging ook uit naar zelfstandigen en 
artiesten die als gevolg van de gezondheidscrisis maan-
denlang niet hebben kunnen werken.

Daarnaast zijn in 2021 twee belangrijke voorzienin-
gen geëvalueerd: het geïndividualiseerd project voor 
maatschappelijke integratie (GPMI) en de subsidie voor 
participatie en sociale activering. Dit om ze te verbeteren 
en te versterken, in overleg met de sector.

l’usager, dont les besoins seront pris en compte dans 
leur globalité.

3.4. Accompagnement des bénéficiaires

Pour briser l’isolement social de certaines personnes et 
soutenir leur émancipation, un processus de participation 
et d’activation sociale a été mis sur pied ayant comme 
objectif la mise à l’emploi. La participation, l’activation et 
l’emploi sont effectivement les meilleurs remèdes pour 
briser le cercle de la pauvreté. Cette trajectoire doit se 
faire en fonction des personnes car l’exclusion sociale 
est multidimensionnelle et multifactorielle. Il est indis-
pensable de remettre la personne au cœur du système.

La crise sanitaire et les mesures qui en découlent ont 
renforcé de facto l’isolement, l’exclusion sociale avec 
toutes les conséquences psychologiques que cela peut 
avoir. Il m’a paru indispensable d’adapter nos politiques 
en la matière.

Ainsi, un subside a été octroyé pour encourager les 
CPAS à développer de nouvelles actions ou renforcer 
des projets déjà existants d’une part au niveau de la 
santé mentale, du bien-être psychologique, de l’accom-
pagnement pédagogique et d’autre part, pour assurer 
que les mesures sanitaires de prévention soient connues, 
comprises et acceptées de tous.

Si le soutien pédagogique, l’aide en matière de santé 
mentale sont primordiaux, face aux difficultés vécues 
par les jeunes de moins de 25 ans dans le cadre de la 
pandémie COVID, un subside a été alloué aux CPAS 
dans le cadre de la mesure Zoom. Cette mesure permet 
d’octroyer aux jeunes ou étudiants des aides financières 
ponctuelles ciblées ou des aides financières plus struc-
turelles en fonction des besoins de chacun. En outre, 
pour soutenir les CPAS dans l’accompagnement des 
jeunes de moins de 25 ans ou les étudiants, j’ai décidé 
de doubler la subvention relative au PIIS du 1er avril 
au 30 septembre 2021.

Une attention particulière a également été portée 
aux indépendants et artistes qui n’ont pas pu exercer 
d’activités, durant de nombreux mois en raison de la 
crise sanitaire.

Par ailleurs, en 2021, deux dispositifs importants ont 
été évalués: le projet individualisé d’intégration sociale 
(PIIS) et la subvention pour la participation et l’activation 
sociale. Cela afin de les améliorer et de les renforcer, 
en concertation avec le secteur.
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Voor 2022 ben ik van plan lessen te trekken uit de 
ervaringen en goede praktijken op het terrein met betrek-
king tot dit soort begeleiding. En het is duidelijk dat de 
OCMW’s verwachten dat zij deze begeleiding kunnen 
voortzetten en uitdiepen.

In dit kader en op basis van de hierboven genoemde 
resultaten en aanbevelingen zal ik voorstellen doen om 
deze voorzieningen te verbeteren, met name wat de 
administratieve last betreft. Ik zal ook passende maatre-
gelen nemen om ervoor te zorgen dat elke begunstigde 
een springplank kan gebruiken om te ontsnappen aan 
de sociale uitsluiting. 

3.5. Energiefonds

Stijgende elektriciteits- en gasprijzen zullen gevolgen 
hebben voor de energiefacturen van zowel gezinnen als 
alleenstaanden. Daarom heeft de regering een reeks 
mechanismen ingevoerd om deze prijsstijging af te 
zwakken. Om de gevolgen van de stijgende energie-
kosten te verzachten, heb ik samen met de minister van 
Energie de indexering van het gas- en elektriciteitsfonds 
bekomen, evenals een eenmalige herfinanciering ten 
bedrage van 16 miljoen. Deze middelen moeten prioritair 
worden toegewezen om mensen te helpen die financiële 
problemen ondervinden door de hoge elektriciteits- en 
gasprijzen en die niet onder het OMNIO-statuut vallen.

Naast deze steunmaatregelen wil ik, samen met mijn 
collega die bevoegd is voor energie, nadenken over een 
betere coördinatie en een versterking van de verschil-
lende sociale energiefondsen.

Het is immers absoluut noodzakelijk om in de meest 
kwetsbare groepen werk te maken van een ecologische 
transitie, maar het is ook van essentieel belang dat wij 
hen zo goed mogelijk begeleiden, om geen veranderin-
gen op te leggen die als een straf zou worden ervaren.

Daarvoor zal ik het sociaal stookoliefonds en het gas- 
en elektriciteitsfonds verder analyseren om de middelen 
te optimaliseren.

3.6. FEAD

Het Europees Fonds voor Hulp aan de meest behoef-
tigen (FEAD) speelt nog steeds een essentiële rol in 
België en maakt het mogelijk om de meest kwetsbaren 
in onze samenleving te helpen. De FEAD-producten 
vertegenwoordigen ongeveer 50 % van alle voeding die 
door de voedselbanken verdeeld wordt. Elk jaar wordt er 
meer dan 10 000 ton voedselproducten uitgedeeld aan 
meer dan 380 000 mensen in nood. Het aantal mensen 

Pour 2022, j’entends tirer les leçons et bonnes pra-
tiques remontant du terrain concernant ce type d’accom-
pagnement. Et clairement, il ressort une attente des 
CPAS de poursuivre les accompagnement mis en place 
avec les usagers, de les approfondir.

Dans ce cadre, et sur base des résultats et des recom-
mandations susmentionnées, je formulerai des propo-
sitions d’amélioration de ces dispositifs, notamment en 
ce qui concerne la charge administrative. Je prendrai 
les mesures adéquates afin que chaque bénéficiaire 
puisse bénéficier d’un tremplin lui permettant de sortir 
de l’exclusion sociale.

3.5. Fonds Énergie

L’augmentation du prix de l’électricité et du gaz va 
affecter les factures d’énergies des ménages. C’est 
pourquoi le gouvernement a mis en place une série de 
mécanismes visant à atténuer cette hausse des prix. 
Pour atténuer l’impact de la hausse du coût de l’éner-
gie, nous avons obtenu, avec ma collègue ministre de 
l’Énergie, l’indexation du fonds gaz et électricité ainsi 
qu’un refinancement unique à concurrence de 16 mil-
lions. Ces fonds devraient être alloués en priorité pour 
soutenir les personnes qui connaissent des difficultés 
financières en raison des prix élevés de l’électricité et 
du gaz et qui ne sont pas couvertes par le système 
SOCTAR-BIM.

Parallèlement à ces mesures de soutien, je souhaite 
initier une réflexion, avec ma collègue en charge de 
l’énergie, pour favoriser une meilleure coordination et un 
renforcement des différents fonds énergétiques sociaux.

En effet, s’il est indispensable d’amorcer une transi-
tion écologique auprès des publics les plus précarisés, 
il est primordial que nous les accompagnions au mieux, 
pour ne pas imposer un changement qui serait perçu 
comme punitif.

Pour ce faire, j’approfondirai mon analyse sur les 
fonds social mazout et le fonds gaz et électricité afin 
d’optimaliser les moyens.

3.6. Le FEAD

Le Fonds européen d’aide aux plus démunis (FEAD) 
joue toujours un rôle essentiel en Belgique et permet 
d’aider les personnes les plus vulnérables de notre 
société. Les produits FEAD représentent environ 50 % 
de toute la nourriture distribuée par les banques alimen-
taires. Chaque année, plus de 10 000 tonnes de produits 
alimentaires sont distribuées à plus de 380 000 personnes 
dans le besoin. Le nombre de personnes qui utilisent 
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dat FEAD-producten gebruikt is gestegen van 225 549 
in 2014 tot 381 951 in 2020.

Voor de lokale partners in de sector van de voedselhulp 
waren de FEAD-producten de meest stabiele leverings-
bron tijdens de nog steeds lopende gezondheidscrisis. 
Daarom heb ik in 2021 opnieuw extra federale middelen 
vrijgemaakt om de sector te ondersteunen en tegemoet 
te komen aan de fel toegenomen vraag.

Met deze middelen konden niet alleen rechtstreeks 
voedingsmiddelen of preventieve hygiënische producten 
aangekocht worden voor de meest kwetsbaren, maar 
ook voedselcheques. Daarnaast kon elk OCMW ook 
kiezen om deze middelen te gebruiken in samenwerking 
met lokale organisaties.

In 2021 heb ik overlegd met de regio’s en we zijn 
overeengekomen dat het huidige FEAD-programma 
wordt aangevuld met extra middelen uit REACT-EU. 
Gedurende 2 jaar zal er 50 % meer budget beschikbaar 
zijn voor de FEAD-voedselaankopen. Vanaf 2023 zal 
het ESF+ dan effectief van start gaan. Zodra er op intra-
Belgisch niveau een beslissing is over de verdeling van 
de Europese middelen, kunnen we beginnen met de 
concrete voorbereidingen voor dit nieuwe programma.

Ten slotte heb ik in 2021 ook middelen vrijgemaakt 
om materiële ondersteuning te geven aan de meest 
behoeftigen, met name luiers voor gezinnen met jonge 
kinderen, hygiënekits om de menstruatiearmoede aan 
te pakken. De aanbesteding is aan de gang en deze 
producten zullen vanaf 2022 verdeeld worden via de 
partnerorganisaties. 

4. Emancipatorische sociale bescherming voor 
iedereen

4.1. Geharmoniseerde concepten

Om de toegang tot de rechten voor de burger te 
vergemakkelijken, wil ik ook verder werken aan de 
harmonisering van de criteria voor de toegang tot en 
de toekenning van residuaire socialezekerheidsstelsels.

Ongelukken in het leven leiden soms tot moeilijke 
situaties, zoals het verlies van een dak boven je hoofd. 
Het kan niet dat je hierdoor ook nog eens je rechten 
verliest. Op dit moment is de toekenning van een re-
ferentieadres de enige manier waarop daklozen in het 
bevolkingsregister ingeschreven kunnen blijven en 
hun rechten kunnen blijven behouden. Daarom zal ik 
samen met mijn collega, de minister van Binnenlandse 
Zaken, maar ook met de verschillende partners, zoals 

les produits du FEAD est passé de 225 549 en 2014 à 
381 951 en 2020.

Pour les partenaires locaux du secteur de l’aide ali-
mentaire, les produits du FEAD ont été la source d’appro-
visionnement la plus stable pendant la crise sanitaire en 
cours. C’est pourquoi, en 2021, j’ai à nouveau débloqué 
des fonds fédéraux supplémentaires pour soutenir le 
secteur et répondre à la demande fortement accrue.

Ces fonds ont été utilisés pour acheter non seulement 
directement des denrées alimentaires ou des produits 
d’hygiène préventifs à distribuer aux plus vulnérables, 
mais aussi des chèques alimentaires. En outre, chaque 
CPAS pouvait également choisir d’utiliser ces moyens 
en collaboration avec des organisations locales.

En 2021, j’ai mené des concertations avec les régions 
et nous avons convenu que le programme FEAD actuel 
soit complété par des fonds supplémentaires provenant 
de REACT-EU. Pendant 2 ans, il y aura 50 % de budget 
supplémentaire disponible pour les achats de nourriture 
FEAD. FSE+ démarrera alors effectivement en 2023. 
Dès qu’il y aura une décision au niveau intra-belge 
sur la répartition des fonds européens, nous pourrons 
commencer les préparatifs concrets de ce nouveau 
programme.

Enfin, en 2021, j’ai également débloqué des fonds 
pour apporter un soutien matériel aux personnes les 
plus démunies, notamment des langes pour les familles 
avec de jeunes enfants, des protections menstruelles. 
Les marchés sont en cours et ces produits seront distri-
bués par les organisations partenaires à partir de 2022.

4. Une protection sociale émancipatrice pour tous

4.1. Des concepts harmonisés

En vue de faciliter l’accès aux droits pour le citoyen, je 
souhaite en outre poursuivre les travaux d’harmonisation 
des critères d’accès et d’octroi des régimes résiduaires 
de la sécurité sociale.

Les accidents de la vie nous amènent parfois à des 
situations difficiles comme la perte d’un logement. Il ne 
faut pas qu’à une telle privation s’ajoute une déchéance de 
droits. Actuellement, l’octroi d’une adresse de référence 
est le seul moyen permettant aux personnes sans-abri 
de pouvoir continuer à être inscrites au registre de la 
population et à conserver leurs droits. En conséquence, 
avec ma collègue ministre de l’Intérieur, mais également 
avec les différents partenaires que sont les associations 
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de verenigingen op het terrein, OCMW’s en gemeenten, 
werken aan een verbetering van de doeltreffendheid van 
het referentieadres.

Dat dit nodig is, blijkt wanneer er zich onverwachte 
en dramatische gebeurtenissen zoals de overstromin-
gen voordoen. Van de ene dag op de andere verliezen 
mensen hun huis, worden ze dakloos of worden ze 
gedwongen samen te wonen. Onmiddellijk hebben 
wij, in overleg met mijn collega’s die bevoegd zijn voor 
werkloosheid en arbeidsongeschiktheid, besloten de 
status van samenwonende op te schorten en de status 
van alleenstaande te handhaven wanneer een getrof-
fen persoon tijdelijk bij iemand anders moest worden 
ondergebracht. Evenzo wordt het voorstel bestudeerd 
om daklozen tweemaal de installatiepremie te kunnen 
geven, gezien de uitzonderlijke omstandigheden waarin 
een deel van onze bevolking ten gevolge van de over-
stromingen verkeert. 

4.2. Zorgzame en inclusieve aanpak

Het AMIF-programma 2014-2020 is, met het aflo-
pen van de laatste projecten aan het einde van 20201, 
beëindigd. In 2021 werd een evaluatie gemaakt van 
de projecten over sociale activering in de vijf grootste 
OCMW’s. Begin 2022 worden de resultaten van deze 
impactstudie voorgesteld.

De AMIF-projecten in het kader van de nieuwe pro-
grammaperiode tot 2027 zullen dus in 2022 van start 
gaan. De krachtlijnen van het vorige programma zullen 
worden voortgezet, maar ik wil ze versterken door deze 
projectoproepen open te stellen voor kleinere OCMW’s en 
voor intergemeentelijke partnerschappen. Ik wil ook een 
component “impactmeting” aan dit programma toevoegen, 
door de ontwikkeling van wetenschappelijke studies. 
Het toezicht op alle beleidsmaatregelen en initiatieven 
lijkt mij van het grootste belang. Dit zal vervolgens als 
ondersteuning dienen voor de beslissingen die kunnen 
worden genomen, met name inzake het structureel 
maken van het activeringsbeleid in de OCMW’s. Om 
deze doelstellingen te bereiken is de cofinanciering 
van de POD met ongeveer 300 000 euro verhoogd van 
1 105 826 euro tot euro 1 400 000 euro. 

5. Steun aan de OCMW’s

Deze doelstellingen kunnen alleen worden nagestreefd 
en verwezenlijkt met de medewerking van de OCMW’s. 
Ik sta garant voor deze samenwerking, deze naleving 
en deze wederzijdse steun.

De uitwerking van gepaste oplossingen hangt vooral 
af van luisteren naar het veld, naar degenen die de situ-
aties dagelijks meemaken. Ik heb hier het voorbije jaar 

de terrain, les CPAS et les communes, je travaillerai à 
une meilleure efficacité de l’adresse de référence.

On peut le constater lors d’événements imprévus et 
dramatiques comme les inondations: du jour au len-
demain, des personnes perdent leur logement et sont 
contraintes de cohabiter. Immédiatement, en concertation 
avec mes collègues compétents en matière de chômage 
et d’invalidité, nous avons décidé de suspendre le statut 
de cohabitant et de maintenir le statut d’isolé lorsqu’un 
sinistré devait être temporairement relogé chez quelqu’un. 
De même, la proposition de prévoir la possibilité pour un 
sans-abri de recevoir deux fois la prime d’installation, 
vu les circonstances exceptionnelles qu’une partie de 
notre population a connues à la suite des inondations, 
est étudiée.

4.2. Des approches bienveillantes et inclusives

Le programme FAMI 2014-2020 est terminé, les 
derniers projets arrivent à leur terme fin 2021. En 2021, 
une évaluation des projets d’activation sociale a été faite 
dans les cinq plus grands CPAS. Les résultats de cette 
étude d’impact seront présentés début 2022.

Les projets FAMI dans le cadre de la nouvelle pro-
grammation courant jusqu’en 2027 démarreront donc 
en 2022. Les axes de la précédente programmation seront 
poursuivis, mais j’ai tenu à les renforcer en ouvrant par 
exemple ces appels à projets à des plus petits CPAS, à 
des partenariats intercommunaux. De même j’ai égale-
ment tenu à ajouter à cette programmation un axe “mesure 
d’impact” via l’élaboration d’études scientifiques. Le suivi 
de toutes politiques et initiatives me semble primordial. 
Cela appuie ensuite les décisions qui pourront être prises 
notamment, dans le domaine qui nous occupe, celui de 
la structuralisation des politiques d’activation dans les 
cpas. Pour atteindre ces objectifs, le cofinancement du 
SPP a été augmenté d’environ 300 000 euros passant 
ainsi de 1 105 826 euros à 1 400 000 euros.

5. Soutien aux CPAS

Ces objectifs ne pourront être menés et rencontrés 
qu’avec le concours des CPAS. Je suis garante de cette 
collaboration, de ce respect et de ce soutien mutuels.

L’élaboration de solutions appropriées passe avant tout 
par l’écoute du terrain, de ceux qui vivent les situations 
au quotidien. Je me suis beaucoup investie dans ce 



2294/011DOC 5528

C H A M B R E   4 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2021 2022 K A M E R • 4 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

bijzonder in geïnvesteerd: ik heb tal van OCMW’s in 
het hele land bezocht en overleg georganiseerd via de 
Task Force kwetsbare groepen of via specifieke verga-
deringen zoals bij de overstromingen. Daarnaast vindt 
er ook maandelijks structureel overleg plaats met de 
OCMW-federaties, mijn administratie en mijn kabinet.

Ik hecht er veel belang aan zelf met de OCMW’s in 
contact te treden, zodat ik aan concrete oplossingen 
kan werken voor de reële problemen waarmee zij ge-
confronteerd worden.

Er moet ook rekening worden gehouden met de spe-
cificiteit van de grote OCMW’s. Daarom heb ik samen 
met mijn collega minister van Grootstedenbeleid een 
overleg georganiseerd over dit onderwerp. Dat heeft 
geleid heeft tot de oprichting van een werkgroep die 
zich richt op administratieve vereenvoudiging. Deze 
werkgroep komt elk kwartaal bijeen.

Door de werkprocedures te vereenvoudigen en te 
stroomlijnen zouden OCMW’s meer tijd moeten kunnen 
besteden aan maatschappelijk werk, wat de kern van 
hun opdracht is en moet blijven. Dit fundamentele werk 
behelst zowel de vereenvoudiging van de regelgeving 
als de ontwikkeling van instrumenten die op het terrein 
gemakkelijk kunnen worden gebruikt.

En er bestaat in deze werkgroep een consensus om 
te werken aan de procedure voor de berekening van de 
bestaansmiddelen voor het leefloon, die complex is en 
kan worden vereenvoudigd. Dit onderwerp zal moeten 
worden behandeld in het licht van de huidige wetgeving, 
mogelijke en wenselijke hervormingen en ook techno-
logische ondersteuning die de toepasbaarheid op het 
terrein mogelijk maakt. Een tweede prioriteit is de reeds 
genoemde verrijking van de toegang tot gegevens voor 
OCMW’s. 

6. e-Inclusie

Digitale inclusie is een aandachtspunt uit het re-
geerakkoord dat mij nauw aan het hart ligt en waar-
voor ik 30 miljoen euro aan bijkomende middelen heb 
gevraagd én verkregen via het Europese herstelfonds 
voor de periode 2021-2026.

Daar waar we inzetten op het versterken van de 
(digitale) toegang tot de sociale rechten en inzetten op 
nieuwe online dienstverlening aan de rechthebbenden, 
moeten we tegelijkertijd ook aandacht hebben voor de 
gevolgen van deze digitalisering en aandacht hebben 
voor burgers die hiervan uitgesloten zijn.

domaine au cours de l’année écoulée: j’ai visité nombre 
de CPAS dans tout le pays et organisé des concertations 
par l’intermédiaire de la Task Force Groupes vulnérables 
ou par des réunions ponctuelles comme dans le cas des 
inondations. En outre, des concertations structurelles 
avec les fédérations de CPAS, mon administration et 
mon cabinet ont également lieu sur une base mensuelle.

Il est très important de rencontrer les CPAS, afin de 
pouvoir élaborer des solutions concrètes aux problèmes 
réels auxquels ils sont confrontés.

Des spécificités existent également au niveau des 
grands CPAS, raison pour laquelle j’ai lancé avec ma 
collègue ministre de la politique des grandes villes une 
concertation en la matière donnant lieu à l’installation 
d’un groupe de travail visant la simplification adminis-
trative. Ce groupe de travail se réunit trimestriellement.

Pouvoir alléger et fluidifier les procédures de travail 
doit permettre aux CPAS d’accorder plus de temps au 
travail social, ce qui est et doit rester le cœur de leurs 
missions. Ce travail de fond passera tant par une simpli-
fication des réglementations que par le développement 
d’outils facilement utilisables sur le terrain.

Et un consensus se dégage au sein de ce groupe de 
travail pour revoir la procédure du calcul des ressources 
pour le revenu d’intégration, procédure complexe et 
qui pourrait être simplifiée. Ce sujet devra être traité au 
regard de la législation actuelle, des réformes possibles 
et souhaitables et aussi des soutiens technologiques 
permettant l’applicabilité sur le terrain. Une deuxième 
priorité concerne le renforcement des accès aux données 
par les CPAS déjà évoqué ci-dessus.

6. Inclusion numérique

L’inclusion numérique est un point d’attention de 
l’accord gouvernemental qui me tient à cœur et pour 
lequel j’ai demandé et obtenu un financement supplé-
mentaire de 30 millions d’euros du Fonds européen de 
relance pour la période 2021-2026.

Si nous nous engageons à renforcer l’accès (numé-
rique) aux droits sociaux et à nous concentrer sur de 
nouveaux services en ligne pour ceux qui y ont droit, 
nous devons également être attentifs aux conséquences 
de cette numérisation et prêter attention aux citoyens 
qui en sont exclus.
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De strijd tegen de digitale kloof of beter gezegd het 
realiseren van de digitale insluiting van alle medebur-
gers, is een thema dat alle administraties en instellingen 
gemeen hebben. De COVID-19-crisis heeft aangetoond 
dat onze samenleving waarin digitaal vaak de (enige) 
standaard is geworden, het voor een diverse groep van 
kwetsbare personen die niet of weinig digitaal actief 
zijn steeds moeilijker maakt om deel te nemen aan het 
maatschappelijk leven.

Het gebrek aan een degelijke internetverbinding, 
beschikken over geschikt computermateriaal en/of ken-
nis van computerhulpmiddelen hadden onder andere 
een directe invloed op hoe mensen in armoede en 
mensen in nood een hulpaanvraag konden indienen. 
Deze impact was nog meer uitgesproken bij kinderen 
in armoede die moeite hadden om deel te nemen aan 
afstandsonderwijs, bijlessen, …

Het 4de federaal plan tegen armoede en ongelijkheid 
zal daarom aandacht besteden aan acties die de digitale 
kloof bestrijden en groepen van de bevolking helpen die 
geen toegang hebben tot het internet.

Om onze actie kracht bij te zetten, wordt mijn admi-
nistratie versterkt met een cel “DIGILAB” die middelen 
van de Europese faciliteit voor herstel en veerkracht 
zal aanwenden voor de uitvoering van een project “e-
inclusion for Belgium”. Zo zal in de periode 2021-2025 een 
incubatorfonds worden opgericht met 30 miljoen euro 
dat projecten en initiatieven zal ondersteunen om digi-
tale inclusie op een duurzame wijze te realiseren. De 
nadruk wordt gelegd op het versterken van de digitale 
vaardigheden van mensen in armoede, personen met 
een handicap en andere groepen die kwetsbaar zijn voor 
digitale uitsluiting, alsook het versterken van de kennis 
en vaardigheden van hulpverleners die op een digitale 
manier hulpaanvragen moeten kunnen verwerken en 
hulp verstrekken.

Een eerste projectoproep zal begin 2022 gelanceerd 
worden. 

B. Strijd tegen armoede en ongelijkheid

Om armoede en ongelijkheid te bestrijden, is meer 
dan alleen financiële hulp nodig. Armoede is niet en-
kel een kwestie van geldgebrek, maar betekent ook 
achterstand op het vlak van gezondheid, huisvesting, 
onderwijs, vrije tijd, …

La lutte contre la fracture numérique, ou plutôt la réali-
sation de l’inclusion numérique de tous les concitoyens, 
est un thème commun à toutes les administrations et 
institutions. La crise du COVID-19 a montré que notre 
société, dans laquelle le numérique est souvent devenu 
la (seule) norme, rend de plus en plus difficile la partici-
pation à la société d’un groupe diversifié de personnes 
vulnérables qui ont peu ou n’ont pas d’activité numérique.

L’absence d’une connexion Internet décente, d’un 
équipement informatique approprié et/ou de connais-
sances des outils informatiques, entre autres, ont eu 
un impact direct sur la manière dont les personnes en 
situation de pauvreté et les personnes dans le besoin 
pouvaient demander de l’aide. Cet impact était encore 
plus prononcé pour les enfants en situation de pauvreté 
qui avaient des difficultés à participer à l’école à distance, 
au soutien scolaire…

Le 4e plan fédéral de lutte contre la pauvreté et contre 
les inégalités accordera donc une attention particulière 
aux actions visant à combattre la fracture numérique et 
à aider les groupes de citoyens qui n’ont pas accès à 
l’Internet.

Pour appuyer notre action, mon administration sera 
dotée d’une cellule appelée “DIGILAB” qui utilisera les 
ressources de la Facilité européenne pour la reprise et 
la résilience pour mettre en œuvre un projet “e-inclusion 
for Belgium”. Ainsi un fonds d’incubation sera mis en 
place au cours de la période 2021-2025 avec 30 mil-
lions d’euros pour soutenir des projets et des initiatives 
visant à réaliser l’inclusion numérique de manière durable. 
L’accent sera mis sur le renforcement des compétences 
numériques des personnes vivant dans la pauvreté, des 
personnes en situation de handicap et des autres groupes 
vulnérables à l’exclusion numérique, ainsi que sur le 
renforcement des connaissances et des compétences 
des travailleurs sociaux qui doivent être en mesure de 
traiter les demandes d’aide et de fournir une aide de 
manière numérique.

Un premier appel à projets sera lancé début de 
l’année 2022.

B. Lutte contre la pauvrete et  les inégalites

La lutte contre la pauvreté et les inégalités suppose 
plus qu’une aide financière. La pauvreté n’est pas seu-
lement une question de manque d’argent, mais aussi 
d’inégalités en termes de santé, de logement, d’édu-
cation, de loisirs…
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Terwijl ieder van ons, elke burger, deel uitmaakt van 
dezelfde gemeenschap, waarin gelijke rechten gega-
randeerd moeten zijn. 

1. Federaal plan tegen armoede en ongelijkheid

De federale regering engageert zich tot een ambitieus 
federaal actieplan armoedebestrijding.

Dit is een essentiële prioriteit, want het afgelopen an-
derhalf jaar is ons land geconfronteerd met een ongeziene 
gezondheidscrisis en daarmee gepaard gaande zware 
sociale en economische gevolgen, niet alleen voor de 
“traditionele” kwetsbare groepen, maar ook voor nieuwe 
categorieën (zelfstandigen, kunstenaars, …). Bijgevolg 
werd de task force kwetsbare groepen opgericht, waarbij 
in dialoog met verschillende politieke vertegenwoordi-
gers van de verschillende beleidsniveaus en diverse 
middenveldorganisaties alsook de verenigingen van 
OCMW’s, mogelijke oplossingen ter ondersteuning van 
kwetsbare groepen werden onderzocht.

Daarenboven heeft de zware regenoverlast met hevige 
overstromingen deze zomer heel wat schade berokkend 
bij vele mensen en gezinnen die hun hele hebben en 
houden verloren.

Met dit 4e federaal plan wil ik niet enkel tijdelijke nood-
oplossingen aanreiken, maar wil ik duurzame maatre-
gelen doorvoeren. Dit plan moet ook fungeren als een 
sociaal relanceplan.

De uitwerking van dit federaal actieplan zal een continu 
proces zijn. Er is al een conceptnota voorgesteld aan 
en goedgekeurd door de Ministerraad. Deze nota is ook 
voorgelegd aan het netwerk van armoedeambtenaren 
en het platform tegen armoede. De bijdragen van alle 
betrokken partijen zullen worden georganiseerd rond 
de volgende 4 focusthema’s:

• Voorkomen en vroegtijdig detecteren van armoede;

• Bescherming tegen armoede en garantie op een 
waardig leven: er moeten maatregelen worden genomen 
om ervoor te zorgen dat iedereen in waardige omstan-
digheden kan leven, met name in de arbeidswereld, of 
door een gegarandeerde toegang tot sociale uitkeringen;

• Garanderen van emancipatie en inclusie van éénie-
der in een evoluerende samenleving (overeenkomstig 
artikel 23 van onze Grondwet, waarin een reeks es-
sentiële rechten in herinnering wordt gebracht: het recht 
op huisvesting, het recht op rechtspraak, het recht op 
gezondheid, enz.);

Or chacun d’entre nous, chaque citoyen, fait partie 
de la même communauté, dans laquelle l’égalité des 
droits doit être garantie.

1. Plan fédéral de lutte contre la pauvreté et contre 
les inégalités

Le gouvernement fédéral s’est engagé à mettre en 
œuvre un plan d’action fédéral ambitieux de lutte contre 
la pauvreté.

Une priorité essentielle: depuis un an et demi, notre 
pays est confronté à une crise sanitaire sans précédent 
et aux graves conséquences sociales et économiques 
qui en découlent pour les groupes “traditionnellement” 
vulnérables mais aussi pour de nouvelles catégories de 
personnes (travailleurs indépendants, artistes…). C’est 
ainsi qu’a été créée la Task force groupes vulnérables, 
au sein de laquelle les solutions possibles pour soutenir 
ces groupes ont été examinées dans le cadre d’un dia-
logue avec les représentants politiques des différents 
niveaux d’action et diverses organisations de la société 
civile ainsi que les fédérations de CPAS.

En outre, les fortes pluies accompagnées de graves 
inondations cet été ont causé des dommages à de nom-
breuses personnes et familles, qui ont vu leurs biens et 
possessions détruits.

Avec ce 4e plan fédéral, je ne veux pas seulement 
apporter des solutions d’urgence temporaires, mais 
aussi mettre en œuvre des mesures durables. Ce plan 
doit aussi faire office de plan de relance sociale.

L’élaboration de ce plan d’action fédéral est en cours 
et constituera un processus continu. Une note concep-
tuelle a été présentée et approuvée par le conseil des 
ministres. Cette dernière a également été présentée au 
réseau des fonctionnaires pauvreté et à la plateforme 
pauvreté. Les contributions de tous sont en cours et 
devront s’organiser autour de 4 axes thématiques suivants:

• Prévention et détection précoce de la pauvreté;

• Protection contre la pauvreté et garantie d’une vie 
décente: des mesures doivent être prises pour que cha-
cun puisse vivre dans des conditions dignes, notamment 
dans le monde du travail, ou par un accès garanti aux 
prestations sociales;

• Assurer l’émancipation et l’inclusion de tous dans 
une société en évolution (conformément à l’article 23 de 
notre Constitution, qui rappelle une série de droits essen-
tiels: le droit au logement, le droit à la justice, le droit à 
la santé, etc.);
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• Bovenop een nationale aanpak wordt er actie on-
dernomen op de Europese sociale agenda, omdat 
armoede een gecoördineerd optreden op Europees 
en internationaal niveau vereist. België zal eveneens 
een leidende rol kunnen spelen tijdens het Belgische 
voorzitterschap van de Europese Unie.

Naast deze focusthema’s zal doorheen het plan 
ook de focus worden gelegd op twee transversale 
aandachtspunten:

• De gendercomponent:

Vrouwen worden immers vaker geconfronteerd met 
onzekerheid en armoede (lagere lonen, pensioenen, 
deeltijds werk, minder goed betaalde banen, in sectoren 
die economisch minder goed aangeschreven staan en 
meer risico lopen tijdens de crisis, kinderen ten laste, 
leefloon, …). In het algemeen blijft het armoederisico 
dus hoger voor vrouwen, met een verschil van gemid-
deld 2 %. Bovendien dragen vrouwen in de meeste 
gevallen de verantwoordelijkheid voor het gezin en we 
weten dat armoede helaas van generatie op generatie 
wordt doorgegeven.

• De samenwerking met armoedeorganisaties.

Reeds van bij de opmaak van dit plan heb ik sterk 
ingezet op de betrokkenheid van armoedeorganisaties 
opdat zij de stem vertegenwoordigen van mensen in 
armoede. Doorheen de verschillende fases van dit plan 
– van opmaak over uitvoering tot evaluatie – zal ik dit 
participatief proces verderzetten met de organisaties 
voor armoedebestrijding die binnen het Belgisch platform 
tegen armoede en sociale uitsluiting zijn verenigd, de 
gefedereerde entiteiten en andere stakeholders, waar-
onder met name het netwerk van federale ambtenaren 
die verantwoordelijk zijn voor armoedebestrijding en het 
steunpunt tot bestrijding van armoede, bestaansonze-
kerheid en sociale uitsluiting.

Ik wil dat de acties die uit dit plan voortvloeien een 
reële impact hebben. In deze legislatuur worden de 
sociale minima en de minimumpensioenen met 10,75 % 
verhoogd, los van de indexeringen en de welvaarts-
enveloppe, om deze bedragen zo dicht mogelijk bij 
de Europese armoededrempel te brengen. Dit is een 
belangrijke stap in de goede richting. Ik zal met dit plan 
ook sterk inzetten op onder meer de strijd tegen overma-
tige schuldenlast, waar mogelijk de automatisering van 
directe en afgeleide rechten en sociale tarieven invoeren, 
duurzame en kwaliteitsvolle tewerkstelling stimuleren, de 
terugbetaling verhogen voor zorgverstrekkingen waarvoor 

• En plus d’une approche nationale, des mesures sont 
prises dans le cadre de l’agenda social européen, car la 
pauvreté exige une action coordonnée au niveau euro-
péen et international. La Belgique pourra également 
jouer un rôle de premier plan pendant la présidence 
belge de l’Union européenne.

En plus de ces axes, le plan se concentrera également 
sur deux points d’attention transversaux:

• La composante “genre”:

Les femmes étant davantage touchées par la précarité 
et la pauvreté (plus faibles salaires et pensions, temps 
partiel, métiers moins rémunérés, dans des secteurs 
moins bien considérés économiquement, plus à risques 
durant la crise, enfants à charge, RIS…). Ainsi, de manière 
générale, le risque de pauvreté reste plus élevé pour 
les femmes avec un écart de 2 % en moyenne. Et les 
femmes sont dans la majorité des cas en charge de la 
famille et la pauvreté se transmet souvent de génération 
en génération.

• La coopération avec les organisations de lutte contre 
la pauvreté

Dès l’élaboration de ce plan, j’ai fortement misé sur 
l’implication des organisations de lutte contre la pauvreté 
afin qu’elles représentent la voix des personnes vivant 
dans la pauvreté. Tout au long des différentes phases de 
ce plan – de l’élaboration à l’évaluation en passant par 
la mise en œuvre – je poursuivrai ce processus partici-
patif avec les organisations de lutte contre la pauvreté 
réunies au sein de la Plate-forme belge de lutte contre 
la pauvreté et l’exclusion sociale, les entités fédérées et 
les autres parties prenantes, dont notamment le réseau 
des responsables fédéraux de la lutte contre la pauvreté 
et le Service de lutte contre la pauvreté, la précarité et 
l’exclusion sociale.

Je tiens à ce que ce plan débouche sur des actions 
qui ont un impact réel. Au cours de cette législature, les 
minima sociaux et les pensions minimum sont augmen-
tés de 10,75 %, indépendamment des indexations et de 
l’enveloppe bien-être, afin de rapprocher ces montants 
le plus possible du seuil de pauvreté européen. C’est 
un pas important dans la bonne direction. Avec ce 
plan, je mettrai aussi fortement l’accent, entre autres, 
sur la lutte contre le surendettement, l’introduction de 
l’automatisation des droits directs et dérivés et des tarifs 
sociaux là où c’est possible, la stimulation de l’emploi 
durable et qualitatif, l’augmentation du remboursement 
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de bestaande terugbetaling te laag is, het aantal nieuwe 
“housing first” trajecten verhogen, …

Dit 4de plan vraagt om een engagement van alle rege-
ringsleden. Ik zal dit plan coördineren en mijn collega-
ministers aansturen tot een gezamenlijke strijd tegen 
armoede, omdat armoede overwinnen een collectieve 
verantwoordelijkheid is. Het gaat hier niet om een geïso-
leerd project, waarvan de inzet alleen federaal zou zijn. 
Dit plan is verankerd in het Belgische landschap, zij aan 
zij met de armoedebestrijdingsplannen van de deelstaten. 
Het plan past in een gedeelde nationale dynamiek, die 
de noodzakelijke collectieve voorwaarden moet schep-
pen om een ambitieuze doelstelling te verwezenlijken, 
namelijk de armoede in ons land uitroeien. 

2. Plaatsen voor overleg en beslissingen 

2.1. Interministeriële conferentie

De bestrijding van ongelijkheid en armoede is bij uitstek 
een bevoegdheidsdomein waarbij ieder beleidsdomein 
een verantwoordelijkheid heeft. Regelmatig overleg tus-
sen de beleidsmakers zal dan ook nodig zijn.

Na de goedkeuring van het 4e federaal plan zal een 
eerste bijeenkomst van de IMC plaatsvinden waarbij 
wordt beoogd dat iedere beleidsverantwoordelijke bij-
draagt tot de algemene doelstelling van de strijd tegen 
armoede. Dit houdt tevens in dat naast het agenderen 
van het federaal plan op de agenda van het IMC ook in 
werkgroepen bijzondere aandacht zal uitgaan naar de 
problematiek van kinderarmoede, dak- en thuisloosheid 
en de socio-economische integratie van de Roma. 

2.2. Ambtenarennetwerk

De oprichting van het netwerk van federale armoede-
ambtenaren heeft de samenwerking, de informatiestroom 
en het wederzijds leren tussen de federale overheidsdien-
sten op het gebied van armoedebestrijding verbeterd. Ik 
zal mijn collega’s van de regering vragen om de nodige 
middelen ter beschikking te stellen van de leden van het 
netwerk, binnen hun respectieve administraties, zodat 
het netwerk een effectieve pleitbezorger wordt van de 
transversale aanpak van de armoedebestrijding in alle 
relevante federale beleidsdomeinen, met inbegrip van 
de betrokkenheid bij de opvolging van het 4de Federaal 
Plan. 

2.3. Belgisch platform tegen armoede en sociale 
uitsluiting

Het Belgisch Platform tegen armoede en sociale 
uitsluiting blijft het orgaan bij uitstek waar een grote 

des services de soins pour lesquels le remboursement 
existant est trop faible, l’augmentation du nombre de 
nouveaux parcours “Housing first”, etc.

Ce 4e plan nécessite un engagement de tous les 
membres du gouvernement. Je coordonnerai ce plan et 
inciterai mes collègues ministres à une lutte commune 
contre la pauvreté, car vaincre la pauvreté constitue 
une responsabilité collective. Il ne s’agit pas d’un projet 
isolé, dont les enjeux ne seraient que fédéraux. Ce plan 
est ancré dans le paysage belge, aux côtés des plans 
de lutte contre la pauvreté des entités fédérées. Ce 
plan s’inscrit dans une dynamique nationale partagée 
qui doit créer les conditions collectives nécessaires 
pour atteindre un objectif ambitieux d’éradication de la 
pauvreté dans notre pays.

2. Lieux de concertations et de décisions

2.1. Conférence interministérielle

La réduction de la pauvreté et des inégalités est avant 
tout un domaine de compétence dans lequel chaque 
domaine politique a une responsabilité. Un dialogue 
régulier entre les décideurs politiques est nécessaire.

Après l’adoption du 4e plan fédéral, une première 
réunion de la CIM aura lieu, dont le but est de s’assurer 
que chaque responsable politique prend part à l’objectif 
global de lutte contre la pauvreté. Cela signifie également 
qu’en plus d’inscrire le plan fédéral à l’ordre du jour de 
la CIM, une attention particulière sera accordée, dans 
les groupes de travail, aux problèmes de la pauvreté 
infantile, des sans-abri et de l’intégration socio-écono-
mique des Roms.

2.2. Réseau des fonctionnaires

La création du réseau d’agents fédéraux chargé de 
la pauvreté a amélioré la coopération, le flux d’informa-
tions et l’apprentissage mutuel entre les départements 
du gouvernement fédéral dans le domaine de la lutte 
contre la pauvreté. Je demanderai à mes collègues du 
gouvernement de fournir les ressources nécessaires aux 
membres du réseau, au sein de leurs administrations 
respectives, afin que le réseau devienne un défenseur 
efficace de l’approche transversale de la lutte contre la 
pauvreté dans tous les domaines politiques fédéraux 
pertinents, y compris la participation au suivi du 4e plan 
fédéral.

2.3. Plateforme belge contre la pauvreté et l’exclusion 
sociale

La Plateforme belge de lutte contre la pauvreté et 
l’exclusion sociale reste l’organe par excellence où une 
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diversiteit aan deelnemers het federale beleid inzake 
armoedebestrijding opvolgt.

Gelet op het aantal organisaties en actoren die het 
vertegenwoordigt, is het Belgisch Platform een onmisbare 
partner in de constructie en opvolging van projecten.

Zo werd het Belgisch Platform in 2021 meermaals 
geraadpleegd binnen de voorbereidingen van het plan. 
Hun bijdrages hebben een rechtstreekse impact op de 
prioriteiten en acties die zullen kunnen worden vastge-
steld. 

2.4. De ervaringsdeskundigen

De methodologie van de ervaringsdeskundigen draagt 
bij tot de administratieve vereenvoudiging en de bestrij-
ding van de non take-up van rechten.

De ervaringsdeskundigen zijn zeer nauw betrokken 
geweest bij innoverende projecten, waaronder de na-
bijheidsproefprojecten die door de FOD Financiën zijn 
ingevoerd.

Wat de administratieve vereenvoudiging betreft, heb-
ben de ervaringsdeskundigen deelgenomen aan de 
door mijn administratie gecoördineerde werkgroep 
inzake non take-up. Zij vormen het voorwerp van een 
afzonderlijke maatregel in het programma ter bestrijding 
van de non take-up.

Wat de toegang tot de gezondheidszorg betreft, wordt 
de vruchtbare samenwerking met het RIZIV, na een 
tweede verlenging, tot december 2022 verlengd.

De dienst ervaringsdeskundigen van de POD 
Maatschappelijke Integratie is een belangrijke partner 
in de strijd tegen armoede. Daarom steun ik actief de 
uitbreiding ervan naar nieuwe domeinen van de over-
heidsadministratie, door de aanwerving van nieuwe 
medewerkers. In dit opzicht heeft het overleg in 2021 mij 
overtuigd van de noodzaak om ze in te zetten in de 
OCMW’s. Ik hoop dat we in 2022 verdere stappen kun-
nen zetten om dit project te verwezenlijken. Wat de 
toegankelijkheid, vereenvoudiging en het inspelen op 
dringende behoeften betreft, is een dergelijk partner-
schap zinvol.

Ook zal worden overwogen ervaringsdeskundigen 
in te zetten bij federale overheidsdiensten die daar mo-
menteel niet over beschikken, en waar hun bijdrage zeer 
waardevol zou zijn: de Kanselarij, FOD Justitie, Federale 
Politie, … met de doelstelling van toegankelijkheid voor 
de meest behoeftigen. 

grande diversité de participants assure le suivi de la 
politique fédérale de lutte contre la pauvreté.

Par le nombre d’organisations et d’acteurs qu’elle 
représente, la Plateforme belge est un partenaire indis-
pensable dans la construction et le suivi des projets.

Ainsi, la Plateforme belge a été consultée à plusieurs 
reprises en 2021 dans le cadre de la préparation du plan. 
Ses contributions ont un impact direct sur les priorités 
et les actions qui pourront être formulées.

2.4. Les Experts du vécu

La méthodologie des experts du vécu, contribue à la 
simplification administrative et à la lutte contre le non-
recours aux droits.

Les experts du vécu ont été très impliqués dans des 
projets innovants, dont notamment les projets pilotes de 
proximité mis en place par le SPF Finances.

En ce qui concerne la simplification administrative, les 
experts du vécu ont été impliqués au groupe de travail 
coordonné par mon administration sur le non take-up. Ils 
font l’objet d’une mesure à part entière du programme 
de lutte contre le non take-up.

En matière d’accès aux soins de santé, après un 
deuxième renouvellement, la fructueuse collaboration 
avec l’INAMI est reconduite jusqu’en décembre 2022.

Le service des experts du vécu du SPP Intégration 
Sociale est un partenaire essentiel dans la lutte contre 
la pauvreté. C’est pourquoi je soutiens activement son 
élargissement dans de nouveaux domaines de l’admi-
nistration publique, par le biais de l’engagement de 
nouveaux collaborateurs. À cet égard, la réflexion menée 
courant 2021 m’a convaincue de la nécessité de leur 
déploiement dans des CPAS. J’espère pouvoir avancer 
en 2022 afin de concrétiser ce projet. En termes d’acces-
sibilité, de simplification, de réponses à des besoins 
urgents, un tel partenariat trouve en effet tout son sens.

Une réflexion sera également menée en vue du déploie-
ment des experts de vécu dans des services publics 
fédéraux qui en sont aujourd’hui dépourvus, et où leur 
apport serait très précieux: la Chancellerie, SPF Justice, 
Police fédérale, … Dans un objectif d’accessibilité pour 
les publics les plus démunis.
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3. Het belonen van engagement in de strijd tegen 
armoede

In 2022 zal de 14de editie van de federale prijs armoe-
debestrijding de goede praktijken van onze partners 
(OCMW’s, vzw’s) eren. Het thema zal worden gekozen 
op basis van de behoeften die op en met het terrein 
werden geïdentificeerd.

Deze prijs is belangrijk. Hij staat voor een moment 
van erkenning van het werk van de verenigingen op het 
terrein, wiens inzet op die manier in de spotlight geplaatst 
wordt. Daarnaast is het ook een opportuniteit om goede 
praktijken te valoriseren en te delen. Deze kunnen dan 
binnen andere contexten gereproduceerd worden.

Het thema van dit jaar was “outreached werken”, 
om hulde te brengen aan diegenen die bereikbaar zijn 
gebleven op het terrein, zelfs wanneer er lockdownmaat-
regelen of een avondklok van kracht waren. Tijdens een 
ceremonie op 19 november 2021 werden drie laureaten 
verdiend in de bloemetjes gezet.

4. Kinderarmoede en eenoudergezinnen

4.1. Kinderarmoede efficiënt bestrijden en het welzijn 
van de kinderen bevorderen

In België loopt 15,6 % van de kinderen een armoe-
derisico. Dit is een alarmerend cijfer. Daarom blijft het 
bestrijden van intergenerationele reproductie van ar-
moede cruciaal. Het bestrijden van kinderarmoede is 
dan ook in het 4e federaal armoedeplan opgenomen 
als transversale doelstelling.

Om kinderarmoede effectief te bestrijden en het welzijn 
van kinderen te bevorderen, zal ik, in overleg met de ge-
federeerde entiteiten, realistische maatregelen uitwerken 
om de oorzaken van kinderarmoede te bestrijden door 
middel van een gecoördineerde, geïntegreerde en op 
feiten gebaseerde aanpak.

De Europese kindgarantie in het kader van de Europese 
Pijler van sociale rechten zal in dit verband ongetwijfeld 
een belangrijke leidraad zijn. België heeft zich ertoe ver-
bonden om tegen 15 maart 2022 een nationaal actieplan 
te ontwikkelen met een visie tot 2030.

Daarnaast zal mijn administratie de eindconclusies 
van de KPMG-studie “Studie naar de werking van lo-
kale overlegplatformen om gezinsarmoede effectief 
en efficiënt te bestrijden”, de aanbevelingen van het 
begeleidingscomité en de intervisie met de deelne-
mende OCMW’s analyseren en onderzoeken welke 
de inspirerende praktijken zijn voor het tijdig opsporen 

3. Récompenser l’engagement dans la lutte contre 
la pauvreté

En 2022, la 14e édition du Prix fédéral de lutte contre 
la pauvreté récompensera les bonnes pratiques de nos 
partenaires (CPAS, organisations à but non lucratif). Le 
thème sera choisi sur la base des besoins identifiés sur 
et avec le terrain.

Ce prix est important: il représente un moment de 
mise à l’honneur de travail du secteur associatif, qui 
voit ainsi récompensé son engagement dans la lutte 
contre la pauvreté. Au-delà de cette mise en lumière, le 
prix permet aussi de valoriser et partager des bonnes 
pratiques, susceptibles ensuite d’être reproduites.

Le thème de cette année était le “travail de proximité” 
et ceci afin de saluer ceux qui sur le terrain restent acces-
sibles même quand un confinement ou des mesures de 
couvre-feu sont en vigueur. Trois lauréats ont été honorés 
lors d’une cérémonie qui s’est tenue le 19 novembre 2021.

4. Pauvreté infantile et familles monoparentales

4.1. Lutter efficacement contre la pauvreté des enfants 
et promouvoir leur bien-être

En Belgique, 15,6 % des enfants sont exposés au 
risque de pauvreté. C’est un chiffre alarmant. Par consé-
quent, la lutte contre la reproduction intergénérationnelle 
de la pauvreté reste cruciale. La lutte contre la pauvreté 
des enfants est donc incluse dans le 4e plan fédéral en 
tant qu’objectif transversal.

Afin de lutter efficacement contre la pauvreté des 
enfants et de promouvoir leur bien-être, j’élaborerai en 
concertation avec les entités fédérées, des mesures 
réalistes pour combattre les causes de la pauvreté 
des enfants par une approche coordonnée, intégrée et 
fondée sur des données probantes.

La Garantie européenne pour l’enfance dans le 
cadre du pilier européen des droits sociaux fournira 
sans aucun doute des orientations importantes à cet 
égard. La Belgique s’y engage en vue d’élaborer un 
plan d’action national pour le 15 mars 2022 avec une 
vision jusqu’en 2030.

En outre, mon administration analyse les conclusions 
finales de l’étude de KPMG intitulée “Study on the ope-
ration of local consultation platforms to combat family 
poverty effectively and efficient”, les recommandations du 
comité de pilotage et l’intervision avec les CPAS partici-
pants, et examinera quelles sont les pratiques inspirantes 
pour la détection rapide des situations problématiques 
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van probleemsituaties en concrete geïntegreerde hulp 
invoeren voor kinderen en hun families. Op basis van 
deze analyse zal in 2022 een project opgestart worden.

In het kader van de participatie en sociale activering 
wordt reeds een gedeelte van de maatregel gewijd aan 
hulp aan kinderen. De OCMW’s kunnen in verschillende 
domeinen tussenkomen:

— maatschappelijke dienstverlening in het kader van 
de deelname aan sociale programma’s;

— maatschappelijke dienstverlening in het kader van 
schoolondersteuning;

— maatschappelijke dienstverlening in het kader van 
psychologische ondersteuning voor het kind of voor de 
ouders in het kader van de raadpleging van een speci-
alist in dit domein;

— maatschappelijke dienstverlening in het kader van 
paramedische ondersteuning;

— maatschappelijke dienstverlening in het kader van 
pedagogische ondersteuning.

Gezien de moeilijkheden die jongeren onder de 25 jaar 
ondervinden in het kader van de COVID-pandemie, 
werd in het kader van de Zoom-maatregel bovendien 
een subsidie toegekend aan de OCMW’s.

Bovendien zijn er ook nieuwe middelen uitgetrokken 
om de begeleiding die OCMW’s bieden aan jongeren 
die psychologische ondersteuning nodig hebben te ver-
sterken. De gevolgen van deze crisis zullen nog lange 
tijd voelbaar zijn, maar onze jongeren mogen zich niet 
in de steek gelaten voelen. Ik zal er dan ook op toezien 
dat de OCMW’s hun acties op dit gebied voortzetten en 
versterken. 

4.2. Vrouwen en eenoudergezinnen

Armoede heeft een erg duidelijk genderaspect. Het 
armoederisico voor vrouwen (14,4 %) ligt al iets hoger dan 
dat van mannen (13,8 %). Bovendien gaan hierachter nog 
verschillende realiteiten schuil. Armoedecijfers worden 
immers vaak op het niveau van huishoudens gemeten. 
Wanneer deze gegevens opgesplitst worden, toonde 
het BGIA-project in 2017 dat 70 % van de personen in 
individuele armoede vrouwen zijn.

De meest recente armoedecijfers tonen ook duidelijk 
aan dat het armoederisico voor eenoudergezinnen een 
stuk hoger ligt dan voor andere gezinstypes. Van alle 
alleenstaande ouders met een (equivalent) leefloon 

et l’introduction d’une aide intégrée concrète pour les 
enfants et leurs familles. Sur la base de cette analyse, 
un projet sera lancé en 2022.

Dans le cadre de la participation et activation sociale, 
un volet de la mesure est déjà dédié à l’aide aux enfants. 
Les CPAS peuvent intervenir dans plusieurs domaines:

— l’aide sociale dans le cadre de la participation à 
des programmes sociaux;

— l’aide sociale dans le cadre d’un soutien scolaire;

— l’aide sociale dans le cadre d’un soutien psycho-
logique pour l’enfant ou pour les parents dans le cadre 
de la consultation d’un spécialiste dans le domaine;

— l’aide sociale dans le cadre d’un soutien 
paramédical;

— l’aide sociale dans le cadre d’un soutien 
pédagogique.

Par ailleurs, face aux difficultés vécues par les moins 
de 25 ans dans le cadre de la pandémie COVID, un 
subside a été alloué aux CPAS, dans le cadre de la 
mesure Zoom citée plus haut.

Dans la continuité, de nouveaux moyens sont pré-
vus pour renforcer l’accompagnement proposé par 
les CPAS aux jeunes afin de répondre à leur détresse 
psychologique. Les effets de cette crise se feront sentir 
encore longtemps, en aucun cas notre jeunesse ne doit 
se sentir délaissée, abandonnée. Je veillerai donc à ce 
que les CPAS poursuivent et renforcent leurs actions 
en la matière.

4.2. Femmes et familles monoparentales

La pauvreté a un aspect genré très clair. Le taux 
de risque de pauvreté des femmes (14,4 %) est déjà 
légèrement supérieur à celui des hommes (13,8 %). 
Mais au-delà se cachent cependant des réalités encore 
différentes. En effet, les chiffres de la pauvreté sont 
souvent mesurés au niveau des ménages. Le projet 
BGIA a montré en 2017 que lorsque ces données sont 
ventilées, 70 % des personnes en situation de pauvreté 
individuelle sont des femmes.

Les chiffres les plus récents sur la pauvreté montrent 
également clairement que le taux de risque de pauvreté 
des familles monoparentales est beaucoup plus élevé 
que celui des autres types de famille. Sur l’ensemble 
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is 87,9 % dan ook nog eens een vrouw. Daarom is het 
project MIRIAM ook zo belangrijk. Binnen de derde editie 
van dit project werden in zes OCMW’s groepen van al-
leenstaande moeders begeleid op een gendersensitieve, 
geïntegreerde en collectieve manier.

Dit derde project werd verlengd tot december 2021 en 
gaf een goed zicht op de uitdagingen waarmee deze 
vrouwen kampten tijdens de coronapandemie. In 2022 is 
het de bedoeling dit project nog verder te verankeren 
binnen de OCMW’s en een uitgebreid MIRIAM-project 
op te zetten. Het doel is meer vrouwen te bereiken via 
deze methode, die nog verder ingeburgerd moet raken 
binnen de volledige OCMW-werkingen. Hiervoor zijn 
in 2021 meerdere scenario’s geanalyseerd met behulp van 
de partners (OCMW, de VROUWENRAAD en CIRTES).

Ik heb mijn aandacht ook gevestigd op een belangrijk 
probleem: menstruatiearmoede. Hiervoor heb ik twee 
koepels van verenigingen gefinancierd, in het noorden 
en het zuiden van het land, om concrete antwoorden 
te geven. Antwoorden die ook worden gegeven via de 
middelen die bestemd zijn voor voedselhulp/materiële 
hulp, zoals hierboven vermeld.

De tijdens de crisis opgelegde beperkingen en ge-
zondheidsmaatregelen voor de contactberoepen hebben 
directe en zware gevolgen gehad voor de sekswerkers, 
waardoor deze kwetsbare groep het nog moeilijker heeft. 
Gezien de urgentie van de situatie heb ik besloten een 
bedrag van 500 000 euro vrij te maken voor verenigingen 
die gespecialiseerd zijn in de begeleiding en ondersteu-
ning van deze personen. 5 maal 100 000 euro werd 
toegekend aan 8 vzw’s (gegroepeerd in 5 consortia) die 
actief zijn in de 5 grootste steden van het land, verspreid 
over de 3 gewesten:

— Antwerpen: de vzw’s UTSOPI, GHAPRO en 
Boysproject

— Gent: de vzw’s UTSOPI en PASOP

— Brussel: de vzw’s Alias, Espace P…Brussel en 
Utsopi.

— Charleroi: de vzw’s Espace P… Charleroi en 
Entre2 Wallonie

— Luik: de vzw’s Espace P… Luik en Icar Wallonie

Deze uitzonderlijke subsidie is bedoeld om begelei-
ding en sanitaire en/of medische bijstand te bieden in 
het kader van de COVID-crisis. De evaluatie van deze 
subsidie is gepland voor begin 2022.

des familles monoparentales disposant d’un revenu 
d’intégration (équivalent), 87,9 % sont des femmes. C’est 
pour ces raisons que le projet MIRIAM est si important. 
Dans le cadre de la troisième édition, des groupes de 
mères célibataires dans six CPAS ont été guidés d’une 
manière sensible au genre, intégrée et collective.

Ce troisième projet prolongé jusqu’en décembre 2021 a 
donné un bon aperçu des défis auxquels ces femmes 
ont été confrontées pendant la crise sanitaire. En 2022, 
l’objectif est d’intégrer davantage ce projet dans les 
CPAS et de mettre sur pied un projet MIRIAM augmenté. 
L’intention est d’atteindre davantage de femmes par 
cette méthode, qui doit être davantage intégrée dans le 
travail du CPAS. Plusieurs scenarios ont été analysés 
courant 2021 avec l’ensemble des partenaires (CPAS, 
VROUWENRAAD, Cirtès).

Mon attention s’est également portée sur un problème 
important: la précarité menstruelle. Dans ce cadre, deux 
organisations coupoles, au nord et au sud du pays ont 
été financées afin d’apporter des réponses concrètes. 
Réponses aussi apportées via les moyens dédiés à l’aide 
“alimentaire” /matérielle comme indiqué précédemment.

Les restrictions et mesures sanitaires imposées 
pendant la crise aux métiers de contacts ont impacté 
directement et durement les travailleuses et travailleurs 
du sexe, précarisant encore davantage et durablement ce 
public vulnérable. Compte tenu de l’urgence, j’ai décidé 
de débloquer 500 000 euros de subsides à destination 
des associations spécialisées dans l’accompagnement 
et le soutien de ce public. 5 fois 100 000 euros ont été 
alloués à 8 asbl (regroupées en 5 consortiums) actives 
dans 5 grandes villes du pays, sur les 3 régions:

— Anvers: les asbl UTSOPI, GHAPRO et Boysproject

— Gand: les asbl UTSOPI et PASOP

— Bruxelles: les asbl Alias, Espace P…Bruxelles et 
Utsopi.

— Charleroi: les asbl Espace P… Charleroi et 
Entre2 Wallonie

— Liège: les asbl Espace P… Liège et Icar Wallonie

Ce subside exceptionnel a pour objectif de permettre 
un accompagnement, une aide sanitaire et/ ou médicale 
dans le cadre de la crise COVID. L’évaluation de ce 
subside est prévue pour début 2022.
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Bovendien zal er, zoals in het regeerakkoord is bepaald, 
samen met mijn collega’s en in overleg met de actoren 
in het veld nagedacht worden over een verbetering van 
de levens- en werkomstandigheden van sekswerkers. 

5. Dakloosheid en integratie van de Roma 

5.1. Samenwerkingsakkoord, Housing First en 
ondersteuning van de nachtopvang in de winter

De COVID-19-pandemie en, meer recent, de tragische 
overstromingen, stellen ons voor de uitdaging doeltref-
fend en in overleg met alle overheidsniveaus te reageren.

Een “thuis” hebben is de belangrijkste factor om zich te 
beschermen tegen gezondheidsrisico’s, tegen armoede 
en tegen het risico van chronische sociale uitsluiting.

Om tegemoet te komen aan de essentiële logistieke, 
en psycho-medische/sociale noden ten gevolge van de 
gezondheidscrisis, heeft de federale regering beslist 
om de daklozenopvang georganiseerd door de 4 grote 
steden, namelijk Luik, Charleroi, Antwerpen en Gent, uit 
te breiden, maar eveneens die van Brussel, die wordt 
verzekerd door het Consortium tussen het Belgische 
Rode Kruis (Franse Gemeenschap) en de vzw Artsen 
van de Wereld.

De winteropvang die voordien voorzien was voor de 
periode van november tot maart, werd zo verschillende 
malen verlengd tot eind oktober 2021 voor het consortium 
en voor de 4 grote steden. Zo werden er belangrijke extra 
middelen ter beschikking gesteld van deze organisaties.

Het gaat in totaal om 3 003 986 euro die extra werd 
toegekend (1 000 000 voor de steden en 2 003 986 voor 
het consortium).

Deze steunmaatregelen hebben het in de eerste plaats 
mogelijk gemaakt een systeem van dag-, avond- en 
nachtopvang in te voeren, waardoor onderdak kan worden 
geboden aan mensen die zich in een situatie van acute 
sociale onzekerheid bevinden en geen woning hebben.

Bovendien konden dankzij de uitbreidingsmaatre-
gelen de lokale acties worden versterkt om daklozen 
opvang te bieden naargelang van de omstandigheden 
en de behoeften, meer bepaald de isolatiemaatregelen 
in geval van een door een test bevestigde besmetting.

Last but not least konden de opvangcentra bijdra-
gen aan de voorwaarden voor het organiseren van de 
Nationale Vaccinatiestrategie voor de doelgroep van de 

Par ailleurs, comme le prévoit l’accord de gouver-
nement, un travail de réflexion sera mené avec mes 
collègues, en concertation avec les acteurs de terrain, 
afin d’améliorer les conditions de vie et de travail des 
travailleurs du sexe.

5. Sans-abrisme et intégration des Roms

5.1. Accord de coopération, Housing First et soutien 
à l’accueil hivernal

La pandémie COVID-19 et plus récemment les tra-
giques inondations, nous mettent au défi de réagir 
efficacement et en concertation avec chaque niveau 
de pouvoir.

Disposer d’un “chez soi” est le facteur essentiel pour 
se prémunir de risques sanitaires, pour se protéger de 
la pauvreté et d’un risque d’exclusion sociale chronique.

En vue de répondre aux importants besoins logis-
tiques, essentiels, et de soutien psycho-médicosocial 
causés par la crise sanitaire, le gouvernement fédéral 
a décidé de prolonger à plusieurs reprises l’accueil des 
sans-abri organisés par les 4 grandes villes, à savoir 
Liège, Charleroi, Anvers et Gand; mais aussi celui 
de Bruxelles assuré par le Consortium entre la Croix-
Rouge de Belgique (Communauté française) et l’ASBL 
Médecins du Monde.

L’accueil hivernal, précédemment prévu pour la 
période de novembre à mars, a ainsi été renouvelé 
plusieurs fois jusque fin octobre 2021 pour le consor-
tium pour les 4 grandes villes. D’importants moyens 
supplémentaires ont ainsi été mis à la disposition de 
ces organisations.

Il s’agit au total de 3 003 986 euros supplémentaires 
accordés (1 000 000 pour les villes et 2 003 986 pour 
le consortium).

Ces mesures de soutien ont d’abord permis de mettre 
en place un dispositif d’accueil de jour, de soirée et 
de nuit, permettant de mettre à l’abri la population en 
situation de précarité sociale aiguë et se trouvant sans 
logement.

En outre, les mesures de prolongation ont permis 
de renforcer les actions locales en vue d’offrir aux per-
sonnes sans-abri des solutions d’accueil en fonction des 
circonstances et des besoins, notamment des mesures 
d’isolement en cas de contagion confirmée par un test.

Enfin et surtout, les centres d’accueil ont pu contribuer 
aux conditions d’organisation de la Stratégie nationale 
de vaccination vis-à-vis du groupe cible que constituent 
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daklozen op hun niveau. Het doel van de opvang was 
dus de verspreiding van COVID-19 te blijven bestrijden 
en de opvangfaciliteiten in staat te stellen een gerichte 
vaccinatiecampagne te ontwikkelen.

Op mijn initiatief hebben de opvang- en begeleidings-
structuren voor daklozen in de 5 grote steden extra mid-
delen ontvangen, zodat deze maatschappelijke noodhulp 
ook na de winterperiode kan worden verleend, dit wil 
zeggen van 1 april tot 31oktober.

Een opmerkelijke stap die dit jaar is gezet, is dat de 
belangrijkste voorziening die op initiatief van de federale 
overheid in het Brussels Hoofdstedelijk Gewest werd 
georganiseerd, voor de komende drie jaar zal worden 
gehandhaafd en gestabiliseerd via een overheidsop-
dracht. Wij stappen dus af van een logica van jaarlijkse 
subsidies. Deze “verduurzaming” van de opvang heeft tot 
doel de bestaande structuren en de organisatie veilig te 
stellen om ervoor te zorgen dat daklozen een stabielere 
dienstverlening krijgen.

Er is echter dringend behoefte aan een coördinatie die 
het politieke traject uitstippelt om uit de crisis te geraken 
en perspectieven biedt voor herstel en emancipatie.

De samenwerkingsovereenkomst inzake dak- en 
thuisloosheid van 12 mei 2014 heeft de verdeling van de 
bevoegdheden verduidelijkt en de rol van de verschillende 
betrokken overheden vastgelegd. In het regeerakkoord 
is afgesproken dat deze overeenkomst zal worden geac-
tualiseerd om sociale innovatie verder aan te moedigen 
en meer in te zetten op Housing First-projecten.

Mijn ambitie is om samen met mijn collega’s van de 
gewesten een globale en interfederale strategische 
aanpak voor de strijd tegen dakloosheid uit te werken, 
gebaseerd op de succesvolle ervaringen die werden 
opgedaan, geïnspireerd door de Europese Sokkel van 
Sociale Rechten en door deel te nemen aan de werk-
zaamheden van het Europees Platform voor Dialoog 
over de bestrijding van dakloosheid.

Het Housing First Lab dat binnen mijn administratie 
werkzaam is, zal de ondersteuning, bevordering en 
ontwikkeling van het Housing First-model in België blij-
ven organiseren. Een nieuwe projectoproep, met een 
budget van 2 500 000 euro via de Nationale Loterij, werd 
op 9 augustus 2021 gelanceerd. Dit initiatief heeft tot doel 
de uitvoering van bijna honderd nieuwe steuntrajecten 
in verschillende steden verspreid over de 3 gewesten 
van het land te financieren. De selectieprocedure van de 
laureaten is bijna afgerond. Deze oproep om de “housing 
first”-trajecten uit te breiden, besteedt veel aandacht aan 

les sans-abri, à leur échelle. L’accueil a donc eu pour 
but de continuer de combattre la propagation de la 
COVID-19 et de permettre aux structures d’accueil de 
développer une campagne de vaccination ciblée.

Sous mon impulsion, les dispositifs d’hébergement 
et d’accompagnement de personnes sans-abri dans 
les 5 grandes villes ont reçu des moyens supplémentaires 
afin de permettre la prolongation de cette aide sociale 
d’urgence au-delà de la période hivernale proprement 
dite, c’est-à-dire du 1er avril au 31 octobre.

Avancée marquante de cette année, le plus important 
dispositif organisé à l’initiative de l’autorité fédérale en 
Région de Bruxelles-capitale sera maintenu et stabilisé, 
pour les 3 années à venir, via une procédure de marché 
public. On sort donc d’une logique de subside annuel. 
Cette “pérennisation” de l’accueil a pour but de sécuriser 
les structures et l’organisation existante afin d’assurer 
aux personnes sans-abri une gestion d’autant plus stable.

Il est cependant urgent d’organiser une coordina-
tion qui dessine la trajectoire politique d’une sortie 
de crise donnant des perspectives de remédiation et 
d’émancipation.

Si l’Accord de coopération sur le sans-abrisme et 
absence de chez-soi du 12 mai 2014 a clarifié la répar-
tition des compétences et permis l’identification des 
rôles de différentes autorités concernées, l’accord de 
gouvernement prévoit son actualisation et ce dans le 
but d’encourager davantage les actions d’innovation 
sociale sur le déploiement des dispositifs Housing First.

J’ambitionne de dessiner, avec mes collègues des 
Régions, une approche stratégique globale et interfé-
dérale de lutte contre le sans-abrisme en prenant appui 
sur les expériences probantes réalisées, m’inspirant du 
Socle européen de droits sociaux et en participant aux 
travaux de la Plateforme européenne de concertation 
pour la lutte contre le sans-abrisme.

Le Housing First Lab fonctionnant au sein de mon 
administration continuera à organiser le soutien, la 
promotion et le développement du modèle Housing 
First en Belgique. Un nouvel appel à projets doté d’un 
budget de 2 500 000 euros via la Loterie Nationale a 
été lancé le 9 août 2021. Cette initiative vise à financer 
la mise en œuvre de près d’une centaine de nouvelles 
trajectoires d’accompagnement dans différentes villes 
réparties sur les 3 régions du pays. Le processus de 
sélection des lauréats est en cours de finalisation. Cet 
appel visant à augmenter les trajectoires d’housing 



392294/011DOC 55

C H A M B R E   4 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2021 2022 K A M E R • 4 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

bijzonder kwetsbare groepen, zoals vrouwen en jongeren 
die op straat leven. In 2022 zullen, in samenwerking met 
mijn collega minister van Grootstedenbeleid, nieuwe 
initiatieven worden ontwikkeld in de 5 grote steden van 
het land voor 10 miljoen euro. 

5.2. Een (Europees) strategisch kader voor de 
gelijkheid, insluiting en participatie van de Roma

De Roma zijn een heterogene groep die vaak wordt 
blootgesteld aan armoede, sociale uitsluiting en dis-
criminatie. De Europese Commissie heeft op 7 okto-
ber 2020 haar nieuwe tienjarenplan ter ondersteuning 
van de Roma in de EU goedgekeurd: het “Strategisch 
kader van de EU voor de gelijkheid, integratie en parti-
cipatie van de Roma”. In antwoord op de aanbevelingen 
van de EU zullen vier doelstellingen naar voren worden 
geschoven: gezondheid, onderwijs, werkgelegenheid en 
huisvesting. Als minister van Maatschappelijke Integratie 
ben ik verantwoordelijk voor de coördinatie van de 
uitwerking van het nationale plan. In dit verband heb ik 
mijn collega’s van de gemeenschappen en gewesten 
opgeroepen om bij te dragen tot de werkzaamheden en 
de strategie voor de integratie van de Roma verder uit 
te werken. Van de initiatieven ter ondersteuning van dit 
integratiebeleid is de bestrijding van stereotypen een 
prioriteit. Daarom zijn in samenwerking met de vereni-
gingen van de plaatselijke besturen bewustmakings-
campagnes opgezet. In 2022 moet de strategie politiek 
worden vastgelegd in een interministeriële conferentie 
waaraan alle relevante beleidsmakers deelnemen. België 
zal vervolgens door de Europese Commissie worden 
verzocht zijn nationale strategie in te dienen en daarover 
om de twee jaar verslag uit te brengen. 

6. Projecten op het vlak van sociale innovatie

Een Thematisch boek rond armoede

In 2022 zal ik de reeks tweejaarlijkse thematische 
publicaties in verband met armoedebestrijding voortzet-
ten, na het onderzoek Handicap-Armoede (2018-2019) 
en Justitie-Armoede (2020-2021).

Net als bij de vorige edities zal bij het onderzoek zo 
mogelijk worden samengewerkt met een andere fede-
rale overheidsdienst. Het onderwerp moet nog worden 
bepaald. Er zal over worden nagedacht binnen mijn 
administratie en met onze partners op het terrein. Het 
zal moeten uitmonden in beleidsaanbevelingen. 

first porte une attention particulière aux publics vulné-
rables que sont les femmes et les jeunes vivant en rue. 
En 2022, en collaboration avec ma collègue en charge 
de la politique des grandes villes, de nouvelles initiatives 
seront développées et ce dans les 5 grandes villes du 
pays pour 10 millions d’euros.

5.2. Un cadre stratégique (européen) pour l’égalité, 
l’inclusion et la participation des Roms

Les Roms constituent un groupe hétérogène souvent 
exposé à la pauvreté, à l’exclusion sociale et à la discri-
mination. Le 7 octobre 2020, la Commission européenne 
a adopté son nouveau plan décennal de soutien aux 
Roms dans l’UE, le “Cadre stratégique de l’UE pour 
l’égalité, l’intégration et la participation des Roms”. En 
réponse aux recommandations de l’Union européenne, 
quatre objectifs seront mis en avant: la santé, l’enseigne-
ment, l’emploi et le logement. En tant que ministre de 
l’Intégration sociale, je veille à coordonner l’élaboration 
du plan national. C’est à ce titre que j’ai interpellé mes 
collègues au sein des Communautés et des Régions en 
vue d’alimenter les travaux et poursuivre la rédaction de 
la stratégie pour l’intégration des Roms. Aussi, parmi les 
initiatives visant à soutenir cette politique d’intégration, 
la lutte contre les stéréotypes constitue une priorité. 
C’est pourquoi, en collaboration avec les associations 
des collectivités locales, des campagnes de sensibili-
sation ont vu le jour. En 2022, la stratégie devrait être 
validée politiquement dans le cadre d’une conférence 
interministérielle impliquant tous les responsables poli-
tiques concernés. La Belgique sera ensuite invitée par 
la Commission européenne à soumettre sa stratégie 
nationale et en faire rapport tous les deux ans.

6. Des projets d’innovation sociale

Un Livre thématique en matière de pauvreté

En 2022, je poursuivrai la série des publications 
thématiques bisannuelles en lien avec la lutte contre 
la pauvreté, après les recherches Handicap-Pauvreté 
(2018-2019) et Justice-Pauvreté (2020-2021).

Comme lors des précédentes éditions, la recherche 
impliquera si possible une collaboration avec une autre 
administration fédérale. Le sujet reste à déterminer. Il 
fera l’objet d’une réflexion au sein de mon administration 
et avec nos partenaires de terrain. Il devra déboucher 
sur des recommandations politiques.
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C. Transversaal

1. Opvolging van de door de Kamer goedgekeurde 
resoluties

Wat de opvolging betreft door mijn diensten van de 
door de Kamer goedgekeurde resoluties, stel ik vast dat 
er het afgelopen jaar geen resoluties werden genomen 
in het kader van mijn bevoegdheden Maatschappelijke 
Integratie en Armoedebestrijding. 

2. EU-verplichtingen

Het afgelopen jaar zijn er geen nieuwe Europese regle-
menteringen van toepassing geworden op de bevoegd-
heden Maatschappelijke Integratie of Armoedebestrijding. 
Mijn diensten zijn bijgevolg niet moeten overgaan tot 
de omzetting van Europese richtlijnen in het nationaal 
recht. 

3. Duurzame ontwikkeling

In het kader van het programma voor duurzame ontwik-
keling tegen het jaar 2030 (ook Agenda 2030 genoemd) 
hebben alle lidstaten van de VN zich ertoe verbonden 
de nodige initiatieven en besluiten te nemen om de 
sociale, economische en milieu-uitdagingen van de 
komende 15 jaar aan te gaan.

In de beleidsmaatregelen die ik zal bepleiten en uit-
voeren, wil ik werken aan het wegwerken van armoede 
(doelstelling 1), het beëindigen van honger (doelstelling 2), 
het bekomen van gendergelijkheid (doelstelling 5) en het 
verminderen van ongelijkheid (doelstelling 10).

Wat doelstelling 1 betreft, wil ik het percentage mannen, 
vrouwen en kinderen dat onder de armoedegrens leeft, 
aanzienlijk terugdringen; kwetsbare personen een betere 
toegang geven tot sociale bescherming, basisgoederen en 
-diensten en economische hulpbronnen; hun veerkracht 
versterken en hun kwetsbaarheid voor economische, 
sociale en ecologische rampen verminderen.

Wat doelstelling 2 betreft, wil ik ervoor zorgen dat 
iedereen, in het bijzonder de armen en kwetsbaren, met 
inbegrip van zuigelingen, het hele jaar door toegang 
heeft tot voldoende, gezond en voedzaam voedsel. Ik 
zal dit doen via de bovenvermelde FEAD-programmatie.

Met betrekking tot doelstelling 10 verbind ik mij ertoe 
de sociale, economische en politieke integratie van 
allen te bevorderen, gelijke kansen te waarborgen en 
de ongelijkheid van de resultaten te verminderen, met 

C. Transversal

1. Suivi des résolutions adoptées par la Chambre

En ce qui concerne le suivi par mes services des réso-
lutions adoptées par la Chambre, je constate qu’aucune 
résolution n’a été adoptée l’année dernière dans le cadre 
de mes responsabilités en matière d’Intégration sociale 
et de Lutte contre la pauvreté.

2. Obligations UE

L’année dernière, aucune nouvelle réglementation euro-
péenne n’est entrée en vigueur dans les domaines de 
l’Intégration sociale ou de la Lutte contre la pauvreté. 
Par conséquent, mes services n’ont pas eu à transposer 
les directives européennes en droit national.

3. Développement durable

Dans le cadre du Programme de développement 
durable à l’horizon 2030 (aussi appelé Agenda 2030), 
tous les États membres des Nations Unies se sont enga-
gés à prendre les initiatives et décisions qui s’imposent 
pour relever les défis sociaux, économiques et environ-
nementaux des 15 prochaines années.

Dans les mesures politiques que je défendrai et por-
terai, je veux travailler à éliminer la pauvreté (objectif 1), 
mettre un terme à la faim (objectif 2), parvenir à l’égalité 
des sexes (objectif 5) et réduire les inégalités (objectif 10).

Concernant l’objectif 1, je veux réduire considérable-
ment la proportion d’hommes, de femmes et d’enfants 
qui vivent sous le seuil de pauvreté; renforcer l’accès 
des personnes précaires au système de protection 
sociale, aux biens et services de base et aux ressources 
économiques; renforcer leur résilience et réduire leur 
vulnérabilité aux catastrophes d’ordre économique, 
social ou environnemental.

Concernant l’objectif 2, je veux faire en sorte que 
chacun, en particulier les pauvres et les personnes en 
situation vulnérable, y compris les nourrissons, ait accès 
tout au long de l’année à une alimentation saine, nutritive 
et suffisante. Je le ferai à travers de la programmation 
FEAD, mentionné ci-dessus.

Concernant l’objectif 10, je m’engage à favoriser 
l’intégration sociale, économique et politique de tous, à 
assurer l’égalité des chances et à réduire l’inégalité des 
résultats, notamment en supprimant les lois, politiques 



412294/011DOC 55

C H A M B R E   4 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2021 2022 K A M E R • 4 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

name door discriminerende wetten, beleidsmaatregelen 
en praktijken weg te werken en het goedkeuren van 
aangepaste wetten, beleidsmaatregelen en maatregelen 
op dit gebied te bevorderen.

Ik zal bijzondere aandacht besteden aan de behoeften 
van mensen in kwetsbare situaties, vrouwen (doelstel-
ling 5), kinderen, ouderen, personen met een handicap 
en mensen van buitenlandse afkomst.

Zoals ik eerder in deze beleidsnota vermeldde, zullen 
deze elementen, samen met het concrete Europese ar-
moedetarget, aan bod komen in het federale plan tegen 
armoede. 

III. — PERSONEN MET EEN HANDICAP

Een op rechten gebaseerde, inclusieve en 
transversale aanpak 

De regering heeft zich er duidelijk toe verbonden haar 
beleid voor personen met een handicap af te stemmen 
op het VN-Verdrag inzake de rechten van personen met 
een handicap (VRPH).

En het jaar 2021 betekende in dit opzicht een belang-
rijk keerpunt, dankzij het parlement. Voortaan bepaalt 
artikel 22ter van de grondwet “iedere persoon met 
een handicap recht heeft op volledige inclusie in de 
samenleving, met inbegrip van het recht op redelijke 
aanpassingen”.

Het is nu heel duidelijk dat de gemeenschap en de 
overheid alles in het werk moeten stellen om de rechten 
en vrijheden voor iedereen te garanderen.

Ik schaar mij uiteraard achter deze visie. Het is mijn 
bedoeling mij concreet bezig te houden met de acties, 
strategieën en inspanningen die de verschillende “schul-
denaren” van deze verbintenis, waaronder in de eerste 
plaats de federale regering, moeten ontplooien om bij te 
dragen tot de verwezenlijking van de rechten die zowel 
in het VRPH als in de grondwet zijn opgenomen. 

Het federaal actieplan handicap (2021-2024), dat op 
mijn initiatief werd opgesteld en op 16 juli 2021 door de 
Ministerraad is goedgekeurd, weerspiegelt deze visie. 
Alle 145 verbintenissen van de federale regering dragen 
bij tot de doelstelling van een volledige inclusie van per-
sonen met een handicap in onze samenleving. 

Zoals u weet, is dit plan tot stand gekomen in sa-
menwerking met alle ministers en staatssecretarissen, 
met het Federale Netwerk Handicap dat ik nieuw leven 

et pratiques discriminatoires et en promouvant l’adoption 
de lois, politiques et mesures adéquates en la matière.

J’accorderai une attention particulière aux besoins des 
personnes en situation vulnérable, des femmes (objec-
tif 5), des enfants, des personnes âgées, en situation 
de handicap ou d’origine étrangère.

Comme je l’ai déjà mentionné dans cette note de 
politique, ces éléments, ainsi que l’objectif européen 
concret en matière de pauvreté, seront abordés dans 
le plan fédéral de lutte contre la pauvreté.

III. — PERSONNES HANDICAPÉES

Une approche fondée sur les droits, inclusive et 
transversale

Le gouvernement s’est engagé clairement à concevoir 
sa politique en matière de handicap selon les préceptes 
de la Convention des Nations Unies sur les Droits des 
Personnes handicapées (CDPH).

Et l’année 2021 a marqué un tournant important 
en la matière grâce au Parlement. La modification de 
l’article 22ter de la Constitution consacre le fait que 
“chaque personne en situation de handicap a le droit à 
une pleine inclusion dans la société, y compris le droit 
à des aménagements raisonnables”.

Il est désormais très clair que la collectivité, les ser-
vices publics doivent tout mettre en œuvre pour garantir 
à chacun le bénéfice de tous les droits et libertés.

Je m’inscris évidemment dans cette ligne. Ma volonté 
est d’intervenir concrètement sur les actions, les straté-
gies et les efforts à déployer par les différents “débiteurs” 
d’obligations, dont le gouvernement fédéral en premier 
lieu, afin de contribuer à la réalisation des droits énoncés 
tant dans la CDPH que dans la Constitution.

Le plan d’action fédéral Handicap (2021-2024) élaboré 
à mon initiative, approuvé le 16 juillet 2021 par le Conseil 
des ministres, traduit cette vision. Les 145 engagements 
du gouvernement fédéral contribuent tous à atteindre 
l’objectif de la pleine inclusion des personnes en situation 
de handicap dans notre société.

Comme vous le savez, ce plan a été coconstruit avec 
l’ensemble des ministres et secrétaires d’État, avec le 
réseau fédéral handicap que j’ai réactivé et partant pour 
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heb ingeblazen, en voor het grootste deel – en dit is 
zeer belangrijk – op basis van de aanbevelingen en 
adviezen van de organisaties die personen met een 
handicap vertegenwoordigen (de Nationale Hoge Raad 
voor Personen met een Handicap en Unia). 

Het plan, dat is opgebouwd rond de 6 assen van het 
regeerakkoord, geeft een overzicht van de obstakels 
waarmee personen met een handicap in België van-
daag worden geconfronteerd en die hen verhinderen 
een onafhankelijk leven te leiden en hun potentieel te 
verwezenlijken. Vervolgens worden de maatregelen 
voorgesteld om deze obstakels in de loop van deze 
legislatuur weg te werken. 

Deze maatregelen hebben betrekking op alle aspec-
ten van het leven: beheer van de gezondheidscrisis, 
gezondheidszorg en sociale bescherming, werk en 
werkgelegenheid, toegankelijkheid, mobiliteit, bestrijding 
van discriminatie, deelname aan cultuur en sport, enz. 
Het gaat niet om “halve maatregelen”, maar om een 
visionair beleid dat inclusie waarborgt. 

Bovendien zal het “handistreaming”-principe worden 
toegepast, opdat al in een vroeg stadium rekening zou 
worden gehouden met de gevolgen van alle federale 
beleidsmaatregelen voor mensen met een handicap. 

De ministers en staatssecretarissen zijn verantwoor-
delijk voor de uitvoering van de maatregelen die onder 
hun bevoegdheid vallen. Ook in het kader van het re-
lance- en transitieplan en de begroting voor 2022 zijn 
maatregelen gepland.

Om die te realiseren, heb ik tijdens de begrotingson-
derhandelingen alle leden van de regering nogmaals op 
hun verantwoordelijkheid gewezen.

Het plan gaat dus de uitvoeringsfase in.

Mijn collega van Ambtenarenzaken heeft zich ertoe 
verbonden een groot aantal maatregelen uit te voeren. Ik 
denk hierbij aan inclusieve aanwervingsmethoden binnen 
de federale overheid, het openstellen van stageplaatsen 
voor mensen met een handicap of het aanmoedigen van 
de inzet van maatwerkbedrijven. Samen met mijn collega 
die bevoegd is voor de Sociale Zekerheid, zullen wij in 
samenwerking met de FOD Financiën een onlinetool 
invoeren waarmee mensen met een handicap de im-
pact van een baan op hun netto gezinsinkomen kunnen 
inschatten. Hiermee willen wij hen duidelijk maken wat 
de gevolgen voor hun tegemoetkoming zijn wanneer ze 
(weer) aan het werk gaan na een periode waarin ze een 
vervangingsinkomen hebben ontvangen. Ten slotte zijn 
er, zoals u ook hebt gehoord, extra investeringen gepland 

l’essentiel – et c’est le plus important certainement – des 
recommandations et avis des organisations représenta-
tives des personnes en situation de handicap (Conseil 
supérieur national pour les personnes handicapées et 
Unia).

Organisé autour des 6 axes de l’accord de coalition, 
le plan pointe les obstacles auxquels sont confrontées 
aujourd’hui les personnes en situation de handicap en 
Belgique qui les empêchent de mener une vie autonome 
et de s’épanouir. Ce plan détaille ensuite les mesures 
proposées pour les supprimer sous cette législature.

Les mesures touchent à tous les aspects de la vie: 
gestion de la crise sanitaire, soins de santé et protection 
sociale, travail et emploi, accessibilité, mobilité, lutte 
contre la discrimination, participation à la vie culturelle 
et aux sports, etc. Il ne s’agit pas de “mesurettes” mais 
bien d’une politique visionnaire qui assure l’inclusion.

Le principe de “handistreaming” sera par ailleurs 
déployé pour une prise en compte en amont de l’impact 
de toutes les mesures politiques fédérales sur les per-
sonnes en situation de handicap.

Les ministres et secrétaires d’État sont responsables 
de la mise en œuvre des mesures qui dépendent de leurs 
compétences. Et dans le cadre du plan de relance et de 
transition et du budget 2022, des mesures sont prévues.

Pour y parvenir, lors des négociations budgétaires, 
j’ai une nouvelle fois rappelé à tous les membres du 
gouvernement leur responsabilité.

Ce plan entre donc dans sa phase de concrétisation.

Ma collègue en charge de la Fonction publique s’en-
gage à exécuter bon nombre de mesures. Je citerai les 
méthodes de recrutement inclusives au sein des autorités 
fédérales, l’ouverture des stages à l’emploi aux personnes 
en situation de handicap ou encore l’encouragement au 
recours à des ETA. Avec mon collègue en charge de la 
Sécurité sociale, nous implémenterons un outil en ligne, 
en collaboration avec le SPF Finances permettant aux 
personnes en situation de handicap d’évaluer l’impact 
du travail sur le revenu net de leur ménage. Cela doit 
permettre de les éclairer sur les conséquences de la 
reprise/prise de travail sur leurs allocations après une 
période durant laquelle ils ont bénéficié d’un revenu de 
remplacement. Enfin, vous l’avez également entendu, 
des investissements supplémentaires sont prévus dans 



432294/011DOC 55

C H A M B R E   4 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2021 2022 K A M E R • 4 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

voor het spoor, zodat we nog meer kunnen werken aan 
de toegankelijkheid van de stations.

Vanaf 2022 zal ik verschillende maatregelen uit dit 
plan uitvoeren die onder mijn bevoegdheid vallen. Zoals 
de vrijstelling van de integratietegemoetkoming bij de 
berekening van het leefloon. Dit is een belangrijke maat-
regel in de strijd tegen armoede onder personen met 
een handicap. Deze tegemoetkoming is grotendeels 
vrijgesteld voor mensen die werken, en ook wanneer zij 
werkloos worden. Maar wanneer diezelfde mensen op 
een leefloon terugvallen, wordt deze tegemoetkoming 
ingehouden. Dat houdt geen steek, omdat ze dan waar-
schijnlijk net het meeste nut heeft. Deze maatregel is 
dus een stap in de richting van de universaliteit van de 
integratietegemoetkoming. En dit brengt bij de belang-
rijkste verwezenlijking, namelijk de versterking van de 
DG Han door middel van het Excel Han-programma. Ik 
zal dit punt later uitvoeriger bespreken. Het is duidelijk 
dat de regering heeft begrepen dat het belangrijk is 
deze administratie te steunen en te begeleiden in een 
belangrijk kwalitatief veranderingsproces. Dit plan zal 
aanzienlijke gevolgen hebben voor zowel het huidige 
personeel als de begunstigden.

Naast hetgeen gepland is op regeringsniveau, met de 
NHRPH en Unia, en met u op diverse bijeenkomsten, 

Ik wil dit plan ook laten leven op het interfederale 
niveau. Daarom heb ik het initiatief genomen om de 
Interministeriële Conferentie Handicap opnieuw op te 
starten. 

Het is onze plicht, gezien de grote verdeeldheid van 
de bevoegdheid handicap. Ook mijn regionale collega’s 
zien hier de noodzaak van in en er zijn al een aantal 
onderwerpen geïdentificeerd waar we samen rond 
kunnen werken. Ik denk hierbij aan de deelname aan 
de arbeidsmarkt van personen met een handicap, de 
problematiek van de parkeerkaarten en de Scancars, de 
uitkeringen en de interactie met het recht op kinderbijslag, 
het creëren van een duidelijke definitie van handicap en 
het verzamelen van gegevens rond personen met een 
handicap, zodat deze gelijklopen op het Belgische niveau.

Daarnaast wil ik ook met de deelstaten een interfe-
derale strategie rond handicap ontwikkelen die loopt 
van 2021 tot en met 2030 en die ervoor zorgt dat het VN 
Verdrag voor de rechten van personen met een handicap 
gedragen wordt op het volledige Belgische grondgebied 
en dat we ons samen engageren om deze ten volle te 
implementeren en onze volledige maatschappij meer 
inclusief te maken, dit op het vlak van onderwijs, toe-
gankelijkheid, mobiliteit en menselijke ontwikkeling. 

le rail, permettant de travailler davantage encore à 
l’accessibilité des gares.

Dès 2022, j’exécuterai plusieurs mesures de ce plan 
qui relèvent de mes compétences. Comme l’immunisation 
de l’allocation d’intégration dans le RIS. C’est une mesure 
importante dans le cadre de la lutte contre la pauvreté 
des personnes en situation de handicap. Largement 
immunisée lorsque les personnes travaillent, de même 
lorsqu’elles tombent au chômage, elle est confisquée 
lorsque ces mêmes personnes se retrouvent bénéficiaires 
du RIS, cela n’a pas de sens car c’est certainement à 
ce moment-là que c’est le plus utile. Cette mesure est 
donc un pas vers l’universalité de l’AI. Et l’acquis le plus 
important: le renforcement de la DG han via le programme 
Excel han. J’aborderai plus en détail par après ce point. 
Il est clair que le gouvernement a entendu l’importance 
de soutenir cette administration et de l’accompagner 
vers une mutation qualitative importante. Ce plan aura 
un impact considérable tant pour le personnel actuel 
que pour les bénéficiaires.

En plus de ce qui est donc prévu au niveau du gou-
vernement, avec le CNSPH et Unia ou encore avec vous 
lors de différents moments de rendez-vous.

Je souhaite également que ce plan se poursuive au 
niveau interfédéral. C’est pourquoi j’ai pris l’initiative de 
relancer la Conférence Interministérielle sur le Handicap. 

C’est notre devoir, étant donné la fragmentation des 
compétences dans le domaine du handicap. Mes col-
lègues régionaux en voient également la nécessité et 
un certain nombre de sujets ont déjà été identifiés pour 
travailler ensemble. Je pense notamment à la participation 
des personnes en situation de handicap au marché du 
travail, à la problématique des cartes de stationnement 
et des Scan cars, aux allocations et à l’interaction avec 
le droit aux allocations familiales, à la création d’une 
définition claire du handicap et à la collecte de données 
afin que celles-ci soient cohérentes au niveau belge.

En outre, je veux également développer une stratégie 
interfédérale sur le handicap avec les entités fédérées 
qui s’étendra de 2021 à 2030 et veillera à ce que la 
Convention des Nations Unies relative aux droits des 
personnes handicapées soit soutenue dans toute la 
Belgique et que nous nous engagions tous à la mettre 
pleinement en œuvre et à rendre notre société plus 
inclusive en termes d’éducation, d’accessibilité, de 
mobilité et de développement humain.
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De uitvoering van het plan is sterk afhankelijk van het 
partnerschap en de samenwerking die ik heb opgebouwd 
met de verenigingen die personen met een handicap 
vertegenwoordigen, niet het minst met de NHRPH 
(Nationale Hoge Raad voor Personen met een Handicap).

De in maart 2021 vernieuwde raad zal zijn essentiële 
opdracht voortzetten, namelijk de belangen van personen 
met een handicap verdedigen en advies verstrekken 
over de wijze waarop met hun behoeften rekening kan 
worden gehouden in alle beleidsmaatregelen en acties 
van de verschillende ministers. Om deze essentiële 
taken te kunnen vervullen, zal de raad in 2022 met ten 
minste één extra persoon worden versterkt. 

Een solidair en welvarend land zonder drempels 
met en voor personen met een handicap 

Zoals u weet, loopt bijna een kwart van de personen 
met een handicap het risico in armoede te belanden, dat 
is twee keer zoveel als bij de bevolking in het algemeen. 
Ondanks vele inspanningen verhoogt een handicap nog 
steeds het risico op armoede. 

In dit verband is de prioriteit van de regering de mi-
nimale bescherming van personen met een handicap 
te verbeteren, in de eerste plaats door de uitkeringen 
die voor hen van toepassing zijn aan te passen. De 
basisprincipes van deze correcties zijn:

• De verhoging van de inkomensvervangende tege-
moetkoming richting de armoedegrens

• De afschaffing van de prijs van de liefde

• De verlaging van de prijs van de arbeid

• De strijd tegen de non take-up van rechten

• De vereenvoudiging en modernisering van de toe-
kenning van uitkeringen 

De verhoging van de laagste sociale uitkeringen rich-
ting de armoedegrens is zeker een van de belangrijkste 
maatregelen van deze legislatuur. Dit is goed voor een 
begrotingsinspanning van 314,8 miljoen euro, los van 
de verhogingen in het kader van de indexering en de 
welvaartsenveloppe. Een eerste verhoging vond plaats 
op 1 januari 2021. De volgende zal plaatsvinden op 1 ja-
nuari 2022, hiervoor is een budget van 29,23 miljoen 
uitgetrokken. 

In 2021 is een extra bedrag van 52,6 miljoen euro 
uitgetrokken voor de financiering van de gevolgen van 
de verlaging van de minimumleeftijd voor uitkeringen 
van 21 naar 18 jaar. Deze wijziging vloeit voort uit een 

La mise en œuvre du plan s’appuie fortement sur le 
partenariat et la collaboration que j’ai construits avec les 
associations représentatives des personnes handicapées 
dont l’acteur clé, le CSNPH (Conseil Supérieur National 
de Personnes Handicapées).

Ce dernier a été renouvelé au mois de mars 2021 et 
continuera ainsi sa mission essentielle de défense des 
intérêts des personnes en situation de handicap et de 
conseil à la prise en compte de leurs besoins dans 
toutes les politiques et actions des différents ministres. 
Pour lui permettre de remplir ces missions essentielles, 
il sera renforcé en 2022 par au moins une personne 
supplémentaire.

Un pays solidaire et prospère et sans obstacle 
avec et pour les personnes en situation de handicap

Comme vous le savez, près d’un quart des personnes 
en situation de handicap court le risque de tomber dans 
la pauvreté, soit deux fois plus que le risque couru par 
l’ensemble de la population. En dépit de nombreux 
efforts, le handicap accroît encore le risque de pauvreté.

Dans ce contexte, la priorité du gouvernement est 
d’améliorer la protection minimale des personnes en 
situation de handicap, et ce d’abord par des corrections 
importantes au régime d’allocations qui les concerne. 
Les principes directeurs de ces corrections sont:

• L’augmentation de l’allocation de remplacement des 
revenus vers le seuil de pauvreté

• La suppression du “prix de l”amour’

• La diminution du prix de travail

• La lutte contre le non-recours

• La simplification et la modernisation de l’attribution 
des allocations

L’augmentation des allocations sociales les plus 
basses vers le seuil de pauvreté est certainement une des 
mesures les plus importantes de cette législature. Cela 
représente un effort budgétaire de 314,8 millions d’euros 
et ce, sans compter les revalorisations qui interviennent 
dans le cadre de l’indexation et de l’enveloppe bien-être. 
Une première revalorisation est intervenue le 1er jan-
vier 2021, la prochaine sera le 1er janvier 2022 – un 
budget de 29,23 millions est prévu pour cela.

Par ailleurs, en 2021, un montant supplémentaire 
de 52,6 millions d’euros a été prévu pour financer les 
conséquences de l’abaissement de l’âge minimal pour 
obtenir des allocations de 21 ans à 18 ans. Pour rappel 
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arrest van het Grondwettelijk Hof. Hoewel deze wetswij-
ziging in termen van integratie en gelijkheid voor de hand 
ligt, geldt dat niet voor de uitvoering ervan. Gezien de 
gevolgen van deze maatregel voor de rechten die worden 
verleend door de gemeenschappen, wordt momenteel 
overlegd met deze gemeenschappen.

Het betreft hier vooral de mogelijkheid van het combi-
neren van een IVT/IT uitkering met de uitkeringen voor 
jongeren met een handicap in de regio’s. Het is belangrijk 
dat er overleg plaatsvindt om duidelijke communicatie 
mogelijk te maken naar de doelgroep. Maar dat is op dit 
moment blijft dit complex gelet op de verschillen binnen 
de bestaande regimes tussen de drie gewesten.

Daarnaast heb ik vastgesteld, bij het bezoek aan de 
regionale antennes van de DGHAN, dat het voor artsen 
moeilijk is om te bepalen wat de verdiencapaciteit is bij 
jongeren, en zeker bij jongeren die studeren.

Vandaar heb ik een studie uitgeschreven om een op-
lossing te zoeken voor deze problematiek en gevraagd 
om duidelijke richtlijnen op te stellen die de artsen kun-
nen helpen om eenduidige beslissingen te nemen. De 
resultaten zullen niet alleen ten goede komen aan de 
jongeren, maar ook aan de andere personen met han-
dicap die een erkenning aanvragen. Het is namelijk zo 
dat mensen niet begrijpen waarom ze geen erkenning 
krijgen. Het publiceren van duidelijke richtlijnen zal ook 
juridische zekerheid scheppen.

Daarnaast wil ik in een tweede fase dieper ingaan op 
het concept van het verdienvermogen zelf en hoe dit op 
dit moment beschreven staat in de Wet van 1987. De 
bedoeling is om via een consultatie van het middenveld 
en andere actoren, zoals Aviq, VAPH, RIZIV etc., een 
concept te ontwikkelen dat meer in lijn ligt met de mo-
derne en internationale visie op handicap.

We verwachten de resultaten van deze studie 
eind 2022.

In het regeerakkoord wordt voorgesteld „een beleid op 
maat [te] voeren waarbij rekening gehouden wordt met 
kwetsbare groepen die al dan niet minder mobiel zijn en 
met de specifieke behoefte van personen met een han-
dicap”. Er is ook afgesproken om mensen die niet actief 
zijn op de arbeidsmarkt, onder wie personen met een 
handicap, aan te moedigen de stap naar werk te zetten. 
Daartoe zullen ook de “drempels voor werkgelegenheid 
en om (meer) te werken worden weggenomen”. 

Om deze doelstellingen te verwezenlijken, heeft de 
regering besloten de regelgeving inzake de integratie-
tegemoetkoming op twee niveaus aan te passen:

cette disposition découle d’un arrêt de la cour consti-
tutionnelle. Si cette modification législative en termes 
d’inclusion et d’égalité relève de l’évidence, son implé-
mentation ne l’est pas. Effectivement, vu l’impact de cette 
mesure sur les droits octroyés par les Communautés, 
des concertations avec ces dernières sont en cours.

Il s’agit principalement de la possibilité de combiner 
une allocation ARR/AI avec les allocations pour jeunes 
handicapés dans les régions. Il est important de se 
concerter pour permettre une communication claire 
au groupe cible. Mais pour le moment ceci demeure 
complexe vu les différences de régimes existants entre 
les 3 régions.

En outre, lorsque j’ai visité les bureaux régionaux de 
la DGHAN, j’ai constaté qu’il est difficile pour les méde-
cins de déterminer la capacité de revenu des jeunes, 
en particulier de ceux qui étudient.

C’est pourquoi j’ai lancé une étude pour trouver une 
solution à ce problème et j’ai demandé des directives 
claires pour aider les médecins à prendre des décisions, 
sans ambiguïté. Les résultats profiteront non seule-
ment aux jeunes, mais aussi aux autres personnes 
qui demandent une reconnaissance. Le fait est que 
les gens ne comprennent pas pourquoi ils ne sont pas 
reconnus. La publication de lignes directrices claires 
créera également une sécurité juridique.

En outre, dans un deuxième temps, je voudrais exa-
miner de plus près le concept de capacité de gain lui-
même et la manière dont il est actuellement décrit dans 
la loi de 1987. L’objectif est de développer un concept 
plus conforme à la vision moderne et internationale du 
handicap par le biais d’une consultation de la société 
civile et d’autres acteurs, tels que Aviq, VAPH, INAMI, etc.

Nous attendons les résultats de cette étude fin 2022.

L’accord de gouvernement propose de “mener une 
politique sur mesure tenant compte des groupes de 
population les plus fragiles, qu’ils soient moins mobiles 
ou non, et des besoins spécifiques des personnes en 
situation de handicap”. Il prévoit également d’encourager 
les personnes non actives sur le marché du travail à faire 
le pas vers un emploi, dont notamment les personnes 
porteuses d’un handicap. À cette fin, “Les obstacles à 
l’emploi et au fait de travailler davantage seront égale-
ment levés”.

En vue de rencontrer ces objectifs, le gouvernement a 
décidé d’adapter la réglementation relative à l’allocation 
d’intégration à deux niveaux:
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a) een verhoging van de huidige aftrek op het arbeids-
inkomen van de persoon met een handicap. Dit wordt 
verhoogd tot een bedrag van 63 000 euro per jaar aan 
de huidige index;

b) zonder de personen te vergeten die een vervan-
gingsinkomen ontvangen, waarvan het vrijgestelde 
bedrag wordt verhoogd tot 3 780 euro.

Deze aanpassing van de prijs van de arbeid zorgt 
ervoor dat 40 876 personen met een handicap erop voor-
uitgaan. Door het arbeidsinkomen zo hoog te zetten, zijn 
er ook geen verliezers onder de huidige begunstigden.

Er zal ook een experimentele wet worden ingevoerd 
om werknemers met een handicap onder bepaalde 
voorwaarden toe te laten een inkomen uit arbeid te 
combineren met een integratietegemoetkoming en de 
inkomensvervangende tegemoetkoming.

De ondernemingsgeest van iedereen en dus ook van 
personen met een handicap moet worden ondersteund, 
dit kan door de financiële voorwaarden voor toegang 
tot het sociaal statuut voor zelfstandigen voor deze 
doelgroep te verlagen of door het mogelijk te maken 
een IVT-uitkering te combineren met een statuut van 
zelfstandige in bijberoep. Om deze pistes te onderzoe-
ken, heb ik een werkgroep met vertegenwoordigers van 
het Rijksinstituut voor Zelfstandigen, de FOD Sociale 
Zekerheid en de DG Personen met een handicap opge-
richt in samenwerking met de bevoegde minister. In dat 
kader werden ook vertegenwoordigers van personen met 
een handicap gehoord. Het werk van deze werkgroep 
moet begin 2022 afgerond zijn, waarna de regelgevende 
wijzigingen kunnen opgestart worden.

Tewerkstelling bij de Federale Overheidsdienst

Uit het jaarverslag 2020 van de BCAPH blijkt dat het 
tewerkstellingscijfer van medewerkers met een handicap 
bij de federale overheid 1,22 % bedraagt, net als in 2019.

Ondanks verschillende voorzieningen om de aanwer-
ving van personen met een handicap in het openbaar 
ambt aan te moedigen, neemt het tewerkstellingscijfer 
niet toe en blijft het structureel onder het quotum van 3 %.

In het kader van het federaal actieplan handicap zal 
ik in 2022 samen met de minister van Ambtenarenzaken 
en overheidsbedrijven bekijken hoe we de BACPH meer 
actief kunnen inzetten om dit cijfer naar omhoog te du-
wen. We zullen ook aan alle administraties een actieplan 

a) une augmentation de l’abattement actuel sur les 
revenus du travail de la personne en situation de han-
dicap. Celui-ci est porté à un montant de 63,000 par an 
à l’index actuel;

b) sans oublier ceux qui bénéficient d’un revenu 
de remplacement dont le montant immunisé est porté 
à 3 780 euros.

Cette adaptation du prix du travail permettra d’améliorer 
la situation de 40 876 personnes. En fixant le revenu du 
travail à un niveau aussi élevé, il n’y a pas non plus de 
perdants parmi les bénéficiaires actuels d’une allocation 
d’intégration.

Une législation expérimentale verra aussi le jour 
permettant aux travailleurs en situation de handicap, à 
certaines conditions, de cumuler intégralement revenus 
du travail et allocation d’intégration et de remplacement 
de revenu.

L’esprit d’entreprise de chacun et donc aussi des 
personnes en situation de handicap doit être soutenu. 
Cela peut se faire en abaissant les conditions financières 
d’accès au statut social d’indépendant pour ce groupe 
cible ou en permettant de combiner une allocation ARR 
avec le statut d’indépendant à titre complémentaire. 
Pour explorer ces pistes, j’ai mis en place un groupe 
de travail avec des représentants de l’Institut national 
pour travailleurs indépendants, du SPF Sécurité sociale 
et de la DG Personnes handicapées, en collaboration 
avec le ministre compétent. Dans ce contexte, les repré-
sentants des personnes en situation de handicap ont 
également été entendus. Les travaux de ce groupe de 
travail devraient être achevés début 2022, après quoi les 
modifications réglementaires pourront être engagées.

Emploi au Service public fédéral

Le rapport annuel 2020 de la CARPH montre que le 
taux d’emploi des employés en situation de handicap 
dans l’administration fédérale est de 1,22 %, comme 
en 2019.

Malgré diverses dispositions visant à encourager le 
recrutement de personnes en situation de handicap 
dans la fonction publique, le taux d’emploi n’augmente 
pas et reste structurellement inférieur au quota de 3 %.

Dans le cadre du plan d’action fédéral handicap, 
j’examinerai en 2022 avec la ministre de la Fonction 
publique et des entreprises publiques comment nous 
pouvons utiliser plus activement la CARPH pour faire 
progresser ce chiffre. Nous demanderons également à 
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vragen om die 3 % te behalen. Dit actieplan zou dan 
voor advies kunnen voorgelegd worden aan de BACPH.

Er is namelijk een sterk gemeenschappelijk enga-
gement nodig om de voorwaarden uit te voeren die 
de inclusie van personen met een handicap binnen 
het federaal openbaar ambt zullen bevorderen, in het 
bijzonder via aanwervingen en redelijke aanpassing 
van de werkplek. Om het effect van de maatregelen te 
kunnen opvolgen, is het nodig om over een performant 
en duidelijk monitoringsysteem te beschikken. Ook hier-
aan zal er samen gewerkt worden. 

Aanvullend bij de maatregelen die in het regeerak-
koord staan met betrekking tot de automatisering van 
de rechten zal ik ook andere vormen van maatregelen 
onderzoeken zoals de automatische identificatie van 
mogelijk rechthebbenden.

Ik zal dit doen in samenwerking met het BELMOD-
project van de FOD Sociale Zekerheid, waar onderzocht 
wordt hoe meer actuele gegevensstromen over arbeids-
inkomens en uitkeringen gebruikt kunnen worden om 
potentieel rechthebbenden sneller te identificeren.

Bovenstaande actuele inkomensnoties kunnen dan 
gebruikt worden om snel precaire groepen te identifice-
ren. Een strategie om de personen die geïdentificeerd 
worden als potentieel rechthebbenden te stimuleren om 
ook effectief een aanvraag in te dienen, zal onderzocht 
worden. 

Modernisering van de toekenningsprocedure en 
versterking van het multidisciplinaire karakter van 
de beoordeling: een administratie ten dienste van 
de mensen met een handicap 

De uitvoering van de beleidsprioriteiten van de rege-
ring, namelijk de modernisering van de toekenning van 
uitkeringen en de versterking van het multidisciplinaire 
karakter, vergt de nodige middelen en een investering 
in de werking van de DG Personen met een handicap 
van de FOD Sociale Zekerheid. In het regeerakkoord 
staat uitdrukkelijk vermeld dat de regering de functie, 
de voorwaarden en de loopbaan van artsen binnen de 
federale overheidsdiensten en meewerkende instellin-
gen zal evalueren en harmoniseren, opdat deze functie 
voldoende aantrekkelijk zou zijn. Om deze ambitie 
concreet te maken, zal vanaf 2022 een investeringsplan 
(het zogenaamde EXCEL HAN-programma) worden 
uitgevoerd voor de DG HAN. Er is besloten om 5 mil-
joen euro te investeren om deze ingrijpende verande-
ring te versnellen. Het EXCEL HAN-programma is een 
voortzetting en verdieping van acties die reeds onder 
de vorige legislatuur zijn opgestart, maar integreert 

toutes les administrations un plan d’action pour atteindre 
ces 3 %. Ce plan d’action pourrait ensuite être soumis 
à la CARPH pour avis.

En effet, un engagement commun fort est nécessaire 
pour mettre en œuvre les conditions qui favoriseront 
l’inclusion des personnes handicapées dans la fonction 
publique fédérale, notamment par le recrutement et les 
aménagements raisonnables sur le lieu de travail. Afin 
de pouvoir suivre l’effet des mesures, il est nécessaire 
de disposer d’un système de suivi performant et clair. 
Nous allons également travailler ensemble sur ce point.

Complémentairement aux mesures prévues dans 
l’accord de gouvernement relatives à l’automatisation 
des droits, j’examinerai également d’autres formes de 
mesures telles que l’identification automatique des 
éventuels titulaires de droits.

Je le ferai en collaboration avec le projet BELMOD 
du SPF Sécurité sociale, qui étudie comment les flux de 
données les plus actuelles sur les revenus du travail et 
les allocations peuvent être utilisés pour identifier plus 
rapidement les titulaires de droits potentiels.

Les notions actuelles des revenus susmentionnés 
peuvent alors être utilisées afin d’identifier rapidement 
les groupes précaires. Une stratégie visant à encourager 
les personnes identifiées comme potentiels titulaires 
de droit à présenter effectivement une demande sera 
examinée.

Moderniser la procédure des attributions 
et renforcer le caractère multidisciplinaire de 
l’évaluation: une administration au service des 
personnes en situation de handicap

La mise en œuvre des priorités politiques gouver-
nementales que sont la modernisation de l’attribution 
des allocations et le renforcement du caractère mul-
tidisciplinaire passe par des moyens et un investis-
sement indispensable dans le fonctionnement de la 
DG Personnes handicapées du SPF Sécurité Sociale. 
L’accord de gouvernement mentionne explicitement que 
le gouvernement évaluera et harmonisera la fonction, 
les conditions et la carrière des médecins au sein des 
services publics fédéraux et les institutions partenaires, 
afin que cette fonction soit suffisamment attrayante. Pour 
opérationnaliser cette ambition, un plan d’investissement 
de la DG HAN (dénommé programme EXCEL HAN) 
sera donc exécuté dès 2022. Il a en effet été décidé 
d’octroyer un budget de 5 millions d’euros pour avan-
cer dans cette révolution. Le programme EXCEL HAN 
s’inscrit dans le prolongement et l’approfondissement 
d’actions déjà initiées sous l’ancienne législature mais 
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twee belangrijke paradigmaverschuivingen: de multidis-
ciplinaire benadering van de handicap en de concrete 
strijd op het terrein tegen de non take-up van rechten. 
Dit plan heeft verschillende dimensies die een vijftiental 
maatregelen van het federale plan handicap versterken 
of operationaliseren, en hebben allemaal als doel de 
behandeling van aanvragen van personen met een 
handicap te verbeteren en de non take-up van rechten 
tegen te gaan.

De behoeften en middelen werden geraamd door een 
externe consultant (ARCH) die de DG Personen met een 
Handicap van de FOD Sociale Zekerheid heeft begeleid 
in het licht van de uitdagingen waarmee deze dienst 
al jaren wordt geconfronteerd, zoals door de federale 
interne audit vastgesteld in 2018. Dit betreft voornamelijk 
extra eerstelijnspersoneel, paramedisch personeel en 
een betere beloning van de evaluerende artsen.

De Nationale Hoge Raad voor Personen met een 
Handicap en de federale interne auditdienst zullen 
vertegenwoordigd zijn in de Stuurgroep voor dit pro-
gramma. De indicatoren voor de effecten van het EXCEL 
HAN-programma (bijvoorbeeld verbetering van de ver-
werkingstermijnen) zullen worden vastgelegd in de 
volgende bestuursovereenkomst van de FOD Sociale 
Zekerheid 2022-2024.

Eveneens in het kader van de herziening van de 
bestaande procedures en de modernisering van onze 
administraties zullen we ook de bevoegdheid van de 
Commissie Sociaal Hulpbetoon uitbreiden. Deze com-
missie heeft op dit moment als taak advies te geven 
over het al dan niet terugvorderen of kwijtschelden van 
een schuld. We overwegen nu ook de beslissingsbe-
voegdheid toekennen aan deze Commissie, iets waar 
de NHRPH voorstander van is. 

Daarnaast is ook een inclusieve publiekswerking 
door de DGHAN tegen eind 2022 een prioriteit. In de 
strijd tegen de non-take-up, is het immers van belang 
dat een inclusieve communicatieaanpak de toegang tot 
en kennis van de rechten versterkt en hierbij rekening 
houdt met de digitale kloof. 

De verschillende fasen van het EXCEL HAN-
programma zullen over een periode van drie jaar worden 
uitgevoerd: 2022, 2023, 2024. 

Vervolgens wil ik met de DGHAN en de NHRPH ook 
verder samenwerken aan een vernieuwing van het fe-
derale beleid inzake tegemoetkomingen aan personen 
met een handicap. Zo zullen we nauw samenwerken aan 
het evalueren van de wet van 1987 met het oog op het 
formuleren van hervormingsvoorstellen. Anderzijds zal 

intègre deux changements de paradigme importants: 
celui de l’approche multidisciplinaire du handicap et 
celui de la lutte concrète et sur le terrain du non-recours 
aux droits. Ce plan comporte plusieurs dimensions qui 
corroborent ou opérationnalisent près d’une quinzaine 
de mesures du plan fédéral handicap, et ont toutes pour 
objectif d’améliorer le traitement des demandes des 
personnes en situation de handicap et de lutter contre 
le non-recours au droit.

Les besoins et moyens ont été estimés par un 
consultant externe (ARCH) qui a accompagné pour ce 
faire la Direction générale Personnes handicapées du 
SPF Sécurité sociale et ce au vu de la série de défis 
que connaît ce département depuis des années et tels 
que ceux relevés par l’audit fédéral interne en 2018. Il 
s’agit essentiellement de personnel de première ligne 
supplémentaire, de personnel paramédical et de la reva-
lorisation de la rémunération des médecins évaluateurs.

Au sein du Comité de pilotage de ce programme seront 
présents le Conseil national supérieur des personnes 
handicapées, ainsi que l’audit fédéral interne. Les indica-
teurs portant sur les effets du programme EXCEL HAN 
(comme l’amélioration du délai de traitement) seront 
arrêtés dans le prochain contrat d’administration du 
SPF Sécurité sociale 2022-2024.

Toujours dans le cadre de de révision des procédures 
existantes et de modernisation de nos administrations, 
nous allons également étendre les compétences de 
la Commission d’aide sociale. La tâche actuelle de la 
Commission est de donner son avis sur l’opportunité de 
récupérer ou d’annuler une dette. Nous envisageons 
maintenant aussi donner un pouvoir de décision à cette 
Commission, ce à quoi le CSNPH est favorable.

En outre, une opération publique inclusive de la DGHAN 
d’ici la fin 2022 est également une priorité. En effet, dans 
la lutte contre le non-recours aux droits, il est important 
qu’une approche de communication inclusive renforce 
l’accès aux droits et leur connaissance, en tenant compte 
de la fracture numérique.

Les différentes phases du programme EXCEL HAN 
seront exécutées sur 3 années: 2022, 2023, 2024.

Ensuite, je veux aussi continuer à travailler avec 
la DGHAN et le CNSPH sur un renouvellement de la 
politique fédérale en matière d’allocations en faveur 
de personnes en situation de handicap. Par exemple, 
nous collaborerons étroitement à l’évaluation de la loi 
de 1987 en vue de formuler des propositions de réforme. 
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de DGHAN ook werk maken van een betere ontsluiting 
en exploitatie van haar data om zo bij te dragen aan een 
betere besluitvorming en dienstverlening. 

Op basis van een beslissing van de vorige regering 
werd de ontwikkeling van een nieuw softwaresysteem 
opgestart: het TRIA-programma. Daarvoor werd 11 mil-
joen euro vrijgemaakt. Samen met eerder vastgelegde 
kosten bedraagt de totale kost 14,8 miljoen euro. De 
ontwikkeling moet eind 2023 afgerond zijn. 

Universele toegankelijkheid 

De toegankelijkheid van gebouwen, publieke dienst-
verlening, digitale omgevingen, diensten en producten 
verhoogt de zelfstandigheid en reduceert de nood aan 
bijzondere aanpassingen.

In samenspraak met de bevoegde federale ministers 
werden dan ook 13 maatregelen opgenomen binnen het 
federaal actieplan handicap.

Negen van deze maatregelen betreffen het verbeteren 
van de toegankelijkheid van het federaal patrimonium. 
Hiertoe werden de belangrijkste knelpunten en rollen van 
de bevoegde actoren verduidelijkt. In samenspraak met 
mijn federale collega’s, in het bijzonder staatssecretaris 
belast met de Regie der Gebouwen, zal ik de implemen-
tatie van deze maatregelen opvolgen en ondersteunen.

Het is het engagement van deze regering om de 
elektronische overheid verder te ontwikkelen. Tegelijk 
willen we garanderen dat de openbare dienstverlening 
voor iedereen toegankelijk blijft, ook voor de burgers met 
weinig digitale vaardigheden, een laag inkomen of een 
handicap. Naast de conformiteit van overheidswebsites 
met de internationale toegankelijkheidsstandaarden is 
ook de begrijpbaarheid van de inhoud hier van belang. 
Hiertoe voorziet het federaal actieplan handicap dat alle 
administraties het gebruik van “easy-to-read” teksten 
onderzoeken. Ik zal mee toekijken op de implementatie 
van dit engagement.

Ik zal er ook op toezien dat de inclusieve toegang 
(nabijheid en ondersteuning) van de diensten geen dode 
letter blijft voor kwetsbare groepen, zoals personen met 
een handicap, ouderen of personen die geen digitale 
toegang tot bankdiensten hebben en moeite hebben 
om zich te verplaatsen

De regering wil ook extra investeren in het spoor. De 
investeringen zullen zich onder meer toespitsen op de 
toegankelijkheid van treinen en perrons. Vanuit mijn be-
voegdheid zal ik ervoor zorgen dat deze engagementen 

D’autre part, la DGHAN s’efforcera également de faci-
liter l’accès à ses données et leur exploitation afin de 
contribuer à une meilleure prise de décision et à une 
meilleure prestation de services.

Sur la base d’une décision du gouvernement précédent, 
le développement d’un nouveau système logiciel a été 
lancé: le programme TRIA. 11 millions d’euros ont été 
mis à disposition à cette fin. Avec les coûts engagés pré-
cédemment, le coût total s’élève à 14,8 millions d’euros. 
Le développement devrait être achevé fin 2023.

Accessibilité universelle

L’accessibilité des bâtiments, des services publics, 
des environnements numériques, des services et des 
produits accroît l’autonomie et réduit la nécessité d’adap-
tations spéciales.

En concertation avec les ministres fédéraux compé-
tents, 13 mesures ont donc été incluses dans le plan 
d’action fédéral handicap.

Neuf de ces mesures concernent l’amélioration de 
l’accessibilité du patrimoine fédéral. À cette fin, les prin-
cipales contraintes et les rôles des acteurs compétents 
ont été clarifiés. En concertation avec mes collègues 
fédéraux, et notamment avec le Secrétaire d’état chargé 
de la Régie des bâtiments, je suivrai et soutiendrai la 
mise en œuvre de ces mesures.

Ce gouvernement s’engage à poursuivre le développe-
ment de l’e-gouvernement. Dans le même temps, nous 
voulons nous assurer que les services publics restent 
accessibles à tous, y compris aux citoyens ayant de 
faibles compétences numériques, de faibles revenus ou 
un handicap. Outre la conformité des sites web publics 
aux normes internationales d’accessibilité, l’intelligibilité 
du contenu est également importante. À cette fin, le 
plan d’action fédéral handicap prévoit que toutes les 
administrations examinent l’utilisation de textes “faciles 
à lire et à comprendre”. Je suivrai la mise en œuvre de 
cet engagement.

Je veillerai également à ce que l’accès inclusif (proxi-
mité et support) des services ne reste pas lettre morte 
pour les groupes vulnérables, comme les personnes 
en situation de handicap, les personnes âgées ou les 
personnes qui n’ont pas d’accès numérique aux ser-
vices bancaires, qui ont besoin d’un service adapté ou 
peinent à se déplacer.

Le gouvernement souhaite également réaliser des 
investissements supplémentaires dans les chemins 
de fer. Les investissements porteront, entre autres, sur 
l’accessibilité des trains et des quais. Par mon autorité, 
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nageleefd worden. Ook dit zal worden gemonitord vanuit 
het kader van het federale actieplan handicap.

Ik zal er bovendien op toezien dat het maatschappelijk 
middenveld betrokken blijft bij de Belgische omzetting 
van de Europese richtlijn betreffende de toegankelijk-
heidsvoorschriften voor producten en diensten. 

De websites van de federale diensten en hun toe-
gankelijkheid zijn een prioriteit die verder gaat dan de 
Europese verplichting (richtlijn 2016/2102 inzake de 
toegankelijkheid van de websites en mobiele appli-
caties van overheidsinstanties). Ik ben van plan deze 
aanpassingen samen met mijn collega die bevoegd is 
voor digitalisering op te volgen en mijn diensten aan te 
sporen om het goede voorbeeld te geven.

Het betreft hier de uitvoering van maatregel 33 van 
het federaal plan handicap. Zo zullen maatregelen 
worden genomen om te voldoen aan de Europese 
regelgeving en de veralgemening van het gebruik van 
de easy-to-read methode. Terwijl de DG Personen met 
een handicap een voorbeeldfunctie zal vervullen, zal de 
FOD Sociale Zekerheid dit proces aansturen en haar 
knowhow ter beschikking stellen aan de andere federale 
administraties, alsook de methoden om alle websites 
en applicaties in overeenstemming te brengen met de 
richtlijn. 

Wat de digitale kloof betreft, zullen ook projectop-
roepen worden gelanceerd als onderdeel van het e-
inclusieprogramma dat door het Europees herstel- en 
veerkrachtplan wordt gefinancierd. Ter herinnering: 
hiervoor is 30 miljoen euro vrijgemaakt en de POD is 
momenteel bezig met de follow-up. Personen met een 
handicap zullen een van de doelgroepen zijn en de 
NHRPH zal in dit verband worden geraadpleegd om 
ervoor te zorgen dat de projectoproepen daadwerkelijk 
aan de behoeften op het terrein beantwoorden. 

Bevordering van de toegang tot cultuur en 
vrijetijdsactiviteiten 

In november 2017 werd de European Disability 
Card (EDC) gelanceerd. Sindsdien zijn er meer 
dan 100 000 exemplaren uitgereikt.

In 2021 heb ik een communicatieplan voor verschillende 
kanalen en doelgroepen ontwikkeld om meer partners 
uit de bovengenoemde sectoren te mobiliseren en het 
aantal EDC-gebruikers te verhogen. Mijn eerste actie 
in 2022 wordt de lancering van een nieuwe website die 
beter aansluit bij de noden van de gebruikers.

je veillerai à ce que ces engagements soient respectés. 
Ce suivi sera également assuré dans le cadre du plan 
d’action fédéral handicap.

Je veillerai également à ce que la société civile reste 
impliquée dans la transposition belge de la directive euro-
péenne sur les exigences d’accessibilité des produits 
et services.

Concernant les sites web des administrations fédérales 
et leur accessibilité, c’est une priorité au-delà même de 
l’obligation européenne (directive 2016/2102 relative 
à l’accessibilité des sites internet et des applications 
mobiles des organismes du secteur public). J’entends 
bien suivre cette adaptabilité avec mon collègue en 
charge de la digitalisation et pousser mes administrations 
vers l’exemplarité en la matière.

Il s’agit d’opérationnaliser la mesure 33 du Plan fédé-
ral handicap. Ainsi, des actions seront prises pour se 
conformer à la réglementation européenne et la généra-
lisation de l’utilisation de la méthode FALC (Facile à lire 
et comprendre). Le SPF Sécurité Sociale sera pilote de 
ce processus, la DG Personnes handicapées devant se 
montrer exemplaire en la matière et mettra à disposition 
des autres administrations fédérales son savoir-faire, et 
les méthodologies à utiliser pour que les sites web et 
applications se conforment à la directive.

Aussi, sur le plan de la fracture numérique, des appels 
à projets seront lancés dans le cadre du programme 
e-inclusion financés par le plan de relance et de rési-
lience européen. Pour rappel, 30 millions ont été dégagés 
en la matière et pour lesquels le SPP assure actuelle-
ment le suivi. Les personnes en situation de handicap 
seront un des public-cible et le CNSPH sera consulté 
dans ce cadre afin que les appels à projet répondent 
effectivement aux besoins de terrain.

Favoriser l’accès à la culture et aux loisirs

La carte européenne d’invalidité (EDC) a été lancée 
en novembre 2017. Depuis lors, plus de 100 000 exem-
plaires ont été émis.

En 2021, j’ai élaboré un plan de communication sur 
plusieurs canaux et en direction des différents publics 
cibles dans le but de mobiliser davantage de partenaires 
des secteurs susmentionnés et d’augmenter les nombres 
d’usagers de l’EDC. Ma première action en 2022 sera 
de lancer un nouveau site web correspondant mieux 
aux besoins des utilisateurs.
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Daarnaast zal ik het overleg dat ik heropgestart heb 
met mijn regionale collega’s in het kader van het EDC 
Stuurcomité, verder opvoeren om te kijken hoe we deze 
kaart nog beter bekend kunnen maken en ook het aantal 
partners kunnen uitbreiden. Ook in het kader van het 
actieplan handicap hebben verschillende ministers het 
engagement aangegaan om te onderzoeken of het 
gebruik van de EDC kaart uitgebreid kan worden bij 
bijvoorbeeld het openbaar vervoer of bij de politie en 
brandweer. Ik zal tijdens 2022 hiervoor een gemeen-
schappelijke werkgroep oprichten om deze modaliteiten 
te bekijken. 

Internationaal en Europa 

Ik zal in overleg met de minister van buitenlandse 
zaken erop toezien dat België actief bijdraagt aan de 
ontwikkeling en promotie van de rechten van personen 
met een handicap op mondiaal niveau. Dit is ook een 
actie die mee opgenomen is in het federale actieplan 
handicap

Omwille van de COVID-19-crisis is de planning voor 
de 2e constructieve dialoog van ons land met het VN-
Comité voor de rechten van personen met een handicap 
over de Belgische implementatie van het verdrag nog 
niet gekend. Ik zal toezien op de goede voorbereiding, 
wanneer deze plaatsvindt. Ik hoop dat ik tegen dan ook 
al de eerste resultaten van het actieplan handicap kan 
presenteren en meenemen.

Ik zie er ook op toe dat het Belgisch middenveld 
van personen met een handicap de mogelijkheid heeft 
om jaarlijks deel te nemen op de Conferentie van landen 
die het VN-Verdrag hebben geratificeerd.

Op Europees niveau blijf ik een ambitieuze agenda 
voor personen met een handicap ondersteunen, zoals 
ik ook gedaan heb tijdens de onderhandelingen over de 
nieuwe Europese strategie. De nieuwe Europese stra-
tegie voor de rechten van personen met een handicap 
bevat een gids voor de acties van de Commissie en de 
Unie in het algemeen voor de komende jaren. België 
zal een constructieve rol spelen in de uitwerking van de 
initiatieven die hierin vervat zitten. Het is een enorme 
opportuniteit en ik zal hier dan ook actief aan meewer-
ken. 

Duurzame Ontwikkelingsdoelstellingen 

Het federaal bevoegdheidsdomein handicap raakt in 
de eerste plaats aan de duurzame ontwikkelingsdoelstel-
lingen 1. Armoede, 8. Waardig werk en economische 
groei, 10. Ongelijkheid, 11. Duurzame steden en ge-
meenschappen, 16. Vrede, Justitie en sterke publieke 
diensten. 

En outre, j’intensifierai les consultations que j’ai relan-
cées avec mes collègues régionaux au sein du comité 
directeur EDC pour voir comment nous pouvons faire 
connaître encore mieux cette carte et élargir le nombre 
de partenaires. Toujours dans le cadre du plan handi-
cap, plusieurs ministres se sont engagés à examiner si 
l’utilisation de la carte EDC peut être étendue, par exem-
ple, aux transports publics ou aux services de police et 
aux pompiers. Je mettrai en place un groupe de travail 
pour examiner ces modalités au cours de l’année 2022.

International et Europe

En concertation avec le ministre des Affaires étran-
gères, je veillerai à ce que la Belgique contribue active-
ment au développement et à la promotion des droits des 
personnes en situation de handicap au niveau mondial.

En raison de la crise COVID-19, le planning du 2e dia-
logue constructif de notre pays avec le Comité des 
Nations Unies pour les droits des personnes en situation 
de handicap sur la mise en œuvre de la Convention par 
la Belgique n’est pas encore connu. Je veillerai à ce que 
cela soit bien préparé, lorsque cela se produira.

Je veillerai également à ce que la société civile belge 
des personnes en situation de handicap ait la possibilité 
de participer chaque année à la Conférence des États 
qui ont ratifié la Convention des Nations Unies.

Au niveau européen, je suis favorable à un programme 
ambitieux en faveur des personnes en situation de 
handicap. La nouvelle stratégie européenne pour les 
droits des personnes en situation de handicap guidera 
les actions de la Commission et de l’Union en général 
au cours des prochaines années. La Belgique jouera 
un rôle constructif dans le développement des initiatives 
qui y sont contenues.

Objectifs de développement durable

Le domaine de compétence fédéral du handicap 
touche en premier lieu les objectifs de développement 
durable suivants: 1. Pas de pauvreté, 8. Travail décent 
et croissance économique, 10. Inégalités réduites, 11. 
Villes et communautés durables, 16. Paix, justice et 
institutions efficaces.
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Mijn beleid draagt ook actief bij tot, enerzijds, 
de 55 doelstellingen van de langetermijnvisie voor 
duurzame ontwikkeling (LTV) die in mei 2013 is goed-
gekeurd als onderdeel van een federale strategie te-
gen 2050. En anderzijds tot de verwezenlijking van 
de 17 duurzame ontwikkelingsdoelstellingen (SDG’s) 
die in september 2015 door de Algemene Vergadering 
van de Verenigde Naties zijn aangenomen als onder-
deel van de 2030-agenda voor duurzame ontwikkeling. 
In het bijzonder tot de doelstellingen die rechtstreeks 
verband houden met duurzame sociale bescherming, 
d.w.z. een systeem waarin elke burger adequate sociale 
bescherming kan worden geboden en dat zich aanpast 
aan sociale, maatschappelijke, economische en politieke 
veranderingen. 

Daarnaast is het cruciaal dat in de verwezenlijking 
van alle duurzame ontwikkelingsdoelstellingen de noden 
en belangen van personen met een handicap worden 
meegenomen. In samenspraak met mijn collega, de 
minister van duurzame ontwikkeling, zet ik verder in op 
de integratie van de handicapdimensie in de Belgische 
implementatie van Agenda 2030, met betrokkenheid van 
de vertegenwoordigende organisaties van personen met 
een handicap. 

Als overheidsdienst is het de taak van de DG HAN 
ervoor te zorgen dat ze haar wettelijke opdracht uitvoert 
met een minimale sociale en ecologische impact.

Ik hecht bijzonder veel belang aan de ontwikkeling 
van een efficiënte, zorgzame en inclusieve administratie 
op alle niveaus.

Zo zal gebruik worden gemaakt van de easy-to-read 
methode en wordt gevraagd duidelijke verbintenissen 
aan te gaan met betrekking tot de middelen om het 
streefcijfer van 3 % werknemers met een handicap te 
bereiken. Deze belangrijke management- en organisa-
tieaspecten zullen worden geïntegreerd in de volgende 
bestuursovereenkomst, die zal worden uitgevoerd door 
de nieuwe directie van de DG Han. 

IV. — BELIRIS

De investeringen ten laste van het federale Belirisfonds 
voor de dotatie van 2020, 2021 en 2022 zijn door de 8 mi-
nisters van het samenwerkingscomité goedgekeurd in 
bijakte 14 bij het samenwerkingsakkoord van 15 sep-
tember 1993 tussen de federale regering en de regering 
van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest.

Ma politique dans le domaine contribue aussi acti-
vement, d’une part, aux 55 objectifs de la vision dé-
veloppement durable à long terme (VLT) approuvés 
en mai 2013 dans le cadre d’une stratégie fédérale à 
l’horizon 2050. D’autre part, à la réalisation des 17 objec-
tifs de développement durable (Sustainable Development 
Goals (SDG)) adoptés en septembre 2015 dans le cadre 
du Programme de développement durable à l’hori-
zon 2030, par l’Assemblée générale des Nations Unies. 
En particulier, ceux directement en lien avec une pro-
tection sociale durable, c’est-à-dire un système dans 
lequel chaque citoyen peut se voir offrir une protection 
sociale adéquate et qui s’adapte aux évolutions sociales, 
sociétales, économiques, politiques.

En outre, il est essentiel que les besoins et les intérêts 
des personnes en situation de handicap soient pris en 
compte dans la réalisation de tous les objectifs de déve-
loppement durable. En concertation avec mon collègue, 
la ministre du Développement durable, je continuerai 
à travailler à l’intégration de la dimension du handicap 
dans la mise en œuvre belge de l’Agenda 2030, avec 
l’implication des organisations représentatives des 
personnes handicapées.

La DGHAN en tant que service public se donne 
pour mission de veiller à exécuter ses missions légales 
tout en ayant un impact minimal au niveau social et 
environnemental.

Je tiens tout particulièrement à ce que se développe, 
à tous les échelons, une administration performante, 
bienveillante et inclusive.

La méthodologie Facile à lire et à comprendre (FALC) 
sera ainsi déployée et des engagements clairs quant aux 
moyens d’atteindre le taux des 3 % des personnes en 
situation de handicap sont demandés. Ces dimensions 
managériales et organisationnelles importantes seront 
intégrées dans le prochain contrat d’administration, 
dont l’exécution sera attribuée à la nouvelle direction 
de la DG han.

IV. — BELIRIS

Les investissements à charge du fonds fédéral Beliris 
pour sa dotation de 2020, 2021 et 2022 ont été ap-
prouvés par les 8 ministres du comité de coopération 
dans l’avenant 14 à l’accord de coopération du 15 sep-
tembre 1993 entre le gouvernement fédéral et le gou-
vernement de la Région de Bruxelles-Capitale.
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Daarnaast is, overeenkomstig het regeerakkoord, de 
wet van 10 augustus 2001 betreffende het financierings-
fonds gewijzigd om er een indexering van het fonds in 
op te nemen voor de jaren 2021 tot en met 2024.

De dotatie van het fonds was sinds 2013 niet meer 
verhoogd en was verankerd op 125 000 000 euro.

Deze indexering zorgt voor een toename van de 
middelen met euro 1 795 039 euro voor 2021 en met 
943 000 euro voor 2022.

Dit zal de waarde van de gedane investeringen tot 
minstens 2024 handhaven en tevens bijdragen tot een 
stijging van het aandeel van de overheidsinvesteringen 
in het bbp, dat geleidelijk zou moeten toenemen tot 4 % 
in 2030.

De tabel van het door bijakte 14 vastgestelde pro-
gramma is als bijlage bij deze nota gevoegd. Deze 
tabel omvat de op 1 januari 2020 nog niet vastgelegde 
en overgedragen bedragen en de geraamde bedragen 
van de financiering in 2020, 2021 en 2022.

Deze nieuwe bijakte heeft betrekking op een begro-
tingsmassa van meer dan 845 miljoen euro.

Dit programma maakt het mogelijk nieuwe initiatie-
ven te financieren en de reeds door Beliris gesteunde 
initiatieven voort te zetten om de internationale rol en 
de hoofdstedelijke functie van Brussel te bevorderen 
en te promoten.

Het bevat een groter aandeel mobiliteitsprojecten 
zoals voorzien in het regeerakkoord. 39 % van het totale 
budget van Beliris en 55 % van de nieuwe middelen zijn 
immers bestemd voor mobiliteitsprojecten.

Voor de duidelijkheid zijn de projecten in bijakte 14 op-
gedeeld in 5 hoofdstukken.

In het eerste hoofdstuk worden de mobiliteitsprojecten 
voorgesteld.

Naast de hernieuwde steun voor het project voor een 
nieuwe metrolijn tussen het Noordstation en Bordet, 
met inbegrip van de bouw van een depot in Haren, dat 
alleen al 20 % van het totale budget vertegenwoordigt, 
is er ook een aanzienlijke financiering voor de aanleg 
van voet- en fietspaden langs de spoorlijnen, voor de 
aanleg van een fietspad op de Lambermontlaan en 
voor de herinrichting van de Guldenvlieslaan tussen 
het Louizaplein en de Naamsepoort.

Par ailleurs, conformément à l’accord de gouvernement, 
la loi du 10 août 2001 relative au fonds de financement 
a été modifiée pour y intégrer une indexation du fonds 
pour les années 2021 à 2024.

La dotation du fonds n’avait plus été revalorisée 
depuis 2013 et avait été maintenue constante à hauteur 
de 125 000 000 d’euros.

Cette indexation représente une hausse des moyens 
de 1 795 039 d’euros pour 2021 et 943 000 euros 
pour 2022.

Elle permettra de maintenir jusqu’à minimum 2024 la 
valeur des investissements réalisés et participera égale-
ment à une augmentation de la part de l’investissement 
public dans le PIB, celui-ci devant progressivement 
augmenter jusqu’à 4 % à l’horizon 2030.

Le tableau du programme arrêté par l’avenant 14 figure 
en annexe à la présente note. Il comprend les montants 
au 1er janvier 2020 non encore engagés et reportés et les 
montants estimés de l’alimentation en 2020, 2021 et 2022.

Ce nouvel avenant porte sur une masse budgétaire 
de plus de 845 millions d’euro.

Ce programme permet de financer de nouvelles initia-
tives et de poursuivre celles déjà soutenues par Beliris 
afin de favoriser et de promouvoir le rôle international 
et la fonction de capitale de Bruxelles.

Il contient une proportion plus élevée de projets de 
mobilité comme prévu dans l’accord de gouvernement. 
En effet, 39 % du budget global de Beliris et 55 % des 
nouveaux moyens sont consacrés à des projets de 
mobilité.

Les projets présents dans l’avenant 14 ont été répartis 
en 5 chapitres afin d’améliorer la lisibilité de celui-ci.

Le premier chapitre présente les projets de mobilité.

Outre le soutien renouvelé au projet de nouvelle ligne 
de métro entre la gare du nord et la station Bordet, en ce 
compris la réalisation d’un dépôt à Haren, qui représente à 
lui seul 20 % du budget global, il y a aussi un financement 
important pour la réalisation de voies cyclo-piétonnes 
le long des lignes de chemin de fer, pour la réalisation 
d’une piste cyclable sur le boulevard Lambermont ou 
le réaménagent de l’avenue de la Toison d’Or entre la 
place Louise et la porte de Namur.
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Wat de werven betreft, voltooide Beliris in 2021 de 
aanleg van de voetgangerszone in het stadscentrum 
en de Ninoofsepoort, waarvoor twee nieuwe bruggen 
over het kanaal werden geplaatst. De bouw van de 
Suzan Daniel-brug is volop bezig en zal naar verwach-
ting in 2022 voltooid zijn. Deze brug zal zowel voor 
voetgangers en fietsers als voor het openbaar vervoer 
de verbinding vormen tussen het Noordstation en de 
site van Tour & Taxis. Wat het metroproject betreft, is 
op 21 januari een eerste grote fase van start gegaan 
met de bouw van een tunnel onder de treinsporen van 
het Noordstation, waardoor het eerste deel van de 
metrolijn tussen het Noordstation en het Albertstation 
tegen 2024-2025 in gebruik zal kunnen worden geno-
men. De impactstudies voor het tweede stuk tussen het 
Noordstation en Bordet werden in juli 2021 voltooid en 
Beliris werkt samen met de MIVB om de plannen aan 
te passen aan de aanbevelingen van de impactstudie. 
Deze gewijzigde plannen moeten in januari 2022 worden 
ingediend, zodat de stedenbouwkundige procedure kan 
worden voortgezet.

Ten slotte is Beliris in 2021 begonnen met haal-
baarheidsstudies voor een fiets plus-netwerk langs 
de spoorlijnen. Deze studies zijn aan de gang voor 
de aan te leggen paden langs de lijnen 28, 36 en 50. 
De haalbaarheidsstudies voor de andere lijnen zullen 
in 2022 worden toegekend.

In het tweede hoofdstuk worden de projecten voor 
stadsvernieuwing en -ontwikkeling voorgesteld, zoals 
steun voor de aankoop van gronden of gebouwen die 
van essentieel belang worden geacht voor de ontwikke-
ling van het Gewest, steun voor bepaalde stadsvernieu-
wingscontracten en de ontwikkeling door het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest van zijn prioritaire gebieden, 
zoals Josaphat, Reyers en Biestebroek.

Het bevat ook nog projecten die betrekking hebben 
op de voortzetting van de verbintenissen die in eerdere 
bijakten zijn aangegaan voor de voltooiing van de lo-
pende wijkcontracten.

Ten slotte bevat dit hoofdstuk een aanzienlijke steun 
voor de renovatie van sociale woningen voor een bedrag 
van meer dan 68 miljoen euro.

In 2021 zijn de studies voor de inrichting van de 
prioritaire gebieden Josaphat en Biestebroek van start 
gegaan. Deze studies moeten leiden tot een voorstel 
voor een richtplan dat in de komende jaren zal worden 
uitgevoerd. Wij hopen in de komende weken een ste-
denbouwkundige vergunning te krijgen voor de bouw 
van een nieuwe brandweerkazerne aan de Triomflaan. 
Ten slotte hebben we in 2021 vooruitgang geboekt met 
de uitvoering van de wijkcontractprojecten (studies voor 

Au niveau des chantiers, Beliris a clôturé en 2021 les 
chantiers d’aménagement du piétonnier au centre-ville 
et de la Porte de Ninove pour lequel deux nouvelles 
passerelles au-dessus du canal ont été posées. Les 
travaux de construction de la passerelle Suzan Daniel 
continuent et devraient se terminer en 2022. Ils permet-
tront d’avoir une liaison cyclo-piétonne mais aussi de 
transports en commun entre la Gare du Nord et le site 
de Tour & Taxis. Quant au projet métro, une première 
phase de travaux importante a démarré en janvier 2021, 
il s’agit de la réalisation d’un tunnel sous le pertuis de la 
Gare du Nord, ces travaux permettront à l’horizon 2024 
– 2025 de mettre en service le premier tronçon du métro 
entre la Gare du Nord et la station Albert. Pour le second 
tronçon entre ladite Gare du Nord et Bordet, les études 
d’incidences ont été clôturées en juillet 2021 et Beliris 
procède, en concertation avec la STIB, à l’adaptation 
des plans aux recommandations de l’étude d’incidences. 
Ces plans amendés doivent impérativement être dépo-
sés en janvier 2022 afin de permettre à la procédure 
urbanistique de poursuivre son cours.

Finalement, Beliris a démarré en 2021 les études de 
faisabilité relatives à la mise en place d’un réseau vélo 
plus le long des voies de chemin de fer. Ces études sont 
en cours pour les voies à réaliser le long des lignes 28, 
36 et 50. Les études de faisabilité pour les autres lignes 
seront attribuées en 2022.

Le deuxième chapitre présente les projets de revi-
talisation et développement urbain comme le soutien 
à l’achat de terrains ou de bâtiments jugés essentiels 
au développement de la Région, un soutien à certains 
contrats de rénovation urbaine et au développement par 
la Région de Bruxelles-capitale de ses zones prioritaires 
comme les zones Josaphat, Reyers et Biestebroeck.

Il contient encore des projets qui s’inscrivent dans 
la continuité des engagements pris dans les avenants 
précédents pour la finalisation des contrats de quartier 
en cours.

Ce chapitre contient finalement un soutien important 
à la rénovation de logements sociaux pour un montant 
de plus de 68 millions d’euros.

En 2021, les études d’aménagement des zones prio-
ritaires Josaphat et Biestebroeck ont démarrées. Elles 
doivent permettre de proposer un plan directeur à mettre 
en œuvre dans les prochaines années. Nous espérons 
obtenir dans les prochaines semaines le permis d’urba-
nisme pour la construction d’un nouveau Poste Avancé 
des Services d’Incendie au boulevard du Triomphe. 
Finalement, en 2021, nous avons avancé dans la mise en 
œuvre des projets de contrats de quartier (études pour 
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Zinneke in Molenbeek en Kanaal-Zuid in Anderlecht, de 
werf Scheut in Anderlecht en Vroegegroenten in Vorst, 
enz.) en de sociale woningen.

In het derde hoofdstuk zijn de projecten op het gebied 
van cultuur, sport en erfgoed samengebracht.

Het gaat onder meer om hernieuwde steun aan 
Bozar en de Koninklijke Muntschouwburg, waarvoor 
wij in 2020 verschillende investeringen hebben gefi-
nancierd of uitgevoerd om hun werking te verbeteren 
(kostuumreserve, verbindingstunnel of intercomsysteem 
van de Munt, verbindingsgang, renovatie van de M-zaal 
in Bozar). In het kader van bijakte 14 zijn extra middelen 
vrijgemaakt voor de voortzetting van het restauratie- en 
herinrichtingsproject van het Koninklijk Conservatorium 
van Brussel. Dankzij deze middelen kon het project 
worden gedeblokkeerd, zodat de stedenbouwkundige 
vergunning in de loop van 2022 kan worden ingediend.

Er zijn nieuwe projecten gelanceerd, zoals de res-
tauratie van de wintertuin van de Koninklijke Serres in 
Laken, de renovatie van het Atomium, steun voor het 
project voor een cultureel, artistiek en creatief centrum 
in Molenbeek en financiering voor de aankoop van het 
Hotel Van Eetvelde.

Er zijn ook nieuwe middelen voorzien voor nieuwe 
sportinfrastructuurprojecten in Koekelberg, Evere en 
Ukkel, in het laatste geval met het nieuwe nationale 
hockeystadion.

Dit hoofdstuk omvat ook de middelen die nodig zijn 
voor de voltooiing van de renovatie van het zwembad 
Neptunium in Schaarbeek en het zwembad van Elsene, 
waar de werkzaamheden aan de gang zijn en in 2022 vol-
tooid moeten zijn.

Naast de zwembaden zijn we in 2021 begonnen met 
de renovatie van de gevels van de Sint-Katelijnekerk en 
hebben we de verlichting van de gevels van de Onze-
Lieve-Vrouwekerk van Laken voltooid.

In het vierde hoofdstuk worden de projecten op het 
gebied van openbare en groene ruimte opgesomd die 
door het fonds worden gesteund.

In dit hoofdstuk zijn projecten opgenomen zoals het 
Koningsplein, het Jubelpark, het park van Vorst, het park 
aan de Becokaai, het Dudenpark en het Jupiterpark, die 
reeds in de vorige bijakten waren opgenomen, maar met 
extra middelen voor de voortzetting ervan.

De verlichting van de triomfboog in het Jubelpark is 
voltooid en de aanleg van de Becokaai zal volgend jaar 

petite Senne à Molenbeek et canal-midi à Anderlecht, 
chantier Scheut à Anderlecht et Primeurs à Forest, etc.) 
et des logements sociaux.

Le troisième chapitre rassemble les projets ayant trait 
à la culture au sport et au patrimoine.

Nous y retrouvons un soutien renouvelé à Bozar, au 
Théâtre Royal de la Monnaie pour lesquels, en 2020, 
nous avons financé ou réalisé divers investissements des-
tinés à améliorer leur fonctionnement (réserve costume, 
tunnel de liaison ou l’interphonie de la Monnaie, couloir 
de liaison, rénovation de la salle M à BOZAR). Dans le 
cadre de l’avenant 14, des moyens complémentaires ont 
été alloués à la poursuite du projet de restauration et 
réaménagement du Conservatoire Royal de Bruxelles. 
Ces moyens ont permis de débloquer le projet de telle 
sorte que le permis d’urbanisme pourra être déposé 
dans le courant de l’année 2022.

De nouveaux projets font leur apparition avec la 
restauration du jardin d’hiver des Serres Royales de 
Laeken, la rénovation de l’Atomium, un soutien au projet 
de pôle productif de type culturel, artistique et créatif à 
Molenbeek ou encore des moyens pour l’acquisition de 
l’hôtel Van Eetvelde.

Ce sont également des moyens nouveaux pour les pro-
jets de nouvelles infrastructures sportives à Koekelberg, 
Evere et Uccle avec pour cette dernière le projet de 
nouveau stade national de Hockey.

Nous y retrouvons également les moyens nécessaires 
à la finalisation du chantier de rénovation de la piscine 
Neptunium de Schaerbeek et de la piscine d’Ixelles 
dont les travaux sont en cours et devraient se terminer 
en 2022.

Au-delà des piscines, en 2021, nous avons démarré 
les travaux de rénovation des façades de l’église Sainte-
Catherine et nous avons finalisé l’éclairage des façades 
de l’église Notre-Dame de Laeken.

Le quatrième chapitre reprend les projets d’espace 
public et d’espace vert soutenus par le fonds.

Ce chapitre comprend des projets comme la place 
Royale, le parc du Cinquantenaire, le parc de Forest, le 
parc du Quai Béco ou encore les parc Duden et Jupiter 
déjà présents dans les avenants antérieurs mais avec 
des moyens complémentaires à leur poursuite.

L’éclairage des arcades du Cinquantenaire est fina-
lisé et l’aménagement du quai Béco démarrera l’année 
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beginnen. Voor het Koningsplein, het Dudenpark en het 
Jupiterpark zijn de vergunningsprocedures aan de gang.

Tot de nieuwe projecten behoren de bouw van een 
ecoduct over de Terhulpsesteenweg voor de ontsnip-
pering van het Zoniënwoud, aanzienlijke steun voor de 
oprichting van een recreatiecentrum in Neerpede en 
een project om de kades langs het kanaal te verlagen.

Het vijfde en laatste hoofdstuk heeft betrekking op 
de investeringen van het fonds in economische en op-
leidingsinfrastructuur, zoals het kenniscentrum voor de 
bouw, Technicity en het Library & Innovation Center, dat 
door de VUB en de ULB wordt gedeeld en waarvan de 
werkzaamheden in november van start moeten gaan.

Naast dit programma zijn in het kader van de herstel- 
en veerkrachtfaciliteit aanvullende middelen beschikbaar 
gesteld.

Als belangrijk instrument voor investeringen in de 
bouwsector en aanverwante sectoren, die veel werk-
gelegenheid creëren, is Beliris het best geplaatst om 
te worden ingezet voor het herstel.

Het bedrag van 50 miljoen euro zal worden gebruikt 
voor de financiering van de heraanleg van het Robert 
Schumanplein en een deel van de Wetstraat, de aanleg 
van een voet- en fietspad langs lijn 28 tussen Schaarbeek 
en Anderlecht en de financiering van een deel van de 
restauratie van de Beurs. Deze drie projecten werden 
gekozen uit de projecten die reeds door Beliris werden 
gesteund, maar waarvoor de budgetten voor de uitvoering 
nog niet waren voorzien of ontoereikend waren.

Het Beliris-programma dat in bijakte 14 is vastgelegd, 
vormt een ondersteuning van het regionale beleid. Het is 
niet aan mij om de impact te onderzoeken van dit beleid 
op de doelstellingen en subdoelstellingen van duurzame 
ontwikkeling die zijn gedefinieerd in de resolutie die 
op 25 september 2015 door de Algemene Vergadering 
van de Verenigde Naties is aangenomen (Agenda 2030).

Niettemin is duurzaamheid geïntegreerd in de dage-
lijkse activiteiten van Beliris, zowel in zijn interne werking 
als in de ontwikkelde initiatieven en projecten.

Van de door Beliris gesteunde en beheerde projecten 
is 39 % van het totale budget bestemd voor mobiliteits-
projecten (zie hierboven) die de volgende doelstellingen 
beogen:

prochaine. Quant à la place royale, les parc Duden et 
Jupiter, les procédures de délivrance de permis sont 
en cours.

En ce qui concerne les nouveaux projets, nous retrou-
vons la construction d’un éco-pont au-dessus de la 
chaussée de la Hulpe afin de défragmenter la forêt de 
Soignes, un soutien important à la création d’un pôle 
récréatif à Neerpede ou encore un projet d’abaissement 
des quais le long du canal.

Le cinquième et dernier chapitre reprend les inves-
tissements du fonds dans des infrastructures à finalité 
économique et de formation comme le pôle de com-
pétence Construction, le pôle Technicity et le Library 
& Innovation Center commun à la VUB et à l’ULB dont 
le chantier devrait débuter en ce mois de novembre.

En plus de ce programme, des moyens complémen-
taires ont été obtenus dans le cadre de la facilité pour 
la reprise et la résilience.

Outil important d’investissement dans le secteur de 
la construction et les secteurs connexes, grand pour-
voyeur d’emploi, Beliris est le plus à même d’être utilisé 
pour la relance.

Les 50 millions d’euros obtenus serviront à finan-
cer le chantier de réaménagement de la place Robert 
Schuman et d’une partie de la rue de la Loi, le chantier 
de réalisation d’une voie cyclo-piétonne le long de la 
ligne 28 entre Schaerbeek et Anderlecht et pour le 
financement d’une partie des travaux de restauration 
de la Bourse. Ces trois projets ont été choisis dans les 
projets déjà soutenus par Beliris mais pour lesquels les 
budgets de réalisation n’étaient pas encore prévus ou 
insuffisant.

La programmation de Beliris définie dans l’ave-
nant 14 est un soutien à des politiques régionales dont 
il ne me revient pas d’en étudier l’impact sur les objectifs 
et sous-objectifs de développement durable définis dans 
la résolution adoptée par l’assemblée générale des 
Nations Unies le 25 septembre 2015 (Agenda 2030).

Néanmoins, la durabilité se veut intégrée à l’activité 
quotidienne de Beliris, que ce soit dans son fonctionne-
ment interne que dans les initiatives et projets développés.

En prenant les projets soutenus et gérés par Beliris, 
39 % du budget global est consacré à des projets de 
mobilité (précédemment cités) permettant:
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— ontwikkelen van kwalitatieve, betrouwbare, duur-
zame en veerkrachtige infrastructuur ter ondersteuning 
van de economische ontwikkeling en het menselijk 
welzijn (subdoelstelling 9.1);

— toegang voorzien tot veilige, betaalbare, toegan-
kelijke en duurzame vervoerssystemen voor iedereen 
(subdoelstelling 11.2) met bijzondere aandacht voor de 
behoeften van mensen met een beperkte mobiliteit. 
Daartoe heeft Beliris in mei 2021 een raamovereenkomst 
gesloten met een gespecialiseerd bureau dat Beliris zal 
ondersteunen bij zijn projecten om beter tegemoet te 
komen aan de behoeften van personen met een handi-
cap, ongeacht of die van motorische, visuele, auditieve 
of intellectuele aard is. Actie die ook beantwoordt aan 
subdoelstelling 11.7 (universele toegang voorzien tot 
veilige groene en openbare ruimtes).

Beliris draagt ook bij tot de doelstelling om iedereen 
toegang te verschaffen tot adequate en veilige huisves-
ting (subdoelstelling 11.1) door de renovatie van sociale 
woningen te financieren voor meer dan 68 miljoen euro.

Meer in het algemeen draagt elk door Beliris gesteund 
renovatieproject (huisvesting, sportvoorzieningen, reno-
vatie van het erfgoed) bij tot de doelstelling om maatre-
gelen te nemen ter bestrijding van de klimaatverandering 
(doelstelling 13). In elk project wordt immers aandacht 
besteed aan isolatie en efficiëntere technieken waar-
door de energieprestaties van de gebouwen (EPB) veel 
beter worden, met als rechtstreeks gevolg een lagere 
energierekening voor de gezinnen en een vermindering 
van de uitstoot van broeikasgassen en stikstofoxiden.

De reeds genoemde mobiliteitsprojecten dragen ook bij 
tot deze doelstelling door een modal shift te bevorderen 
en intermodaliteit te stimuleren om verkeersopstoppingen 
te voorkomen en de uitstoot van broeikasgassen, fijnstof 
en stikstofoxiden terug te dringen.

Er is ook duidelijke steun voor inspanningen om het 
cultureel erfgoed te beschermen en in stand te hou-
den (subdoelstelling 11.4), waarbij meer dan 15 % van 
het totale budget van bijakte 14 wordt geïnvesteerd in 
erfgoedprojecten.

Zoals u ziet, is de bijdrage van Beliris aan de duur-
zaamheidsdoelstellingen ook sterk afhankelijk van de 
projecten die het toevertrouwd krijgt.

Beliris wil op transversale wijze een voorbeeldfunctie 
vervullen op het vlak van duurzaamheid en heeft deze 
doelstelling opgenomen in zijn strategie 2020-2025. 
Dat geldt uiteraard voor de projecten die het uitvoert 
met bijvoorbeeld de integratie van een participatieve 
besluitvorming (subdoelstelling 16.7), het systematischer 

— de mettre en place une infrastructure de qualité, 
fiable, durable et résiliente pour favoriser le développe-
ment économique et le bien-être de l’être humain (sous 
objectif 9.1);

— d’assurer l’accès de tous à des systèmes de trans-
port sûrs, accessibles et viables (sous-objectif 11.2) 
avec une attention particulière accordée aux besoins 
des personnes à mobilité réduite. À cet effet Beliris a 
conclu un contrat cadre en mai dernier avec un bureau 
spécialisé qui soutiendra Beliris dans ses projets pour 
répondre encore mieux aux besoins des personnes à 
mobilité réduite, qu’il s’agisse de déficiences motrices, 
visuelles, auditives ou intellectuelles. Action répondant 
aussi au sous-objectif 11.7 (assurer l’accès de tous à 
des espaces verts et espaces publics sûrs).

Beliris participe aussi à l’objectif d’assurer l’accès de 
tous à un logement adéquat et sûr (sous-objectif 11.1) par 
le financement de la rénovation de logements sociaux 
pour plus de 68 millions d’euros.

Plus largement, chaque projet de rénovation soutenu 
par Beliris (logements, infrastructures sportives, rénova-
tion de patrimoine) participe à l’objectif de prendre des 
mesures pour lutter contre le changement climatique 
(objectif 13). En effet, pour chaque projet une attention est 
portée à l’isolation et aux techniques plus performantes 
permettant d’avoir une performance énergétique des 
bâtiments (PEB) bien meilleur avec pour effet direct une 
diminution de la facture énergétique des familles et une 
diminution des émissions de GES et oxydes d’azote.

Les projets de mobilité déjà cités participent également 
à cet objectif en favorisant un shift-modal de transport et 
favorisant l’intermodalité permettant de décongestionner 
le trafic automobile et de réduire les émissions de GES, 
de particules fines et des oxydes d’azote.

Nous pourrons encore noter, un soutien évident aux 
efforts de protection et de préservation du patrimoine 
culturel (sous-objectif 11.4), la part des investissements 
de l’avenant 14 dans des projets patrimoniaux étant de 
plus de 15 % de son budget global.

La participation de Beliris aux objectifs de dévelop-
pement durable est aussi très dépendante des projets 
qui lui sont confiés.

De manière transversale, Beliris vise une exemplarité 
en matière de durabilité et a inscrit cet objectif dans sa 
stratégie 2020-2025. Cela s’applique évidemment aux 
projets qu’elle met en œuvre avec par exemple l’inté-
gration de processus participatif (sous-objectif 16.7) 
l’utilisation plus systématique de l’outil GRO développé 
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gebruik van het door het Facilitair Bedrijf ontwikkelde 
GRO-instrument dat wordt toegepast voor de overheids-
gebouwen in het Vlaams Gewest en dat het mogelijk 
maakt doelstellingen inzake duurzame ontwikkeling 
te definiëren, te kwantificeren, op te volgen en te con-
troleren. Maar het geldt ook voor zijn organisatorische 
werking met een toegenomen bewustwording bij zijn 
medewerkers voor de klimaatverandering (subdoelstel-
ling 13.3) en, meer in het algemeen, voor de duurzame 
ontwikkeling met onder meer de doelstelling om een 
efficiëntere, verantwoordelijkere en transparantere 
instelling te worden (subdoelstelling 16.6). Bovendien 
is Beliris EMAS-gecertificeerd.

Tot slot zal het jaar 2022 worden gekenmerkt door de 
opstelling van bijakte 15, die het begrotingsprogramma 
van Beliris voor de jaren 2023 en 2024 moet vastleggen.

Ook hier zal voorrang worden gegeven aan de fi-
nanciering van projecten die betrekking hebben op de 
mobiliteit en de sociale cohesie in ruime zin.

De minister van Pensioenen en 
Maatschappelijke Integratie, 

belast met Personen met een handicap, 
Armoedebestrijding en Beliris,

Karine LALIEUX

par Facilitair Bedrijf et d’application pour les bâtiments 
publics en Région Flamande permettant de définir, 
quantifier, suivre et contrôler les objectifs de dévelop-
pement durable mais cela s’applique également à son 
fonctionnement organisationnel avec une sensibilisation 
accrue des collaborateurs au changement climatique 
(sous-objectif 13.3) et de manière plus large au dévelop-
pement durable avec entre autre les objectifs de devenir 
une institution plus efficace, responsable et transparente 
(sous-objectif 16.6). De plus, Beliris bénéficie d’une 
certification EMAS.

Finalement, l’année 2022 sera marquée par la confec-
tion de l’avenant 15 afin de couvrir la programmation 
budgétaire de Beliris pour les années 2023 et 2024.

L’objectif sera un nouvelle fois de financer de manière 
privilégié les projets ayant trait à la mobilité et à la cohé-
sion sociale au sens large.

La ministre des Pensions et 
de l’Intégration sociale 

chargée des Personnes handicapées, 
de la Lutte contre la pauvreté et de Beliris,

Karine LALIEUX
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